
 رئیس سازمان وظیفه عمومی ناجا با اشاره به اینکه اباغیه ضوابط و مصادیق بخشش 
اضافه خدمت سنواتی کارکنان وظیفه از سوی ستاد کل نیرو های مسلح به کلیه یگان های 
خدمتی اباغ شده است، افزود: مواردی مانند سرباز نمونه، موفقیت در ثبت ابتکار منجر 
به تولید محصول و یا مقاله علمی معتبر، همچنین حافظ حداقل یک جزء قرآن کریم، 
گذراندن دور های تخصصی موردنیاز یگان نیرو های مسلح و... در صورت تایید فرماندهان 

اضافه خدمت سربازان بخشیده می شود.
رئیس سازمان وظیفه عمومی نیروی انتظامی ضمن ردشایعه بخشش اضافه خدمت 
سنواتی سربازان حین خدمت به مناسبت روز پدر، ضوابط و مقررات بخشش اضافه خدمت 

سنواتی کارکنان وظیفه حین خدمت را تشریح کرد.
سردارتقی مهری با تکذیب شایعه بخشش اضافه خدمت سربازان به مناسبت روز پدر، 
اظهارکرد: در حال حاضر اباغیه جدیدی مبنی بر بخشش اضافه خدمت سنواتی سربازی 

ارسال نشده و سربازان حین خدمت می توانند برابر ضوابط قبلی از بخشش اضافه خدمت 
سنواتی بهره مند شوند.

وی درباره ضوابط و مقررات مربوطه، گفت: در صورتی که در سوابق خدمتی سربازان 
حسن خلق، جدیت در وظایف محوله، ابراز شجاعت و فداکاری و... از سوی فرماندهان تایید 
شود، تمام یا بخشی از اضافه خدمت سنواتی آنان برابر ضوابط مورد بخشش قرار می گیرد.

رئیس سازمان وظیفه عمومی ناجا با اشاره به اینکه اباغیه ضوابط و مصادیق بخشش 
اضافه خدمت سنواتی کارکنان وظیفه از سوی ستاد کل نیرو های مسلح به کلیه یگان های 
خدمتی اباغ شده است، افزود: مواردی مانند سرباز نمونه، موفقیت در ثبت ابتکار منجر 
به تولید محصول و یا مقاله علمی معتبر، همچنین حافظ حداقل یک جزء قرآن کریم، 
گذراندن دور های تخصصی موردنیاز یگان نیرو های مسلح و... در صورت تایید فرماندهان 

اضافه خدمت سربازان بخشیده می شود.

چهارمین انتخابات پارلمانی رژیم صهیونیســتی در حالی 
آرایش کنســت را برای احزاب صهیونیستی به هم ریخت که 
حاا تنها شکســتن تابوی 73 ساله برای ائتاف با حزبی عرب 
و اسامگرا، بحران سیاسی تشکیل دولت رژیم صهیونیستی را 

حل و فصل خواهد کرد.
به باور تحلیلگران ســایت »کانورسیشن«، اما این تنها مانع 
»بنیامین نتانیاهو« برای حفظ جایگاه دوازده ساله اش در کرسی 
نخست وزیری نیست بلکه سرنوشت دادگاه فساد و رشوه او نیز 
که دیروز مراحل رسیدگی مقدماتی آن در دادگاه بیت المقدس 
آغاز شد، نیز کفه قدرت را به سمت موافقان یا مخالفان او سنگین 
خواهد کرد. با این حال شــواهد نشــان می دهد همان طور که 
مخالفان او در حزب چپ و راست میانه کمر به عزل او بسته اند، 

او نیز عزمش را برای ماندن به هر قیمتی جزم کرده است.
اما انتخابات چهارم شرایط را برای حزب او تغییر داده است. 
حاا لیکود با از دســت دادن 6 کرســی، به رغم ائتاف با حزب 
صهیونیســت مذهبی و راست افراطی همچنان تا اکثریت 61 
کرسی برای تصاحب قدرت 9 کرسی کم دارد. این در حالی است 
که مخالفان او 57 کرسی را در این انتخابات از آن خود کرده اند 
و حزب راست »یمینا« به رهبری »بنت« و حزب عرب اسامی 
»رام« به رهبری »منصور عباس« نیز کرسی های سرنوشت سازی 
را در اختیار دارند. در این شرایط با توجه به رایزنی های »لیکود« 
با سران »یمینا«، این حزب را نیز می توان به اتحاد با حزب متبوع 
نخست وزیر رژیم صهیونیستی متمایل دانست اما در نهایت بازهم 
سرنوشت تشکیل دولت در اختیار حزب عرب، مسلمان »منصور 

عباس« 46 ساله است.
اهمیت این ائتاف با اعراب به حدی زیاد است که به گزارش 
رسانه های عبری، سران بلوک های موافق و مخالف »نتانیاهو« از 
ساعاتی پس از اعام نتایج نهایی انتخابات مذاکرات با »عباس« 
را آغاز کردند. اما او با طرح شــروط خود برای بهبود شــرایط 
اعراب ســرزمین های اشغالی، هنوز به هیچ گروهی چراغ سبز 
نشــان نداده اســت. در همین حال به گزارش »میدل ایست 
نیوز«، »رووین ریولین«، رئیس رژیم صهیونیستی نیز برخاف 
همیشه برای بازکردن گره کرسی نخست وزیری دیروز همزمان 
با دادگاه »نتانیاهو«، با هر یک از سران احزاب راه یافته به کنست 
دیداری 45 دقیقه ای برگزار کرد تا نظر آنها درباره تشکیل دولت، 
نخست وزیر پیشنهادی و راهکار برون رفت از بحران سیاسی کنونی 
را بشنود. چراکه او اعام کرده این بار رهبری بزرگترین ائتاف 
پارلمانی تنها شرط نخست وزیری نخواهد بود. همین امر نیز با 
توجه به دادگاه فساد »نتانیاهو« رقابت را برای نخست وزیر فعلی 

جدی و سخت تر کرده است.
به نظر می رسد تا پیش از انتخابات پارلمانی رژیم صهیونیستی، 
کمتر کسی تصور می کرد سرنوشت دولت رژیم صهیونیستی در 
دســتان حزبی عرب، اسامگرا و پراگماتیسم قرار گیرد چراکه 
نه تنها »نتانیاهو« بلکه بسیاری از سران احزاب صهیونیستی تا 
پیش از انتخابات بر انزوای اعراب تأکید داشتند و با وجودی که 
یک پنجم جمعیت رژیم صهیونیستی را اعراب تشکیل می دهند 
اما حاضر به بازی دادن به آنها نبودند و حتی وعده سرکوب اعراب 
را می دادند اما ورق طوری به سود اعراب ساکن در سرزمین های 
اشغالی برگشته که حتی »نتانیاهو« نیز به اظهارات گذشته اش 
پشت کرده و گمانه زنی ها از مذاکرات پشت پرده برای جلب نظر 
»منصور عباس« و ائتاف حزب »رام« با »لیکود« مطرح شده 
است. در همین حال »یائیر اپید« رهبر حزب مخالف و رقیب 
سرسخت نتانیاهو نیز شرایط »عباس« برای ائتاف تشکیل دولت 
را شنیده است. »منصور عباس«، دندانپزشک تجربی 46 ساله 
یک عرب مسلمان است که پیش از انتخابات با جدایی از ائتاف 
فهرست مشــترک عرب، حزبی مستقل تشکیل داد. گرچه در 
ابتدا پیش بینی موفقیت حزب او وجود نداشت اما آنها توانستند 

4 کرسی را تصاحب کنند. 
موضوعی که تلنگری برای مشارکت قطعی و بیشتر شهروندان 
عرب ســرزمین های اشغالی در کنست جدید بود که نخستین 
خروجــی آن تقای احزاب اســرائیلی برای تشــکیل ائتاف 
اسرائیلی- عربی برای رسیدن به قدرت است. به نوشته رسانه های 
عبری، »عباس« با شــعار بهبود شــرایط اعراب سرزمین های 
اشــغالی به میدان آمده است. او در جلسه با »اپید« نیز اعام 
کرد به ائتافی می پیوندد که برنامه ریزی برای کاهش جرم در 
محله های عرب نشــین، به رسمیت شناختن اعراب بادیه نشین 
جنوب سرزمین های اشغالی، تعلیق شهرک سازی در شهرهای 
عرب نشــین و همچنین لغو قانون »دولت ملی مردم یهود« که 
اعراب را شــهروند درجه دوم به شمار می آورد، داشته باشد. اما 
در عین حال مانند دیگر احزاب عرب نه مواضع سرســختانه ای 
نسبت به راست های ملی گرای اسرائیلی اعام کرده و نه به بحث 
فلسطین پرداخته است گرچه دستیاران او اعام کرده اند که او 
هرگز موضوع حکومت مستقل فلسطین را فراموش نکرده و با 
سیاست های پراگماتیک و استراتژیک خود بی شک روزی برای 

نیل به این هدف خواهد جنگید. 
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چهره بازار ارز و طا درسال 1400
حساسیت قیمت ها به میز مذاکره

 بازار ارز و طا با ورود به ســال 1400، چهره متفاوتی از خود نشــان داده است. 
این بازارها تحت تأثیر عوامل بیرونی و آنچه در روابط بین الملل رخ می دهد، سمت و 

سوی متفاوتی از سال گذشته به خود گرفته اند.
درحالی که در سال گذشته تمام رکوردهای تاریخی قیمت ارز و طا شکسته شد 
و در پنج ماه پایانی ســال به ســمت تعادل حرکت کرد، اما با آغاز سال جدید، این 
بازارها در انتظار اخبار خوش از دنیای سیاست، رو به کاهش گذاشته است، هرچند 
که همچنان نرخ هایی که درسال جاری روی تابلوی صرافان ثبت می شود، فاصله زیادی 
با اوایل سال گذشته دارد. در نخستین روزهای سال جاری، همانند سال های گذشته 
قیمت انواع ارز و طا با شتاب قابل توجهی رو به افزایش گذاشت تا جایی که در روز 
دهم فروردین ماه به اوج خود در ســال جدید رسید، اما انتشار اخباری از توافق های 
ایران با غرب و شرق، روند حرکتی قیمت ها در این دو بازار را تغییر داد به طوری که 

قیمت ها افت قابل توجهی پیدا کرده است.
به اعتقاد کارشناسان، آینده بازار ارز و طا به تحواتی بستگی دارد که در آن سوی 
مرزها و در پشــت میزهای مذاکره رقم می خورد. از یک سو، توافق بلندمدت ایران و 
چین به اعتقاد کارشناسان به دلیل سرمایه گذاری های ارزی در زیرساخت های ایران 

و همچنین فروش نفت می تواند باعث کاهش نرخ ارز و به دنبال آن طا شود.
اما مهمتر از آن، خبرهایی است که از پیشرفت قابل ماحظه مذاکرات برای احیای 
برجام درحال انجام است، اخباری که تأثیر روانی پررنگی روی تابلوی صرافان گذاشته 
اســت و انتظار می رود با انتشار خبر قطعی توافق، تأثیر ملموس تری داشته باشد. با 
این حال درصورتی که این توافقات در دوره زمانی بلندمدت تری به ســرانجام برسد، 
بازار ارز و طا به روند ســابق خود بازخواهد گشت که البته در صورت حفظ شرایط 

موجود، نوسان کمتری نسبت به سال قبل خواهد داشت.
در مجموع بررسی قیمت ها از ابتدای سال جاری تا روز گذشته نشان می دهد که 
قیمت ها در بازار ارز برای دو ارز عمده دار و یورو با رشد )کمتر از یک درصد( همراه 
شده است، ولی در مقابل نرخ ها در بازار طا و سکه افت قابل توجهی نشان می دهد.

همانگونه که اشاره شد، از ابتدای سال جاری تا روز گذشته قیمت دار و یورو تحت 
تأثیر تحوات سیاسی تغییرات زیادی داشته است، درحالی که این دو ارز عمده سال 
جدید را با رشد قیمتی آغاز کردند و تا روز دهم فروردین ماه این روند حفظ شد، اما 

از روز 11 فروردین دوباره عقبگرد کرده است.
بررسی قیمت دار امریکا نشان می دهد که این ارز در سال گذشته با رشد 9 هزار 
و 60 تومانی، 60.7 درصد افزایش قیمت داشــته اســت و از 14 هزار و 903 تومان 
درآخرین روز کاری سال 1398 به 23 هزار و 963 تومان در روز پایانی سال گذشته 
رســیده است. این درحالی است که در نخســتین روز کاری سال جاری یعنی هفتم 
فروردین این ارز 24 هزار و 756 تومان قیمت خورد که در مدت کوتاهی به کانال 25 
هزار تومان رسید و در روز دهم فروردین ماه نرخ 25 هزار و 254 تومان را تجربه کرد.

ولی همانگونه که اشــاره شد، به دلیل اخباری که در دنیای سیاست منتشر شد، 
دوباره رو به نزول گذاشت و در روز 14 فروردین ماه دوباره به کانال 24 هزار تومان 
بازگشت، اما با این حال در روز گذشته نرخ دار )تازمان تنظیم این گزارش( با رشد 
134 تومانی به 24 هزار و 402 تومان رســید که نســبت به روز پایانی سال گذشته 
439 تومان معادل 1.8 درصد افزایش نشــان می دهــد. در این بازار نرخ یورو نیز با 
روند مشابهی همراه شده است. این ارز در سال گذشته 11 هزار و 379 تومان برابر با 
67.3 درصد افزایش یافت و از 16 هزار و 903 تومان به 28 هزار و 282 تومان رسید.

یورو در نخستین روز کاری سال جاری نیز با رشد قابل توجهی به 28 هزار و 897 
تومان رسید که در روز بعد کانال 29 هزار تومان را تجربه کرد به طوری که در روز 
10 فروردین به 29 هزار و 689 تومان رسید. اما در روز 14 فروردین دوباره به کانال 
28 تومان بازگشت. در روز گذشته نیز نرخ یورو 28 هزار و 597 تومان شد که 317 
تومان رشد داشت. بدین ترتیب از ابتدای سال جاری تا روز گذشته یورو با رشد 315 

تومانی 1.1 درصد افزایش قیمت را تجربه کرده است.
در حالی که درهم امارات درســال گذشته 57.9 درصد رشد درکارنامه خود ثبت 
کرده است، اما از ابتدای سال جاری تا روز گذشته افت قیمت داشته است. درآخرین 
روز کاری سال گذشته درهم به 6 هزار و 934 تومان رسید که این نرخ در روز دهم 
فروردین ماه به 7 هزار و 127 تومان هم رســید، اما از روز 11 فروردین روند نزولی 
خود را آغاز کرد تا جایی که در روز گذشته به 6 هزار و 890 تومان بازگشت که 29 
تومان افت نشان می دهد. بدین ترتیب از ابتدای سال جاری تا روزگذشته درهم امارات 

با 44 تومان افت 63 صدم درصد کاهش یافته است.
برخاف روند حرکتی ارزهای عمده بازار، قیمت ها در بازار سکه و طا روند نزولی 
به خود گرفته اســت به طوری که از ابتدای ســال جاری تا روز گذشته در بازار سکه 
قطعه هــای بزرگ تر بیــش از 4 درصد و برای قطعات کوچکتر بیش از 2 درصد افت 

قیمت داشته است.
درحالی که درسال گذشته هر قطعه سکه تمام بهار آزادی طرح جدید با رسیدن 
از 6 میلیون و 28 هزار تومان به 11 میلیون و 240 هزار تومان 86.4 درصد افزایش 
یافته اســت، اما از ابتدای ســال جاری تا روز گذشته این نوع از سکه 4.8 درصد افت 
قیمت را تجربه کرده اســت. در شرایطی که سکه تمام طرح جدید سال 1400 را با 
کانال قیمتی 11 میلیون آغاز کرده اســت در روز گذشــته این نرخ به 10 میلیون و 

692 هزارتومان رسید.
سکه تمام بهار آزادی طرح قدیم نیز که در سال گذشته با رشد بیش از 5 میلیون 
تومانی 86.1 درصد رشــد داشت از ابتدای سال جاری تا روز گذشته 4.3 درصد افت 
قیمت کرده اســت. این نوع از سکه در آخرین روز کاری سال گذشته 10 میلیون و 
980 هزارتومان قیمت داشــت که در روز گذشته به 10 میلیون و 500 هزار تومان 

رسیده است.

»منصور عباس« کلید حل 
بحران سیاسی در تل آویو

هشدارهای مکرر مقامات و مسئوان بهداشتی کشور در مورد شدت 
ابتا به کرونای بریتانیایی در برخی از استان های کشور در روزهای پایانی 
سال گذشته مورد توجه مردم قرار نگرفت. به طوری که متأسفانه تا روزهای 
پایانی تعطیات شاهد ســفرهای نوروزی بودیم. در واقع با وجود تأکید 
و هشــدارهای مکرر بر لزوم محدودیت های بیشتر و ممنوعیت سفرهای 
نوروزی آن گونه که باید محدودیت ها همانند سال گذشته اعمال نشد و 
با صدور مجوز سفرهای ضروری شمار زیادی از مردم روانه جاده ها شدند.

آمارها نشــان می دهد یک و نیم میلیون ماشــین در مدت یک هفته 
وارد اســتان مازندران شد. این مسافرت ها پیک چهارم بیماری در کشور 
را به دنبال خواهد داشــت، چراکه مطمئنــاً تعداد زیادی از هموطنان به 
بیماری کرونا مبتا شده اند یا در روزهای آینده به آن مبتا خواهند شد. 
تخت های بیمارستانی بزودی اشغال و آی سی یوها دوباره پر خواهد شد 
و حتی می تــوان پیش بینی کرد که طی هفته های آتی با افزایش تعداد 

مرگ و میرها نیز مواجه شویم.
با توجه به اینکه در حال حاضر مردم کشور ما از پوشش واکسیناسیون 
قابل توجهی برخوردار نیستند حتی پرسنل درمان نیز هنوز به طور کامل 
واکسینه نشده اند به نظر می آید برای غلبه بر موج جدید بیماری نباید روی 
پوشش واکسیناسیون حساب بازکنیم و تنها راه حل رهایی از این معضل 
همان رعایت پروتکل های بهداشتی یعنی رعایت فاصله گذاری اجتماعی، 

استفاده از ماسک و شست و شوی ]مکرر[ دست ها  باشد.
نکته بسیار مهم دیگر این است که تک تک افراد جامعه باید به طور 
جــدی از حضور در تجمعــات و دورهمی ها خودداری کنند. در غیر این 
صورت امکان طغیان همه گیری و بروز فاجعه درکشور وجود خواهد داشت.

فراموش نکنیم تعداد زیادی از افراد ناقل بیماری کرونا ممکن اســت 
هیچگونه عامتی نداشته باشند. معاشرت با این گونه افراد به ظاهر سالم 
می تواند ما را در معرض ابتا به بیماری قرار دهد. حقیقت این است که 
فقط معاشــرت با افراد عامت دار باعث انتقال بیماری نمی شود هرچند 
که متأسفانه در هفته های اخیر مشاهده می کنیم که حتی برخی از افراد 
عامت دار هم رعایت نمی کنند و با وجود بیماری در تجمعات حضور پیدا 
می کنند. ساده انگاری ضربه های جبران ناپذیری به مردم ما وارد می کند. به 
همین دلیل توصیه می کنم از حضور در تجمعات، راهپیمایی ها، مجالس 
عزا و عروسی پرهیز کنند. حتی در انتخابات که یکی از موضوعات مهمی 
است که پیش رو داریم همه افراد جامعه باید با رعایت محدودیت ها انجام 
وظیفه کنند. واقعیت این اســت که رعایت فردی در مهار بیماری نقشی 
غیرقابل انکار دارد. در همین راستا چهار کشور اروپای غربی یعنی آلمان، 
فرانســه، ایتالیا و اسپانیا که از نظر واکسیناسیون وضعیت بهتری نسبت 
به مردم کشــور ما دارند از روز شنبه 14 فروردین، برای کنترل بیماری 
مجدداً قرنطینه را به مدت یک ماه از ســر گرفته اند. ما تنها توانســته ایم 
نیم درصد جمعیت خود را واکسینه کنیم پس این خود مردم هستند که 

با رعایت پروتکل ها می توانند برای گذر از بیماری به خود کمک کنند.
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 خبر
 حمایت شــرکت فرودگاه ها از ایران ایــر جهت انجام حداکثر 

عملیات پروازی

مدیرعامل شرکت فرودگاه ها و ناوبری هوایی ایران از حمایت این شرکت 
از ایران ایر)هما( به جهت انجام حداکثر عملیات پروازی خبر داد.

به گزارش روابط عمومی وزارت راه و شهرســازی، ســیاوش امیرمکری، 
مدیرعامل شــرکت فرودگاه ها و ناوبری هوایی ایران در گفت وگو با خبرنگار 
پایگاه خبری ایــن وزارتخانه بر ضرورت بهره بــرداری حداکثری از ظرفیت 
هواپیماها و فرودگاه های کشــور تاکید کرد و گفت: مهم ترین بحث در حوزه 
ایراین ها، بحث بر سر به خط آوردن هواپیماها و آماده سازی آن ها برای پرواز 
است. وی با بیان اینکه کمبود ناوگان در کل کشور احساس می شود، افزود: 
مســئوان همگی در تاش اند تا بتوانند هواپیماهای زمین گیر را بر سر خط 
بیاورند، زیرا هم اکنون از 60 درصد فرودگاه های کشــور اســتفاده می شود.

امیرمکری تاکید کرد: با اضافه شدن ناوگان هوایی و افزایش عملیات پروازی، 
فرودگاه ها نیز می توانند حداکثر اســتفاده را ببرند که این موضوع برای ارائه 
خدمات بیشــتر به مردم کشورمان برای ســفر و جابه جایی از طریق هوایی 
بسیار حائز اهمیت است؛ چون جابه جایی از طریق هواپیما یکی از ایمن ترین 
راه ها است و از نظر بهداشتی نیز سامت مسافر را تأمین می کند.مدیرعامل 
شرکت فرودگاه ها با اشاره به بازدید وزیر راه و شهرسازی از بخش تعمیرات و 
مهندسی شرکت ایران ایر )هما( تصریح کرد: هدف از این بازدید ایجاد انگیزه 
بیــن همکاران هواپیمایی هما به خصوص بخش تعمیرات و مهندســی بوده 
است تا تاششان را بیشتر کنند و بتوانند هواپیماهای بیشتری را برای ارائه 

خدمات به مردم سر خط بیاورند.
 وی درباره میزان طلب شــرکت فرودگاه ها از ایراین های کشــور گفت: 
اکنــون طلب ما از همه ایراین ها حدود یک هزار میلیارد تومان اســت که 
مربوط به یک یا دو ســال گذشــته نیســت.امیر مکری درباره میزان بدهی 
شــرکت ایران ایر عنوان کرد: هر چند ایران ایر به جهت آن که در سال های 
گذشته فعالیت بیشتری داشته و میزان بدهی آن نسبت به بعضی ایراین ها 
بااتر است؛ اما آنچه مهم است؛ این است که در شرایط حاضر باید بیش ترین 
تاشــمان را انجام بدهیم تا ایران ایر با پرواز حداکثری و کسب درآمد بیشتر 

بتواند مطالبات ما را پرداخت کند.

در جلسه هیات وزیران به ریاست حجت 
ااسام والمســلمین دکتر حسن روحانی 
رئیس جمهــور، دولت به اســتناد تبصره 
اصاحی قانون تدویــن و تنقیح قوانین و 
مقررات کشــور و به منظور بهبود محیط 
کسب )بند )1( ماده )3( و کار و پاایش و 
شفاف سازی نظام حقوقی، با تنقیح مصوبات 
مربوط به مناطق آزاد تجاری-صنعتی و ویژه 

اقتصادی موافقت کرد.
به گزارش پایگاه اطاع رســانی دولت، 
شــمول این تصویب نامه، مصوبات عادی 
)غیر طبقه بندی ( هیات وزیران، کمیسیون 
های موضوع اصل )138( قانون اساســی 
و نمایندگان ویــژه رییس جمهور موضوع 
اصــل )127( قانون اساســی، مصرّح در 
موضــوع »مناطق آزاد تجــاری- صنعتی 
و مناطق ویژه اقتصــادی« تا پایان بهمن 
1399 بوده و هر مصوبه مربوط به موضوع 
و حدود شمول این تصویب نامه که در آن 
درج نشده، تا هنگام تعیین تکلیف توسط 
هیئت وزیران )کــه با فوریت خواهد بود( 

غیرقابل استناد است.
همچنیــن در ادامه، اعضــای دولت به 
مناطق  عالی  دبیرخانه شــورای  پیشنهاد 
آزاد تجــاری - صنعتی و ویژه اقتصادی و 
به استناد بند )ج( ماده )4( قانون چگونگی 
اداره مناطق آزاد تجاری- صنعتی، بودجه 
ســال 1400 ســازمان های مناطق آزاد 
تجــاری - صنعتی کیش، قشــم، چابهار، 
ارس، ارونــد، انزلی، ماکو و شــرکت های 
تابــع آنها و نیــز اصاحیه بودجه ســال 
1399 ســازمان های یاد شده را بررسی و 

به تصویب رساندند.

  معافیــت رایانه های دســتی 
اهدایی به دانش آموزان مناطق محروم 

از پرداخت سود بازرگانی
باتوجه به شیوع ویروس کرونا، تعطیلی 
مدارس و ضرورت آمــوزش دانش آموزان 
از طریــق شــبکه آمــوزش دانش آموزی 
)شــاد(، هیات وزیران باهــدف جلوگیری 
ارتبــاط تحصیلــی دانش آموزان  از قطع 
ایتام و بی بضاعت مناطق محروم کشــور، 
با معافیت یک هزار دســتگاه رایانه دستی 
)تبلت( اهدایی از پرداخت ســود بازرگانی 
با هماهنگــی وزارت آمــوزش و پرورش 

موافقت کرد.

  رفع اختاف بین وزارت صنعت 
و سازمان امور مالیاتی کشور در مورد 

عوارض نوشابه های گازدار
هیات وزیران در ادامه، درخصوص رفع 
اختاف بین وزارت صنعت، معدن و تجارت 
و ســازمان امور مالیاتی کشــور در مورد 
مطالبات عوارض نوشابه های گازدار از سال 

1393 لغایت 1398 تصمیم گیری کرد.
بــه موجب تصمیم دولــت، با توجه به 
اینکه قانونگــذار میزان، نحــوه تعیین و 
مرجع وضع عوارض نوشابه های گازدار را 
تغییر داده که در ردیف بودجه مندرج در 
قانون بودجه منعکس شــده ولی تاکنون 
مرجع موصوف تشــکیل نشده و عوارضی 
وضع ننموده و از ســوی دیگر از آنجا که 
امکان مطالبه عوارض با اتکا و اســتناد به 
ردیف بودجه وجــود ندارد، هیئت وزیران 
مقرر نمود عوارض مربوط از ســال 1393 
لغایت 1398 ملغی ااثر بوده و قابل مطالبه 

نخواهد بود.

   اصاح آیین نامه اجرایی قانون 
حفظ کاربری اراضی زراعی و باغ ها

و  راه  وزارت  پیشــنهاد  بــه  دولــت 
قانون  اجرایی  نامــه  شهرســازی، »آیین 
حفظ کاربری اراضــی زراعی و باغ ها« را 

اصاح کرد. هیات وزیران این تصمیم را با 
توجه به توسعه محدوده شهرها بر اساس 
اصــول و ضوابــط شهرســازی و با لحاظ 
نمودن سرانه های مناسب جمعیتی، نرخ 
رشد جمعیت، سطح اراضی قابل استفاده 
داخل محدوده در قالب طرح های توسعه 

و عمران شهری، اتخاذ کرد.
بــه موجب اصاح آ ییــن نامه فوق، در 
رابطه با طرح های توسعه و عمران شهری 
و تغییــرات بعــدی آن، همچنین، ایجاد 
شهرکهای مسکونی و افزایش محدوده 
شهرها، مقرر شد طرح های توسعه و عمران 
شــهری و تغییرات بعــدی آن )تصویب و 
بازنگــری( که به تصویــب مراجع قانونی 
ذی ربط )شــورای برنامه ریزی و توسعه 
استان- شورای عالی شهرسازی و معماری( 
می رســد نیازمند اخذ مجوز از کمیسیون 
مندرج در »قانون حفاظت کاربری اراضی 
زراعــی باغ هــا« نباشــد.همچنین ایجاد 
شــهرک های مســکونی پس از تصویب 
مراجع ذیصاح و همچنین افزایش محدوده 
مصوب شهرها به صورت موردی به عنوان 
مغایرت اساســی با طرح جامع و تصویب 
شورایعالی شهرســازی و معماری ایران با 
استفاده از اراضی که قابلیت کشت و تولید 
محصوات کشــاورزی را نداشته باشد، در 
صورت تشخیص ضرورت کمیسیون مندرج 
در »قانــون حفاظت کاربری اراضی زراعی 

باغ ها« از شــمول عوارض ماده )2( قانون 
یاد شده معاف خواهد بود.

  تصویب آیین نامه موارد توقیف 
موقت یا لغو اجازه نامه، گواهینامه یا 
یا توقیف وسایل پرنده  پروانه صادره 

متخلف
هیات وزیران با هدف یکپارچه ســازی 
قوانیــن و مقــررات ســازمان هواپیمایی 
کشوری، شناسایی و تعیین خأهای قانونی 
موجود سازمان، تقسیم بندی، تعیین سطح 
و اولویت گذاری مقررات و تدوین و اجرای 
برنامه تدوین مقــررات، »آیین نامه موارد 
توقیــف موقت یا لغو هرگونه اجازه نامه یا 
گواهینامه یا پروانه صادره یا توقیف وسایل 

پرنده متخلف« را به تصویب رساند.
به موجب ماده آییــن نامه مذکور، در 
صورت مشــاهده عدم انطباق ساختار و یا 
عملکرد تشــکیات،  محصول و یا قطعه  با 
مقررات، سازمان هواپیمایی کشوری حسب 
مورد نســبت به اعام مهلت محدود برای 
رفع عدم انطباق یا لغو، تعلیق و یا محدود 
برابر  گواهینامــه صادره  امتیازات  نمودن 

مقررات اقدام می نماید.
چنانچه در بازرســی از وســیله پرنده 
ای که بهره بردار آن ایرانی باشــد، دایلی 
مبنی بر عدم انطباق با مقررات مشــخص 
گردد، سازمان هواپیمایی کشوری عاوه بر 

اعمال اقــدام فوق، یکی از موارد زیر را به 
اجرا می گذارد:

- تا رفع ایراد، وسیله پرنده را زمین گیر 
نماید؛

- با رعایت ایمنی پرواز، با محدودیت به 
وسیله پرنده اجازه پرواز دهد؛

- مهلتی برای رفع عدم تطابق دهد؛
همچنین چنانچه در بازرسی از وسیله 
پرنــده خارجی کــه در ایران نشســت و 
برخاســت و یا از قلمــرو هوایی جمهوری 
اسامی ایران استفاده میکند یا شرکت 
بهره بــردار و یا نهاد مســئول هوانوردی 
کشــور بهره بردار وســیله پرنده مذکور، 
شــواهدی مبنــی بر مغایرت بــا مقررات 
پیمان شیکاگو و یا مقررات مشخص شود، 
سازمان هواپیمایی کشوری یکی از موارد 

زیر را اجرا خواهد کرد:
- تا رفع ایراد، وســیله پرنده مربوط را 

زمین گیر نماید؛
- با رعایت ایمنی پرواز، با محدودیت به 

وسیله پرنده اجازه پرواز دهد؛
- برای رفع مغایرت مهلت دهد؛

- مانــع پرواز وســیله پرنــده، فعالیت 
پروازی بهره بردار و یــا کلیه بهره برداران 
آن کشــور در قلمرو ایران شود در صورت 
تخلف شخص دارای گواهینامه از مقررات، 
سازمان هواپیمایی کشوری می تواند عاوه 
بر ممانعت از ادامه فعالیت شخص متخلف، 
نســبت به لغو، تعلیق و یا محدود نمودن 
امتیازات گواهینامه آن شخص اقدام نماید.

همچنین اگر اشخاصی که بر اساس مقررات 
برای انجام فعالیــت در صنعت هوانوردی 
نیاز به اخذ گواهینامه از ســازمان نداشته 
باشــند مرتکب تخلفی شوند که ایمنی را 
تحت تاثیر قرار دهند، سازمان هواپیمایی 
کشــوری می تواند تشــکیات مربوط به 
شــخص متخلف را مکلف به عدم استفاده 

از خدمات شخص مورد نظر نماید.
 

 تعییــن نماینــده و اعام نظر 
دولت درخصوص تعدادی از طرح های 

نمایندگان مجلس
دولــت در ادامــه، ضمــن اعــام نظر 
درخصوص تعدادی از طرح های نمایندگان 
مجلس شورای اسامی، نمایندگان خود را 
برای پیگیری طرح های مربوط تعیین کرد.

اصاح آیین نامه اجرایی قانون حفظ کاربری اراضی زراعی و باغ ها

ضرورت حمایت سه ساله از صنایع نوپا
معــاون  امور صنایع وزارت صمت با تشــریح سیاســت های اجرایی 
وزارتخانه در ســال تولید، پشــتیبانی ها و مانع زدایی ها اعام کرد: در 
ســال گذشته 6 هزارو 500واحد صنعتی وارد مدار تولید شده و بیش از 

1500واحد صنعتی راکد مجدد راه اندازی شده اند.
به گزارش پایگاه اطاع رســانی شاتا، مهدی صادقی نیارکی در اولین 
نشســت شورای مدیران معاونت امور صنایع گفت: بخش صنعتی کشور 
در ســال گذشــته نوسات بسیاری را پشت ســر گذاشت و به رغم همه 
تاطم ها،صنعتگران ایستادگی کرده وشاهد تعطیلی واحدهای صنعتی 
نبودیم وموفق شــدیم 1500واحد تولیــدی متوقف را مجدد به چرخه 

تولید بازگردانیم.
معاون امور صنایع وزارت صمت در ادامه با مرور شاخص های صنعتی 
کشــور، به رشد 40 درصدی جوازهای تاسیس در سال گذشته اشاره و 
خاطر نشان کرد: تعداد جوازهای تاسیس در سال 99به بیش از 36 هزار 
فقره افزایش یافته اســت و این نشان از ترغیب مردم به سرمایه گذاری 

در بخش مولد کشوردارد.
وی همچنین از رشد 23درصدی اشتغال صنعتی در کشور خبرداد و 
افزود: در سال گذشته حدود 6 هزار و 500واحد صنعتی به بهره برداری 
رسیده که این میزان برای بیش از 121هزار نفر اشتغال ایجاد کرده است.

وی همچنین از رشد 85 درصدی واگذاری اراضی صنعتی به متقاضیان 

خبرداد وگفت: در سال گذشته بیش از 4هزارو 500هکتار اراضی صنعتی 
جهت سرمایه گذاری در بخش تولیدی به متقاضیان واگذار شده است.

صادقی نیارکی در ادامه با اشــاره به رهنمودهای مقام معظم رهبری 
در ســال جاری تصریح کرد:در سالی که از سوی مقام معظم رهبری به 
بخــش تولید اختصاص یافته اســت،جهت گیری همه ارکان حاکمیت و 
دســتگاههای اجرایی باید به سمت حمایت از فعالین صنعتی و معدنی 

کشور با دو رویکرد پشتیبانی و مانع زدایی باشد.
معاون امور صنایع وزارت صمت با تاکید بر لزوم تدوین شاخص های 
کمی برای تحقق اقدامات دســتگاه هــا ونهادها در تحقق منویات مقام 

معظــم رهبری افزود: همه ارکان نظام برای تحقق مطالبات مقام معظم 
رهبری باید با اتخاذ سیاست های حمایتی و کاهش بروکراسی مسیر را 

برای صنعتگران هموار نمایند.
صادقی نیارکی تصریح کرد: در شرایط کنونی برای تسریع در تسهیل 
فرآیند توســعه بخش صنعتی کشور ، می توان کار مطالعاتی و پژوهشی 
در سطح کان کشــور صورت گیرد تا باشناسایی قواعد و مقررارتی که 
مانع توسعه بخش مولد تلقی می شود، فضای کسب وکار برای صاحبان 

صنایع بهبود یابد.
وی حمایت از توسعه ســاخت داخل در صنایع راهبردی را از جمله 
سیاســت های حمایتی وپشتیبانی از بخش تولید برشمرد و گفت: برای 
صنایعی که به تازگی در کشور داخلی سازی شده اند باید تمهیداتی در 
نظر گرفته شــود و یک دوره حداقل ســه ساله مورد حمایت کامل قرار 
گیرند و با اعمال محدودیت های وارداتی ، بستر را برای تقویت وتوانمند 

سازی این صنایع طی سه سال فراهم کرد.
معاون امور صنایع وزارت صمت در پایان اشاره ای به فضای پیرامونی 
وبین الملل داشــت وخاطر نشان کرد: فضای صنعتی کشور باید بدور از 
تاطم هــا در فضایی امن به حیات خود ادامه بدهد و در هرشــرایطی 
حمایت و صیانت از صنایعی که داخلی سازی شده اند وجزء صعت نوپا 

محسوب می شود، در اولویت همه ارکان حاکمیت و دولت قرار گیرد.

اقتصاد تعیین کننده سیاست خارجی باشد
اقتصادی پویا و فعال می شــود که با جامعه بین الملل ارتباط داشته باشد؛ 

قطعاً با انزوا هیچ کشوری موفق نخواهد بود.
برای آنکه یک کشــور از جهات مختلف چون مباحث سیاسی، اجتماعی، 
اقتصادی و فرهنگی در مســیر توســعه قرار گیرد توجه به یک نکته اهمیت 
بســزایی دارد و آن هماهنگی سیاست های خارجی با سیاست های اقتصادی 
است. اگر به  هر کدام بیش از دیگری توجه شود یا مسیر آنها متفاوت باشد به 
طور قطع نمی توان به نتیجه درستی دست یافت و در نهایت آن اقتصاد کشور 

است که تضعیف و معیشت مردم با چالش جدی مواجه می شود.
زمانی که سیاست خارجی به گونه ای باشد که در پی آن تعامل با کشورهای 
مختلف نداشته باشیم یا سیاست های خارجی سبب ادامه دار شدن تحریم ها 
شــود، نمی توان به فضای اقتصادی آرام دست یافت یا شاهد اقتصادی سالم، 

درست و پویا بود.
سیاست های خارجی و سیاست های اقتصادی باید در یک چارچوب باشند 
تا نتیجه مثبت آن عاید کشــور و تک تک مردم شــود در غیر این صورت هر 

تاشی که صورت گیرد نمی تواند منجر به بهبود وضعیت شود.
کشــورهایی که در لیســت توســعه یافته ها قــرار گرفتند یقینــاً به این 
نتیجه رســیدند که سیاست های خارجی شــان باید با سیاست های اقتصادی 
همخوانی داشــته باشد. این امر حتی در کشورهای کمونیستی، مارکسیستی 
و سوسیالیستی پیاده سازی شده و اکنون می بینیم که نتیجه بسیار خوبی هم 
داشته است. این کشورها در تفکر گذشته خود نماندند و روز به روز پیشرفت 

کردند و حتی اکنون صحبت از ابرقدرت شدن آنها مطرح است.
کشورهای روسیه، چین و حتی ترکیه بر اساس منافع اقتصادی کشورشان، 
سیاست خارجی خود را تنظیم می کنند و اگر نمای کلی اقتصاد این کشورها 
مورد بررســی قرار گیرد، متوجه خواهید شــد که آنها به هیچ عنوان پافشاری 
بر ایدئولوژی خود ندارند و ســعی می کنند سیاست خارجی شان را بر اساس 

منافع اقتصادی و رفاه حال مردم کشور خود دنبال کنند.
حرکت بر اســاس ایدئولوژی نمی تواند اقتصاد کشــور را بهبود ببخشد یا 
باعث رونق شود. اقتصادی که در شرایط تحریم به سر می برد باید فضای کلی 
سیاست خارجی خود را تغییر دهد و به تمام کشورها اعام کند که می خواهد 
با توجه به منافع اقتصادی مردم اش تصمیم گیری کند. تعصب و یکدندگی در 
برخی از موارد و اصرار به انجام و تحقق برخی از سیاســت های خارجی باعث 
بن بست در گفتمان و فضای اقتصادی می شود. لذا توصیه می کنم برای رهایی 
از وضعیت موجود و رســیدن به اقتصادی در  شأن جمهوری اسامی ایران از 
برخی از سیاست ها فاصله بگیریم و با توجه به اهداف ملی، منافع اقتصادی، 

رفاه مردم و بهبود سطح معیشت مردم تصمیم گیری کنیم.
اگر مبنا در گفت و گوها و مذاکرات تنها سیاست باشد بخصوص سیاستی که 
با جامعه بین الملل و رفاه مردم همخوانی نداشته باشد، نمی توان وعده هایی را 
که داده می شــود محقق کرد؛ چرا که وعده ها در دسترس نیست و در نهایت 
می بینیم که اقتصاد کشــور به روزهای بدی دچار می شود و توان خرید مردم 
روز به روز کاهش پیدا می کند.بر این اساس توصیه جدی بنده به سیاستگذاران 
این است که سیاست های خارجی را با توجه به منافع اقتصادی تنظیم کنند و 
اطمینان داشته باشند که این مسیر درست تر است. تمام کشورها و حکومت ها 
بــرای رفاه حال مردم خود تاش و شــرایطی را ایجــاد می کنند که وضعیت 
اقتصادی تک تک شهروندانشــان بهبود پیدا کند لذا ضرورت دارد جمهوری 
اسامی ایران هم مانند سایر کشورها تصمیم گیری کند و اجازه ندهد به جهت 

مسائل سیاسی، معیشت مردم به خطر بیفتد.
تکیه بر مسائل اقتصادی و باور این موضوع که از اقتصاد می توان به پیشرفت 
رســید، اهمیت بسزایی دارد؛ هر چند که برخی ها تمایل دارند این موضوع را 

برعکس به نمایش بگذارند.
اقتصادی پویا و فعال می شــود که با جامعه بین الملل ارتباط داشته باشد؛ 
قطعاً با انزوا هیچ کشــوری موفق نخواهد بود. همه باید بدانیم که تنها هدف 
در تمام سیاســتگذاری ها حفظ منافع ملی اســت و بر اســاس آن حرکت و 
تصمیم گیری کنیم. اگر این امر نادیده گرفته شود و بگویم نیازی به ارتباط با 
جهان خارجی نداریم به مرور زمان کشــور از نظر اقتصادی ضعیف تر می شود 

و این موضوع زیبنده جمهوری اسامی ایران نیست.

از روز 19 فروردین ماه تمامی مالکان باید اطاعات 
مربوط به اماک خود را در ســامانه اماک و اســکان 
ثبت کنند که وضعیت ســکونت آنهــا از نظر خالی یا 
دارای ســکنه بودن برای اعمال مالیات مشخص شود؛ 
البته خانه های واقع در شــهرهای کمتر از 100 هزار 
نفر جمعیت و روستاها مشمول مالیات نخواهد شد اما 

باید در سامانه ثبت شود.
 بر اساس اعام وزارت راه و شهرسازی، تمامی مردم 
باید از روز پنجشنبه 19 فروردین 1400 نسبت به ثبت 
اماک تحت تملک خود در سامانه اماک و اسکان به 
نشانی amlak.mrud.ir اقدام کنند. طبق قانون 54 مکرر 
که بخشی از قانون مالیات های مستقیم است و در سال 
گذشته در مجلس تصویب و اباغ شده، همه خانوارها 
اعم از شهری، روستایی، مالک و مستاجر، مکلف هستند 
اطاعات ســکونتی خود را در سامانه اماک و اسکان 

ظرف 2 ماه که زمان تعیین شده است، ثبت کنند.
محمود محمودزاده ـ معاون وزیر راه و شهرســازی 
ـ در این خصوص گفته است: اخذ مالیات از خانه های 
خالی برای شــهرهای باای 100 هــزار نفر جمعیت 
اســت. بدین معنا شهرهای زیر 100 هزار نفر جمعیت 
و روســتاها اگر خانه خالی از ســکنه باشــد مشمول 

مالیات نیست.
سامانه ای که وزارت راه و شهرسازی در سال گذشته 
تشــکیل داد به اســتناد قانونی بود که برای شناسایی 

واحدهای خالی بود. امــا طبق قانون 54 مکرر، عاوه 
بر شناســایی واحدهای خالی، وظیفه جدیدی برعهده 
سامانه نهاده اســت و آن هم شناسایی محل سکونت 
خانوار است. هر خانواری بر اساس قانون می تواند یک 
اقامتگاه دائمی در شــهر محل سکونت و یک اقامتگاه 
فرعی در شــهری غیر از محل سکونت داشته باشد که 
اینها مشمول مالیات نیست. مازاد بر آن اگر هر واحدی 
داشته باشد مشمول مالیات خواهد شد. اگر واحدهای 

بیشتری داشته باشند اما خالی نباشند مشمول مالیات 
نخواهد شد.

محمــودزاده با اشــاره بــه اینکه در ایــن مرحله 
سرپرستان خانوار نســبت به ثبت محل سکونت خود 
و ثبت اماک مســکونی اقدام خواهنــد کرد، توضیح 
داد: سامانه اماک و اسکان، باری بر روی دوش دولت 
نمی گذارد. در شــرایط فعلی در مجلس قانون جهش 
تولید مسکن مراحل پایانی خود را می گذراند. در قانون 

جهش تولید مسکن یک صندوق ملی مسکن لحاظ شده 
که مصوب شــده است و مراحل شورای نگهبان را طی 
کند که اجرایی و عملیاتی خواهد شــد. در قانونی که 
در مجلس برای جهش تولید مسکن تصویب شده است 
یکی از مواردی که منابع صندوق ملی مسکن را تامین 
خواهد کرد، مالیات های اخذ شده بر بخش مسکن است. 
منابع حاصل از بخش مســکن به صندوق ملی مسکن 
واریز می شود و منابع این صندوق برای تامین مسکن 

حمایتی مورد استفاده قرار می گیرد.
معاون وزیر راه و شهرسازی تصریح کرد: هر خانواری 
که نســبت به درج اطاعات ناصحیــح اقدام کند و یا 
اطاعات خود را در سامانه درج نکند عاوه بر آنکه کد 
یکتا را دریافت نمی کنــد از خدمات دولتی نمی تواند 
اســتفاده کند، بر این اساس این خانوارها، مشمول دو 
برابر جرایم مالیاتی خواهند شد.درخصوص واحدهای 
تحت تملک شرکتهای دولتی، محمودزاده چند روز قبل 
به ایســنا گفته بود: جرایمی که قانون برای واحدهای 
خالی دســتگاه های دولتی و اشخاص حقوقی در نظر 
گرفته، دو برابر جرایم اشــخاص حقیقی اســت. برای 
افراد حقیقی اشاره شده که اگر خانه بیش از چهار ماه 
خالی بماند، مشــمول مالیات در سال اول شش برابر، 
ســال دوم 12 برابر و سال سوم 18 برابر ارزش اجاره 
است. این عدد برای اشخاص حقیقی به میزان دو برابر 

یعنی 100 درصد افزایش اعمال خواهد شد.

خانه های خالی شهرهای کوچک و روستاها مشمول مالیات نمی شود

 
 

 اطاعات بدهید، حقوق بگیرید!
دستگاه های اجرایی نهایت باید تا خرداد ماه اطاعات فردی، استخدامی، احکام کارگزینی یا قرارداد کارکنان خود را در سامانه پاکنا ثبت کنند؛ هر گونه پرداختی از این زمان مشروط به ثبت اطاعات خواهد بود.

 ثبت اطاعات کارکنان در سامانه پایگاه اطاعات کارکنان نظام اداری )پاکنا( از گذشته مورد تاکید بوده و در قانون بودجه 1399 و همچنین قانون بودجه سال جاری دستگاه ها مکلف به انجام آن هستند. 
این تکلیف به منظور ساماندهی نیروی انسانی، کارکنان دولت و انضباط مالی است که در قوانین بودجه تکلیف می شود و درج این اطاعات حقی را برای استخدام یا بکارگیری اشخاص ایجاد نمی کند. 

این در حالی است که در تبصره 20 قانون بودجه 1400 جریان ثبت اطاعات کارکنان مورد تاکید قرار گرفته و دستگاه های اجرایی مکلف شده اند اطاعات فردی، استخدامی، احکام کارگزینی یا قرارداد منعقده کارکنان 
را در سامانه پایگاه اطاعات کارکنان نظام اداری )پاکنا( ثبت یا به روز رسانی کنند.کارکنان رسمی، پیمانی و قراردادهای کار معین، کارگری و کارکنان حوزه سامت بر اساس قانون مربوط به خدمات پزشکان و پیراپزشکان و 

سایر کارکنان که بر اساس ضوابط و مقررات مربوط به موجب حکم یا قرارداد مقام صاحیت دار در یک دستگاه اجرایی به خدمت گرفته می شوند شامل این تکلیف برای ثبت اطاعات خواهید بود.
با توجه به ضرورت اعام اطاعات مربوط به کارکنان، پرداخت ها نیز مشروط به آن شده است؛ به طوری که از خرداد امسال، تخصیص اعتبار حقوق کارکنان صرفا بر اساس اطاعات سامانه پاکنا انجام می شود و هر گونه 

پرداخت مستقیم، مستمر و غیر مستمر به کلیه کارکنان دستگاه های اجرایی از محل اعتبار هزینه ای و منابع عمومی و اختصاصی صرفا پس از ثبت اطاعات در این سامانه است.
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روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
چهارشنبه  1400/01/18

شماره : 1060

رییس کل بانک مرکزی معتقد اســت: 
شرایط کنونی قابل مقایسه با سال هایی که 
درآمد ارزی چند ده میلیاردی بود نیست و 
به هیچ دلیلی نباید شیرینی شکست فشار 

حداکثری را تلخ کرد.
عبدالناصــر همتی در یک یادداشــت 
اینستاگرامی در صفحه شخصی خود نوشت: 
در نخســتین روزهای کاری ســال نو ذکر 

چندنکته را ضروری می دانم.
کشورمان در دوسال گذشته دوران بسیار 
سختی را پشت ســر گذراند. این میزان از 
انــواع تحریم ها و فشــارها به درآمد ارزی 
و تجــارت و مبادات بانکــی بین المللی 
می توانست اقتصاد هر کشوری را متاشی 
و از پا در بیاورد. فشــار اقتصادی زیادی به 
طبقه متوسط و با درآمد پایین جامعه وارد 
آمد. استقامت و مقاومت مردم، خصوصاً تاب 
آوری کشور فوق العاده بود.بانک مرکزی به 
کمک سایر بخش ها، از همه توان تخصصی 
و مدیریتی خود برای خنثی سازی و غلبه 
بر فشــار حداکثری و کاهش اثرات منفی 

آن بر اقتصــاد و مردم بهره برد. قباً گفتم 
ناگفته هایی وجــود دارد که به موقع خود 

خواهم گفت. ولی انصاف نیســت، افرادی 
که نتایج عملکردشان در چند دهه گذشته 

برای مردم و صاحبنظران آشکار می باشد و 
معضات ساختاری اقتصاد نتیجه تصمیمات 

قبلی آنهاست، عملکرد دوسال بسیار بسیار 
ســخت اخیر را با شــرایط عادی آن هم با 
درآمــد ارزی چندیــن ده میلیارد داری 
مقایســه و حکم بر ضعــف عملکرد صادر 
کنند.فضــای انتخاباتی و برخی ضعف های 
بخشــی در تمشــیت امور مردم، نبایستی 
فضای ازم برای تلخ کردن شیرینی شکست 
فشــار حداکثری را فراهم بســازد. شرایط 
معیشــتی بخش عمده ای از مردم علیرغم 
همه تاشــهای مسئولین وجبرانهای انجام 
گرفتــه، نیازمند توجه جدی غیر شــعاری 
است. قدرت خرید مردم با حرف و جنجال 
سیاسی  تقویت نمی شود با سرمایه گذاری 
گسترده و مولد است که تولید و رفاه افزایش 
می یابد. بهبود انتظارات و شرایط کسب و 
کار و کاهش نااطمینانی ها از شرایط اصلی 
سرمایه گذاری هستند. هیچکس حق ندارد 
در خصوص این موضوع مهم فرصت سوزی 
کند. ســال 1400 را با تأسی به فرمایشات 
رهبرمعظم انقاب با تقویت تولید به فرصتی 
برای تقویت قدرت خرید مردم تبدیل کنیم.

چشم انداز اقتصاد ایران  در سال۱۴۰۰
تصویری که فعاان اقتصادی از سال 1400 در پیش دارند را می توان در قالب 
چهار مولفه اساسی »اقتصاد کان«، »فضای کسب و کار«، »فرصت های نوآوری و 
رقابت پذیری« و در نهایت »امنیت و امید در فضای عمومی کشور«، بررسی کرد.

1- اقتصاد کان:
در حوزه اقتصاد کان مهم ترین عناصر شکل دهنده چشم انداز فعاان اقتصادی 

نرخ رشد، نرخ تورم و قیمت ارز است.
*در زمینه رشد، با جذب اثرات تحریم های ظالمانه ایاات متحده و پیدایش 
چشم انداز عبور از بحران کرونا، به نظر می رسد برای کوتا ه مدت می توان انتظار 
رشــد اقتصادی کشــور در محدوده زیر 5 درصد را داشت که هر چند به هیچ 
عنوان برای احیای اقتصاد کشور و ایجاد تحرک مناسب در بازار کار کافی نیست؛ 

اما به هر حال به معنای خروج موقت از رکود است.
*در زمینــه تورم، وضعیت کســری بودجه و الگوی حکمرانی پولی در کنار 
سیاست های حاکم بر مدیریت مالیه عمومی کشور، نوید روزهای روشنی را در 
خود ندارد و بیشتر فعاان اقتصادی بروز یک توفان تورمی در آینده نزدیک را 
بسیار محتمل تلقی می کنند و این موضوع سبب کوچ منابع به پناهگاه دارایی های 

امن، با نقدشوندگی باا، اما عمدتا  غیرمولد می شود.
*در مورد نرخ ارز نمی توان با اطمینان صحبت کرد؛ اما به نظر می رسد تغییر 
دولت در ایاات متحده تا   حدی قید و بندهای تحمیل شــده توسط تحریم های 
ظالمانه این کشور، به اقتصاد ایران را سست تر کرده و احتمال می رود دسترسی 
به منابع ارزی دولت ظرف ســال پیش رو )حتی بدون لغو گســترده و رسمی 
تحریم ها( بهبود چشــمگیری پیدا کند. این موضوع در صورت تحقق، ابزارهای 
تعقیب سیاســت سرکوب ارزی را در اختیار دولت ها قرار می دهد و با توجه به 
انگیزه ای که دولت ها برای استفاده از این ابزار و رویکرد در ماه های پایانی خدمت 
دولت فعلی و روی کار آمدن دولت جدید دارند؛ شــاید بتوان انتظار داشت در 
صورت کســب موفقیت در فروش بیشــتر نفت و آزادسازی بیشتر منابع ارزی، 
سیاست سرکوب ارزی بروز اثرات تورمی بودجه را برای مدتی به تعویق بیندازد 
و در عین حال از مزیت های صادراتی کشور کاسته و انتقال منابع سرمایه ای به 

خارج از کشور را تسهیل و تقویت کند.
2- فضای کسب و کار

نکته مثبت و امیدوارکننده بهبود فضای کسب و کار در سال جدید دستورات 
و تا  کیدات صریح و دقیق مقام معظم رهبری در تعیین نام ســال و ســخنرانی 

ابتدای سال مبنی بر لزوم حمایت و مانع زدایی از تولید بود.
 اما در مقابل، تجربه انباشته )و متا سفانه عمدتا  تلخ( به فعاان بخش خصوصی 
می گوید اگر این دستور و ارشاد داهیانه مقام معظم رهبری در سطح مدیریت 
اجرایی کشور به درستی در قالب برنامه اقدام مشخص ترجمه نشده و تصمیمات 
سختی که برای پشتیبانی از تولید و مانع زدایی از مسیر آن ازم است براساس 
یک برنامه اقدام منســجم اتخاذ نشود؛ نمی توان امید چندانی به بهبود اوضاع 
فضای کسب و کار کشور، به خصوص در بخش مقررات گذاری و تنظیم گری داشت.

3- نوآوری و رقابت پذیری
نوآوری و رقابت پذیری، عاوه بر فناوری و دسترس پذیری آن که نقش موتور 
محرک را در این بخش ایفا می کنند؛ به شدت تحت تا  ثیر شرایط اقتصاد کان و 
عوامل موثر بر کیفیت محیط کسب و کار به عنوان مانع و عامل بازدارنده است.

 با وجود پیشرفت های خوبی که در زمینه افزایش سطح دسترسی به فناوری، 
به خصوص در بخش اطاعات و ارتباطات شــاهد آن هستیم، فضای کسب و کار 
کم کیفیت، به خصوص از نظر ثبات مقررات و سهولت مقیاس پذیری، همچنین 
شرایط نماگرهای اقتصاد کان ایران، چندان کارآفرینان را به سرمایه گذاری برای 
نوآوری و رشد مبتنی بر بهره وری تشویق نمی کند و در نتیجه باید پیش بینی کرد 
که در سال 1400 نیز روندهایی همچون کوچ سرمایه ها به پناهگاه دارایی های 
امن و غیرمولد و روند انتقال ســرمایه بخش خصوصی به خارج از کشور ادامه 
یابد و در مقابل وضعیت نماگرهایی همچون ســهم بهره وری در رشد اقتصادی 

کماکان بدون تغییر و در وضعیتی ضعیف باقی بماند.
4- امید و امنیت اجتماعی

وضعیت این مولفه ترکیبی از سه مولفه باا )اقتصاد کان، فضای کسب و کار 
و نوآوری و رقابت پذیری( در کنار چشم انداز وضعیت سیاست داخلی و خارجی 

کشور است.
وضعیت نامناسب ســه مولفه اقتصادی مورد بررسی در کنار پیش آگهی نه 
چندان امیدوارکننده ای که از سطح مشارکت در انتخابات ریاست جمهوری در 
سطح جامعه قابل برداشت و دریافت است و نیز ابهام و کندی در روند شکل گیری 
توافقات بین المللی و رفع تحریم ها )به رغم خوش بینی های اولیه پس از انتخاب 
رئیس جمهور جدید آمریکا( سبب می شود تا   فعاان اقتصادی به امید و امنیت 
اجتماعی در ســال 1400 که تعیین کننده سطح عمومی امنیت سرمایه گذاری 

است، نیز نگاه چندان مثبتی نداشته باشند.
البته در مورد این مولفه نباید رفتا ر شگفتی آفرین و غیرقابل پیش بینی ملت 
هوشــمند و بزرگ ایران را از نظر دور داشــت. حضور چشمگیر آحاد ملت در 
انتخابات ریاست جمهوری و حمایت گسترده از تشکیل دولتی مقتدر با ماموریت 
پشتیبانی از تولید و مانع زدایی از مسیر آن، می تواند وضعیت این پیش بینی ها را 
حداقل در سه مولفه فضای کسب و کار، نوآوری و رقابت پذیری و امید و امنیت 
اجتماعی به شــکل قابل توجهی مثبت تر کند و در عین حال با تقویت موضع 
سیاسی و اصاح مسیر اقتصادی کشور چشم انداز مثبتی از وضعیت پارامترهای 

اقتصاد کان ایران در سال های بعد ترسیم کند.
باید منتظر ماند و دید که آیا مردم ایران در سال جدید و در آستا نه قرن نو، 
شــگفتی تا  زه و تحول سازی در مسیر رشد و شکوفایی کشور و خروج جامعه و 

اقتصاد ملی از تله بحران رقم خواهند زد؟

 قدرت خرید مردم با جنجال سیاسی تقویت نمی شود

 خبر

 
 

رئیس کل دادگســتری اســتان یزد با اشــاره به 
نامگذاری ســال از سوی مقام معظم رهبری با عنوان 
تولید، پشــتیبانی ها و مانع زدایــی ها گفت: کمیته 
پیگیری تحقق شــعار سال با رویکرد علمی و قضائی 

در دادگستری کل استان تشکیل می شود.
غامعلی دهشیری در دیدار نوروزی اعضای شورای 
قضائی استان با استاندار یزد به تاکیدات رهبر معظم 
انقاب بر لزوم توجه به بحث تولید و اشتغال در کشور 
اشــاره کرد و گفت: معظم له در 10 ســال گذشته با 
عناوین مختلف در نامگذاری ســال ها به این موضوع 

تاکید داشته اند.
وی تصریح کرد: دســتگاه قضا نیــز در لبیک به 
منویات مقام معظم رهبری، پیگیری رفع موانع حوزه 

تولید و اشــتغال را در اولویت فعالیت های خود قرار 
داده و در حوزه اقتصاد مقاومتی جلسات و بازدیدهای 
مختلفی با همکاری  معاونت اقتصادی استانداری برگزار 

و خروجی های خوبی داشته است.
دهشیری اضافه کرد: در سال جدید نیز با توجه به 
شعار سال تشکیل کمیته ای با همکاری سایر دستگاه 
های مرتبط جهت ترســیم  نقشه راه در حوزه تولید، 
پشتیبانی و مانع زدایی در دستور کار دادگستری کل 
استان قرار دارد.وی افزود: این کمیته با رویکرد علمی 
و قضائی و با توجه به بحث کمیت و کیفیت رفع موانع 
تولید را تا حصول نتیجه در استان پیگیری خواهد کرد.

رئیس کل دادگســتری اســتان یزد با بیان اینکه 
ملت ایران مســتحق دریافت بهترین خدمات هستند 

افزود: جا دارد تا مسئوان به پاس قدردانی از حمایت 
های مردم یک صدا در میدان عمل حضور پیدا کنند.

وی در تبیین فعالیت های دستگاه قضا استان در 
سال گذشــته اظهار داشت: علیرغم مشکات موجود 
به ویژه شــیوع بیماری کرونا کــه بالغ بر 200 نفر از 
کارکنان این دســتگاه را درگیر و موجب فوت 3 نفر 
از آنان گشــت سعی شد تا در عرصه خدمت به مردم 

خللی ایجاد نشود.
دهشیری با اشاره به هوشمند سازی دستگاه قضا 
در دوران کرونا تصریح کرد: تشکیل اتاق های دادرسی 
الکترونیک، تجهیز دادگاه ها و زندان به سیستم ویدئو 
کنفرانس و ... از جمله اقدامات انجام شده بوده است.

وی افزود: در سال 90 تا سال 97 به جز سال 92 

عملکرد دســتگاه قضا اســتان منفی بود اما در  سال 
98 ده هزار پرونده و در ســال 99 بیست هزار پرونده 
یعنی جمعا ســی هزار پرونده  عاوه بر رسیدگی به 
پرونده های وارده از موجودی های اضافه شده در این 

7 سال کسر شد .
رئیس کل دادگســتری استان یزد اضافه کرد: در 
حوزه پرونده های مسن نیز شاهد کاهش بیش از 80 

درصدی بوده ایم.
وی افزود: در حوزه ادارات وابســته به دستگاه قضا 
نیز اقدامات خوبی توسط اداره کل ثبت اسناد و اماک 
، اداره کل پزشکی قانونی، سازمان بازرسی، اداره کل 
زندان ها و ســازمان قضائی نیروهای مســلح استان  

انجام شده است.

 تشکیل کمیته پیگیری تحقق شعار سال با رویکرد علمی و قضائی 
در دادگستری کل استان یزد

 رییس ســازمان برنامه و بودجه ساختمان فرمانداري نیمروز 
سیستان و بلوچستان را افتتاح کرد

دکتــر نوبخت معاون رییس جمهوري و رییس ســازمان برنامه و بودجه 
کشــور روز دوشنبه در ادامه سفر یکروزه به سیستان و بلوچستان به منظور 
افتتاح چندین طرح عمراني وارد شهرستان نیمروز در شمال این استان شد.

به گزارش روابط عمومی  ســازمان برنامه و بودجه کشــور، دکتر نوبخت 
در بدو ورود به شهرســتان نیمروز، ســاختمان فرمانداري این شهرستان را 

افتتاح کرد.
 افتتــاح همزمان  یکهزار واحد مســکن مددجویان کمیتــه امداد امام 
خمیني)ره(  و چهار هزارو 700 واحد مســکن بنیاد مسکن انقاب اسامي 

در2  روســتاي شمال استان از برنامه هاي این سفر است.
همچنین افتتاح ساختمان فرمانداري فنوج، مجتمع آموزشي، فرهنگي و 
ورزشي بانوان شهرستان هاي نیمروز و هامون و پل افضل آباد از دیگر برنامه 

هاي سفر دکتر نوبخت است.
رییس سازمان برنامه و بودجه کشور در سفر یک روزه از راه آهن زاهدان-

خاش و راه آهن خاش- ایرانشــهر به صورت هوایي بازدید و در ادامه  این 
سفر از حاشیه شهر زاهدان دیدن خواهد کرد.

 نوبخــت صبح امروز در بدو ورود به فرودگاه بیــن المللي زاهدان مورد 
اســتقبال اســتاندار و رییس ســازمان مدیریت و  برنامه ریزي سیســتان و 

بلوچستان قرار گفت.
شهرستان نیمروز به مرکزیت ادیمي از توابع استان سیستان و بلوچستان 

در 210 کیلومتري شــمال زاهدان مرکز این استان قرار دارد.

موانع شرکت های دانش بنیان اصفهان برای تحقق شعار سال
 قوانین، فرآیند سخت اخذ مجوزها، آشنا 
نبودن با فناوری جدید، کمبود نیروی انسانی 
و ثبات اقتصادی به گفته کارشناسان از جمله 
چالشــهای فراروی شرکت های دانش بنیان 
هســتند که باید با تحقق شــعار سال جاری 
برطرف شده تا بتوانند نقش خود را به خوبی 

در اقتصاد و توسعه کشور ایفا کنند.
شرکت های دانش بنیان به عنوان بنگاه های 
اقتصاد دانش محور از عوامل اساسی رشد تولید 
ســرانه ملی، راهکارهای خودکفایی پایدار در 
محصوات راهبردی و ارتقای فناوری و افزایش 
بهره وری عوامل تولید بشمار می آیند و با توجه 
به پویایی و انعطاف پذیری باا، ظرفیت مناسبی 
برای روبه رو شــدن با مشکاتی مانند تحریم 
 Knowledge( دارند.شــرکت های دانش بنیان
enterprise(، موسسه های خصوصی یا تعاونی 
هستند که به منظور افزایش علم و ثروت، توسعه 
اقتصادی بر پایه دانش و تحقق اهداف علمی و 
اقتصادی در راستای گسترش اختراع و نوآوری و 
در نهایت تجاری سازی نتایج تحقیق و توسعه در 
حوزه فناوری های برتر و با ارزش افزوده فراوان 
تشکیل می شود؛ شرکت های فناور و دانش بنیان 
نقش مهمی در رشد اقتصاد غیر نفتی، ایجاد 
اشــتغال برای دانش آموختگان دانشگاهی و 

پیشرفت هر کشوری ایفا می کنند.
شکل گیری شرکت های دانش بنیان و فناور 
از دهه 80 در کشور از جمله در استان اصفهان 
کلید خورد و امروز بر اساس آخرین آمار، بیش 
از 9 هزار شرکت فناور و دانش بنیان در سراسر 
کشور فعال است که پنج هزار و 400 واحد از 

میان آنها بطور رســمی بعنوان شرکت دانش 
بنیان ثبت شــده اند.این شرکت ها در زمینه 
های مختلف مانند فناوری زیستی، کشاورزی 
و صنایــع غذایی، حــوزه دارو و فرآورده های 
پیشرفته حوزه تشخیص و درمان، مواد پیشرفته 
و محصوات مبتنی بر فناوری های شیمیایی، 
ماشین آات و تجهیزات پیشرفته، تجهیزات 
پزشکی،  برق و الکترونیک، فوتونیک، مخابرات 
و سیســتم های خودکار، فنــاوری اطاعات 
و ارتباطــات و خدمات تجاری ســازی فعال 
هستند.اهمیت این شرکت ها در بخش اقتصاد 
و تولید به حدی اســت که کارشناسان تاکید 
دارند تقویت شرکت های دانش بنیان به تحقق 
شعار سال 1400 یعنی »تولید؛ پشتیبانی ها، 

مانع زدایی ها« کمک بسیاری می کند و ازم 
اســت موانع پیش روی آنها هرچه ســریعتر 
برداشته شــود تا آنها بتوانند نقش خود را به 

خوبی در توسعه کشور ایفا کنند.
رهبر انقاب اســامی سال 1400 را سال 
»تولید؛ پشتیبانی ها، مانع زدایی ها« نامگذاری و 
تاکید کردند: شعار انقابی جهش تولید امسال 
بایــد با حمایت همه جانبه و رفع موانع، کاما 
محقق شــود.به گفته رییس خانه صنعت و 
معدن ایران، این شعار با پشتیبانی هرچه بیشتر 
از شرکت های دانش بنیان و تقویت آموزش و 
پژوهش در واحدهای صنعتی و تولیدی محقق 
خواهد شد.سیدعبدالوهاب سهل آبادی اظهار 
داشت: در سال 1400 باید موانع زیرساختی 

تولید در کشور حل شود و واحدهای صنعتی با 
حرکت به سمت استفاده از دانش و فناوری های 
نوین، از تولید مونتاژ فاصله بگیرند.همچنین به 
گفته سید یاسر معین الدینی عضو هیات مدیره 
انجمن شرکت های دانش بنیان اصفهان، اگر 
به دنبال تحقق شــعار سال 1400 و تولید با 
هویت ملی هستیم باید به پشتوانه آن یعنی 
فناوری ملی اهمیت داده شــود که این امر به 
عهده شرکت های دانش بنیان است.وی، یکی 
از موانع تحقق شعار ســال 1400 را فعالیت 
محدود بخش مردمی اقتصاد دانست و گفت: 
برای رفع این مانع ازم است زیرساخت های 
فعالیت های اقتصادی که اکنون مبتنی بر محور 
نفتی است به سمت دانش محور حرکت کند.

معینی الدینی با بیان اینکه در زمان حاضر 
در کشور در بیشتر موارد فعالیت های اقتصادی 
تداوم دارد که فناوری آن وارداتی باشد، تصریح 
کرد: برای رفع این مسئله باید سیاستگذاری 
ها به ســمتی باشد که از فناوری تولید داخل 
که شرکت های دانش بنیان مرجع آن است، 
استفاده شود.تعدادی از مدیران و کارشناسان 
شــرکت های دانش بنیــان در اصفهان نیز با 
اشاره به موانع موجود، راهکارهایی را برای رفع 
آنها مطرح و بر ضرورت اجرای هرچه سریعتر 
آنها تاکید کردند.مدیر عامل یک شرکت دانش 
بنیان در اصفهان، نخستین مانع برای فعالیت 
واحدهای فناور را کاغذبازی )بوروکراسی( اداری 
و نحوه برخورد اداره های دولتی عنوان کرد و 
گفت: همین موضوع باعث شد تا شرکتی که در 
آن فعالیت می کنم زمینه کاری خود را تغییر 
دهد.آزاده آهنگریان در گفت و گو با خبرنگار 
ایرنا با تاکید بر اینکه برخوردهای نامناسب از 
سوی برخی از دستگاه های اجرایی با شرکت 
های دانش بنیان به بی انگیزگی و از بین رفتن 
نتیجه تاش های آنها منجر می شود، افزود: 
فرآیندهای سخت اخذ مجوزها نیز یکی دیگر 
از موانع موجود است.وی، یکی از عوامل وجود 
چنین موانعی را آشنا نبودن ساختار اداره های 
دولتی با بسیاری از فناوری های جدید و مفاهیم 
دانش بنیان عنوان و تصریــح کرد: برخی از 
کارشناسان در اداره ها هنوز با قوانین و ضوابط 
شرکت های دانش بنیان آشنایی ندارند و همین 
امر مشکات بسیاری را برای فعالیت این واحدها 

ایجاد می کند.

 
دومین کنگره ملی چهارهزار شهید استان با رویکرد مردم محوری سرآغازی برای تحول  

و خدمت رسانی بیشتر به نیازمندان است 
2»محمدعلی طالبی«استاندار یزد گفت: 
برگــزاری دومین کنگــره ملی چهارهزار 
شــهید اســتان با رویکرد مردم محوری 
ســرآغازی برای تحول و خدمت رســانی 

بیشتر به نیازمندان است.
امروز برگزاری این آیین باشکوه، پایان 
کنگره نیســت بلکه آغازی برای همدلی، 
همکاری و خدمت رسانی بیشتر بخش های 
مختلف در کنار خیران و آحاد جامعه است. 
دستاوردهای عظیم انقاب به برکت خون 

شهدا حاصل شده است، شهدایی که سیره 
و منش ساار شهیدان حضرت امام حسین 
)ع( را الگو قرار دادند و در راه دفاع از این 

مرز و بوم جان خود را فدا کردند.
تقویت همدلی ها از دیگر دستاوردهای 
کنگره ملی شهدای استان است که فارغ 
از همــه رنگ ها و ســایق، برای خدمت 
رسانی همه پای کار آمده اند و امیدواریم 
این رویکرد همچنان ادامه یابد تا آینده ای 

بهتر برای یزد رقم زده شود.

قیــام کربا و حماســه عاشــور برای 
همیشه تاریخ، مسیر روشن انقاب اسامی 
است و ما شهادت را از قیام و مکتب امام 
حســین )ع( آموختیم و فرهنگ شهادت 

سینه به سینه منتقل می شود.
هر شــهید، چراغی برای هدایت است 
و به جانفشــانی آنان و صبــر و بردباری 
خانواده هایشــان ادای احترام می کنیم و 
خرســندیم که زاده دیاری هستیم که در 
انقاب و جنگ و دیگر بزنگاه های حساس، 

ســهم خود را در یاری حق و حقیقت ایفا 
کرده و برگزاری کنگره ملی شــهدا ادای 
دینی کوچــک به شــهدا و خانواده های 

آنان است.
»آیت اه محمدرضــا ناصری یزدی « 
نماینده ولی فقیه در اســتان و امام جمعه 
یزد نیز در این مراســم با گرامیداشت یاد 
و خاطره شهدای دهم فروردین گفت: در 
این روز تاریخی، مردم یزد چهلم شهدای 
تبریز را گرامی داشتند و این مراسم نقطه 

عطفی در پیروزی انقاب اسامی بود.
قیام مردم یزد با راهبری شهید صدوقی 
شــکل گرفت و ایشــان با همراهی مردم 
علیه حرکت های نابخردانه رژیم طاغوت 

ایستادند.
در طول یکسال گذشته برای برگزاری 
این کنگره زحمات زیادی کشیده شد که 
از همه دست اندرکاران قدردانی می کنم.

استان یزد در دوران دفاع مقدس چهار 
هزار شهید تقدیم نظام اسامی کرده است.
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روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
چهارشنبه  1400/01/18

شماره : 1060
 آغاز عملیات خرید تضمینی گندم در کشور

خرید تضمینی گندم در مناطق جنوبی کشور و در استان های فارس و کرمان 
آغاز شد. در آغازین روزها، 10 محموله گندم به وزن 81 تنُ تحویل مراکز خرید 

در شهرستان های امرد و قلعه گنج شد.
به گزارش پایگاه اطاع رســانی دولت به نقل از  شاتا، از نیمه دوم فروردین، 
خرید تضمینی گندم عاوه بر استان های فارس و کرمان در استان های خوزستان، 
سیستان و بلوچستان و بوشهر نیز آغاز خواهد شد و به دنبال آن در سایر استان ها 

نیز عملیات خرید تضمینی انجام خواهد شد.
شرکت بازرگانی دولتی ایران با اعام اینکه برآورد اولیه از خرید تضمینی گندم 
در سال جاری بیش از 9 میلیون تنُ است، قیمت مصوب خرید تضمینی گندم 

را 4 هزار تومان برای هر کیلوگرم اعام کرد.
گفتنی است امسال بر اساس اعام وزارت جهاد کشاورزی، 6 میلیون و 152 
هزار هکتار زمین زراعی زیر کشــت گندم رفته است که نسبت به سال گذشته 

کشت این محصول 2.3 درصد افزایش داشته است

 دیدار مهندس علیمراد اکبری معــاون محترم وزیر در امور آب 
وخاک وزارت جهادکشاورزی با مهندس محمدعلی اقدسی رئیس سازمان 

جهادکشاورزی استان ایام
به گزارش روابط عمومی ســازمان جهاد کشاورزی استان ایام، محمد ربیع 
جهانگیری رئیس این اداره گفت: مهندس اکبری معاون محترم وزیر جهادکشاورزی 
در امور آب وخاک وزارت در اولین روزکاری در ســال جدید با رئیس ســازمان 

جهادکشاورزی استان ایام دیدار نمودند،
دراین دیدارمهندس اقدسی ضمن خوش آمد و تبریک سال جدید به معاون 
محترم وزیر گزارشی از فعالیت های سازمان و حوزه آب وخاک وفنی مهندسی 
وپیشرفت فیزیکی اجرای سامانه های نوین آبیاری به سمع و نظر ایشان رساندند.

وی افزود: در ادامه این دیدار مهندس اکبری از تاش های رئیس ســازمان 
جهادکشاورزی استان و مدیریت آب وخاک وفنی مهندسی این سازمان تقدیرو 

تشکرنمود.
مهندس جهانگیری ادامه داد: مهندس اکبری ابراز امیدواری کرد که درسال 
1400 انشاءاه در فاز دوّم طرح 550 هزار هکتاری استان خوزستان وایام وتجهیز 
شبکه های آبیاری وزهکشی دشت های فکه ،عین خوش، و دشت عباس وهمچنین 
سامانه گرمسیری دراین مناطق و شهرستان مهران وتکمیل این پروژه های مهم با 
جدّیت هرچه تمام تر ادامه پیدا کند، تا در سالی که توسط مقام معظم رهبری به 
نام تولید؛پشتیبانی ها،موانع زدایی ها نامگذاری گردیده است،شاهد رشد وتولید 

محصوات کشاورزی در این مناطق باشیم.

 مرحله دوم مبارزه با ملخ صحرایی در استان بوشهر پایان یافت
معاون بهبود تولیدات گیاهی ســازمان جهاد کشاورزی استان بوشهر گفت: 
دومین مرحله از عملیات مبارزه با آفت ملخ صحرایی در این اســتان بدون هیچ 

گونه خسارت در حوزه زراعت و باغبانی با موفقیت پایان یافت.
خسرو عمرانی گفت : در دومین مرحله از ریزش آفت ملخ صحرایی در سال 
زراعی 1399- 1400 که از پنجم فروردین ماه در شهرســتان های گناوه، دیلم، 
بوشــهر و دشتستان گزارش شد با رفع آلودگی از یکهزار و 854 هکتار از سطح 

مزارع و باغ های این استان به پایان رسید.
وی بیان کرد: هرچند مبارزه با ملخ های بالغ به پایان رسیده اما گروه های ردیاب 
همچنان در منطقه حاضر هستند تا در صورت بیرون آمدن پوره های ملخ )نوزاد( 
با آنان مقابله شود.عمرانی اضافه کرد: در نخستین ریزش آفت ملخ صحرایی استان 
بوشهر در سال زراعی جاری مبارزه در سطح 185 هکتار از عرصه های استان بوشهر 
انجام شد و با توجه به مبارزه به موقع و موثر با این آفت، خسارت ناشی از آن در 

بخش کشاورزی صفر بود.
وی ادامه داد: بیشترین سطح مبارزه با آفت ملخ صحرایی در شهرستان گناوه 

با 877 هکتار و در دیلم با 807 هکتار انجام شده است.
معاون بهبود تولیدات گیاهی ســازمان جهاد کشاورزی استان بوشهر گفت: 
همچنین عملیات مبارزه با ملخ صحرایی در شهرستان بوشهر در سطح 100 هکتار 
و دشتستان نیز 70 هکتار انجام شد.عمرانی عنوان کرد: سازمان جهاد کشاورزی 
استان بوشهر 30 هزار تن سم، 100 دستگاه سمپاش و 60 اکیپ ردیابی و پایش 
برای مقابله با آفت ملخ صحرایی تامین کرده است.معاون بهبود تولیدات گیاهی 
ســازمان جهاد کشاورزی استان بوشهر گفت: سمپاشی ها به صورت زمینی و با 
استفاده از ابزارهایی مانند ulv پشت وانتی، توربواینر، پشت تراکتوری انس دار 
انجام شده و سم های مورد استفاده نیز دلتامترین و ماتیون است.معاون بهبود 
تولیدات گیاهی ســازمان جهاد کشاورزی استان بوشهر اضافه کرد: در سال 97، 
در ســطح 104 هزار هکتار و در سال 98 نیز 43 هزار هکتار مبارزه با آفت ملخ 
در استان بوشهر انجام شد. وی اضافه کرد: ملخ صحرایی از جمله گونه های سبزه 
خوار به شــمار می رود و اگر به جمعیت طغیانی برسد خطرناک است به همین 
دلیل کشاورزان در هر منطقه ای که جمعیتی از ملخ ها را مشاهده کردند، مسئوان 

جهاد کشاورزی منطقه را برای پایش و سمپاشی با خبر سازند.
معاون بهبود تولیدات گیاهی سازمان جهاد کشاورزی استان بوشهر عنوان کرد: 
در زمان حاضر، سازمان خواروبار جهانی )فائو( بیشتر هشدارها را برای استان های 
بوشهر، خوزستان و هرمزگان اعام کرده است که به همین دلیل مدام در حال پایش 
هستیم تا به محض ورود ملخ پس از شناسایی مناطق ریزش، عملیات مبارزه را 
آغاز کنیم. وی ادامه داد: ملخ صحرایی یکی از خطرناکترین آفت های نباتی است 
و یک ملخ ماده در طول دوره رشــد خود می تواند 250 تا 300 تخم بگذار و هر 
روز معادل وزن خود از گیاهیان زراعی، باغی و مرتعی تغذیه کند و هر سال رفتار 

متفاوتی از خود نشان داده و باعث غافل گیری می شود.

 ثبات قیمت برنج مازندران در فصل نشاء
 قیمت انواع برنج کشــت مازندران از زمان پایان برداشــت تا کنون که فصل 
نشاء کشت جدید آغاز شده است ، به صورت نسبی در واحدهای شالیکوبی استان 
ثابت مانده است ؛ ثباتی که طی چند دهه گذشته کم سابقه بوده و کارشناسان 
آن را نشانگر محکم شدن جای پای سیاست های اجرا شده طی پنج سال اخیر 
می دانند.بررسی های میدانی از چندین شالیکوبی شهرستان های مرکز مازندران 
از جمله بابل ، آمل و فریدونکنار نشان می دهد که پس از گذشت حدود هفت 
ماه از زمان پایان برداشت همچنان هر کیلوگرم رقم برنج طارم هاشمی و محلی 

بدون افزایش ، به قیمت 24 تا 26 هزار تومان عرضه می شود.
شالیکوبی داران تنها تفاوت خرید و فروش کنونی برنج با قیمت 26 هزار تومانی 
طارم هاشــمی را بر خاف ماه های نخست پایان برداشت در معامله نقدی می 
دانند. به عبارتی از شهریور تا آذر  ماه سال گذشته به طور معمول خرید و فروش 
برنج به صورت عمده طبق توافق با قیمت 26 هزار تومان در قالب دریافت نیمی 
از ثمن به صورت نقد و بقیه با صدور چک در بازه زمانی حداکثر 45روزه بود ولی 

اکنون هرگونه خرید و  فروش کاما نقدی شده است. 
مازندران حدود یکهزار و 200 واحد شالیکوبی دارد که عاوه بر تبدیل شالی به 
برنج سفید ، به عنوان محل خرید و فروش برنج به صورت عمده نیز شناخته می 
شوند.صاحب یک شالیکوبی در بابل و از آگاهان به بازار برنج مازندران روز دوشنبه 
در گفت و گو با خبرنگار ایرنا با اظهار این که بر خاف سال های گذشته بخش 
زیادی از برنج آماده فروش متعلق به کشاورزان است ، توضیح داد : کشاورزان به 
امید افزایش قیمت و همچنین فروش در زمان نیاز به نقدینگی ، همه محصولشان 
را پس از برداشــت عرضه نکرده بودند و اکنون با گذشت بیش از هفت ماه برنج 
درجه یک طارم محلی و هاشــمی را همچنــان به قیمت 26 هزار تومان در هر 

کیلوگرم به فروش می رسانند.

روزهای پرامید کشاورزی مازندران در ناامیدی کرونایی
 باوجود اینکه روزهای ســال 99 برای 
همه اقشار و حوزه های کاری شرایط ناامید 
کننده ای به همراه داشــت ولی بارقه های 
امیــد را در دل کشــاورزی و کشــاورزان 

مازندران کاشت.
اســتان مازندران یکی از اســتان های 
جنوبی دریای خزر است که با برخورداری 
از ظرفیت های مناسب در تولید محصوات 
کشــاورزی و باغی، نقــش مهمی در رونق 
اقتصــادی منطقه ایفا مــی کند. مازندران 
460 هزار هکتار اراضی زراعی و باغی دارد 
که ســاانه با تولید بیش از هفت میلیون 
تــن محصــول ، حــدود 11 درصد ارزش 
اقتصادی بخش کشاورزی کشور را به خود 
اختصاص می دهد.طبق آمار رسمی جهاد 
کشــاورزی مازندران حدود 420 هزار نفر ، 
بهره بردار بخش های مختلف کشاورزی در 
اســتان هستند. همچنین 72 نوع محصول 
کشاورزی در مازندران تولید می شود که در 
15 نوع از جمله برنج با بیش از یک میلیون 
تن ، مرکبات با سه میلیون تن ،کیوی ،گل و 
گیاه ،دام وطیور رتبه های برتر کشور را دارد.

همچنین این اســتان با داشــتن حدود 
230 هزار هکتار اراضی شــالیزاری و تولید 
یک میلیون و 50 هزار تن برنج ســفید 42 

درصد نیاز کشور را تامین می کند.

 افزایش کشت مکانیزه
اگرچه بحث مکانیزاســیون از سال 71 
در کشاورزی مازندران بویژه شالیکاری آغاز 
شد، اما در 6 سال اخیر با حمایت های دولت 
و ارایه تسهیات یارانه ای و حمایتی به این 
بخش تا سال گذشته نشاء برنج حدود 35 
درصد اراضی شالیزاری مازندران به صورت 
مکانیزه انجام شــده اســت ، اما در سالی 
که گذشــت  به دلیل وجود شیوع ویروس 
کرونا  و ضرورت انجام نشــا کاری مکانیزه 
، با استقبال شالیکاران و حمایت دولت در 
پرداخت تسهیات ، کشت نشا مکانیزه در 
100 هزار هکتار برابر با نیمی از زمین های 

شالیزاری استان انجام شد.
معاونت اقتصادی اســتانداری مازندران 
در این باره گفت: یکی از مهمترین دغدغه 
شــالیکاران کشت و کار ســنتی و فروش 
محصول است که دولت تدبیر و امید به هر 

2 مقوله توجه خاصی کرده است.
وی با بیان این که امسال به دلیل ویروس 
کرونا نشا مکانیزه از 67 هزار هکتار به 100 
هزار هکتار افزایش می یابد، ادامه داد : دولت 
با تخصیص تســهیاتی ارزان قیمت ویژه ، 
زمینه خرید 300 دستگاه نشاکار جدید را 

فراهم کرده است.
خیریانپور با بیان اینکه اکنون برداشت 
شالی برنج تا 90 درصد مکانیزه شده است 
، اظهار داشت: با بهره برداری از فاز نخست 
پایانه برنج کشــور در آمــل دغدغه فروش 

محصول نیز کاهش یافته است.

 گسترش حمایت چتر بیمه دولت 
برای باغداران و کشاورزان

 اتفــاق مثبــت دیگری کــه در حوزه 
کشاورزی در  سال 99 روی داد 2 برابر شدن 
ســهم دولت در صنــدوق بیمه محصوات 
کشــاورزی بر اســاس بودجه سال بود که  
این فرصت را در اختیار کشاورزان مازندران 
بویژه تولیدکنندگان 2 محصول مهم و عمده 
استان یعنی برنج و مرکبات قرار داده است 
تا از طریق بیمه کردن مزارع و باغات خود، 
ضریب آسیب پذیری در برابر بایای طبیعی 

را کاهش دهند.
بر اســاس اعام رســمی صندوق بیمه 
کشــاورزی ، سهم دولت از این صندوق در 
ایحه قانون بودجه سال  99 مبلغ سه هزار 
میلیــارد تومان یعنی دو برابر ســال مالی 
98 شــد و از آن جایی که استان مازندران 
به همراه ســه استان خوزســتان ، لرستان 
و گلســتان بیشترین خســارت محصوات 
کشاورزی را در سال زراعی گذشته داشتند 
، شالیکاران و باغداران این خطه توانستند 

از فرصــت حمایت جدی دولــت در بیمه 
کشاورزی بهره مند شوند.

بر اساس اعام صندوق بیمه محصوات 
کشاورزی مازندران ، برای 2 محصول مهم 
برنج و مرکبات ســه طرح بیمه ای شامل 
بیمه عمومی ، ترجیحی یک و ترجیحی 2 
وجود دارد که کشاورزان می توانند با انتخاب 
بیمه محصوات ترجیحی 2 بیشترین میزان 

غرامت احتمالی را دریافت کنند.

فراز  بر  پهباد  نخســتین  پرواز   
شالیزارهای مازندران

سمپاشــی مزارع و باغات در مازندران 
همــواره به صورت دســتی با اســتفاده از 
تراکتورهای مجهز  یا  موتورهای مخصوص 
بــه تانکر انجام می شــد و در هر دو روش 
نیروی انســانی نقش اصلی را داشــت . در 
روش سمپاشی با موتور ، کشاورز باید این 
وسیله را به همراه مخزن سم به به پشتش 
بسته و با طی مســیر مزرعه و رعایت یک 
سری اصول از زدن ماسک گرفته تا چگونگی 
انتخاب مســیر رفت و برگشــت به منظور 
آسیب نرساندن به محصول ، کار سمپاشی 
را انجام می داد.گذشــته از زیان این روش 
برای ســامتی ســمپاش ، خستگی ناشی 
از حمل موتــور با مخزن پر از ســم توان 
کشاورزان را مستهلک می کرد و به همین 
دلیل نیز بعدها سمپاشی با نصب مخزن به 
تراکتور رواج یافت. در این روش هم نیروی 
انســانی نقش اصلی را داشت چون تراکتور 
در حاشیه مزرعه پارک و سمپاشی با هدایت 
شــیلنگ های مطول و راه رفتن در مزرعه 

انجام می شود.
ولی در خرداد سال 99،پرواز پهپادها بر 
فراز شالیزارهای مازندران برای سمپاشی و 
مقابله با آفات تابلوی جدیدی از این مزارع 
بر دیدگان نشاند و باعث شگفتی و احساس 

راحتی شالیکاران شد.
با این وســیله کشــاورز در کمتر از 10 
دقیقــه 10 لیتر ســم را  در یک هکتار به 
صورت دقیق علیه بیماری باست و یا کرم 
ساقه خوار برنج  سمپاشی می کند در حالی 
که همین اقدام در سمپاشی سنتی باید با 
400 لیتر آب ، ســه نفر نیروی کار و 200 
متر شــیلنگ و در بازه زمانی ســه ساعته 

انجام می شد.

 افتتاح و کلنــگ زنی ۵3 طرح 
کشاورزی در هفته دولت

 در هفته دولت ســالی که گذشت 53 
طــرح تولیدی ، خدماتی و زیربنایی بخش 
کشــاورزی در اســتان با اعتباری بالغ بر 
970میلیارد ریال  افتتاح  و کلنگ زنی شد.

 انتقال آب با لوله، آبیاری تحت فشــار، 
شالیکوبی، قطعه بندی و بسته بندی گوشت 
مرغ، گلخانه، کارخانه تولید کمپوست قارچ، 
شــن ریزی جاده بین مزارع، احداث کانال 
بتنی و اینینگ، تجهیز و یکپارچه ســازی 
اراضی شــالیزاری و ســکوی جمع آوری 

شــیر، واحدهای پرورش گوسفند داشتی، 
مرغ گوشــتی، گلخانه هیدروپونیک سبزی 
و صیفی و بســته بندی و فرآوری گیاهان 
دارویی، بســته بندی برنج، مــواد غذایی، 
خشــکبار و انواع چاشنی، سردخانه و انبار 
فنی، گلخانه لیموترش، ایستگاه پمپاژ آب 
کشاورزی و مرمت و بهســازی آببندان از 
جمله  طرح هایی بود کــه به بهره برداری 
رســید.در مجموع با افتتاح این طرح ها در 
حوزه کشاورزی برای2 هزار و 479 نفر در 

استان اشتغال ایجاد شد.

 طرح یکپارچه ســازی اطاعات 
کشاورزی مازندران

 مهر ماه سال گذشته طرح یکپارچه سازی 
با  اطاعات کشــاورزی مازندران همســو 
رویکــرد نیاز توســعه بخش کشــاورزی و 
حرکت به سمت هوشمندسازی این بخش 
آغاز شــد، در اجرای » سیســتم یکپارچه 
اطاعات کشاورزی » که به اختصار طرح » 
سیاک » نامیده می شود ، اطاعات عرصه ها 
با مشخصات دقیق اراضی کشاورزی و بهره 

برداران ثبت می  شود.
معاون ترویج ســازمان جهاد کشاورزی 
مازندران در این خصوص گفت:کارشناسان 
ترویج مســتقر در مراکز خدمات کشاورزی 
به صورت میدانی و با حضور در محل زمین 
های کشــاورزی مساحت و موقعیت زمین 
های کشاورزی هر بهره بردار را مشخص و 

ثبت و ضبط می کند.
علی طاهــری امیــری توضیــح داد : 
کارشناســان ترویج ضمن مشخص کردن 
مســاحت دقیق زمین کشــاورزی اعم از 
زراعی و یا باغی و نوع محصول قابل کشت 
و یا درخت کاشته شده ، اطاعات وضعیت 

موجود را به طور دقیق ثبت می کنند.
وی افزود:وجود اطاعات دقیق و برخط 
در زمینه واحدهای تولیدی بخش کشاورزی 
بــه منظور انجــام برنامه ریزی های کان و 
تنظیم عرضه و تقاضای محصوات کشاورزی 
یک امر ضروری است که با این طرح اجرایی 

می شود.

 راه انــدازی ۱۱۰ دهکده الگویی 
کشاورزی در مازندران

یکــی دیگــر از اتفاقــات مثبت بخش 
کشــاورزی مازندران در سالی که گذشت 
راه اندازی 110 دهکده الگویی کشــاورزی 
در استان بود.فعالیت های آموزشی ترویجی 
در قالــب دهکده های الگویی از روش های 

مهم برای رسیدن به است.
 تجهیز و نوســازی اراضی شــالیزاری ، 
توسعه مکانیزاســیون بویژه کشت مکانیزه 
برنج ، ترویج تولید محصول سالم و استفاده 
بهینه از نهاده های کشــاورزی ، مدیریت 
منابع تولید بویژه آب و  زمین و کشاورزی 
پایدار از اولویت هــای  طرح دهکده های 
الگویی اســت که  با هدف ارتقــاء انتقال 
یافته های فنی کشاورزی و باا بردن ضریب 

پذیرش بهره برداران در روســتاهای استان 
راه اندازی شد.

در ایــن طــرح  پس از  بررســی دقیق 
ســیمای کشــاورزی هر روستا و مشکات 
موجود ،  برنامه آموزشــی متناسب با نیاز 

آن روستا تهیه و تدوین می شود.
 بنابر اظهارات جهاد کشاورزی مازندران 
،طبــق تفاهم نامــه بین ســازمان جهاد 
کشاورزی مازندران و اداره کل امور روستایی 
و شــوراهای اســتانداری ، به درخواســت 
دهیاران هر روســتا این دهکده الگویی می 

تواند در همه روستاها  راه اندازی شود.

 رونمایی از برنج شهریار
رقم جدید برنج » شــهریار« که مهر ماه 
سال 95 از سوی پژوهشکده زیست فناوری 
دانشگاه علوم کشــاورزی و منابع طبیعی 
ســاری معرفی شده بود ، در دی ماه 99 به 

صورت رسمی رونمایی شد.
 رقم شهریار با پرتو دهی اشعه گاما روی 
رقم پر محصول با هدف دســتیابی به خط 
برتر موتانــت زودرس، پاکوتاه و همچنین 
عملکــرد باا و کیفیت مطلوب به دســت 
آمده اســت که بیش از هشــت تن در هر 
هکتار محصول می دهــد و زودرس بودن 
و رسیدگی همزمان با طارم هاشمی از نشا 
کاری تا برداشت به مدت حدود 90 روز از 

ویژگی های این رقم است.

 افتتاح ۸۹ طرح کشــاورزی در 
دهه فجر

در دهه فجر گذشته  89 طرح کشاورزی 
، خدماتی و زیربنایی با سرمایه گذاری حدود 
یکهزار و 410 میلیارد ریال به بهره برداری 
رسید که بنابر گفته جهاد کشاورزی استان  
بیش از 470 میلیارد ریال از سرمایه گذاری 
صــورت گرفته روی ایــن طرح ها از محل 

اعتبارات استانی و ملی بوده است.
بیشــترین تعداد طرح های افتتاح شده 
بخش کشاورزی مازندران با 67 مورد مربوط 
به حوزه آب و خاک بود که برای اجرای آنها 
480 میلیارد ریال هزینه شد. هشت طرح 
هم مربوط به حوزه تولیدات باغی با سرمایه 

گذاری 175 میلیارد ریال بود.
سازمان جهاد کشاورزی مازندران اعام 
کــرد که با بهره بــرداری از این طرح ها 2 
هزار و 800 نفر به صورت رسمی به مجموع 
شاغان بخش کشاورزی استان اضافه شد.

  پرداخــت یکهزار و ۱۰۰ میلیارد 
ریال تسهیات مکانیزاسیون

 به گفته معاون هماهنگی امور اقتصادی 
اســتاندار مازندران در ســالی که گذشت  
حدود یکهزار و 100 میلیارد ریال تسهیات  
مکانیزاسیون به کشاورزان استان پرداخت 
شده است که با آن یکهزار و 570 دستگاه 
ماشــین آات جدید به ناوگان کشــاورزی 

مازندران اضافه شد.
وی از مکانیزاســیون بخش کشــاورزی 

هم بــه عنوان یکی از برنامــه های مهم و 
اولویــت دار جهش تولید یاد کرد و افزود : 
برای توسعه مکانیزاسیون بخش کشاورزی 
مازندران طرحهای مهمی در دســت اجرا 
است که در صورت تداوم وضعیت موجود، به 
طور حتم تا پایان امسال ماشین آات بخش 

کشاورزی بیشتری خریداری خواهد شد.
پیش از این بانک کشــاورزی مازندران 
اعام کرده بود که از ابتدای سال 99 تا پایان 
دی ماه  30 هزار میلیارد و 94 میلیون ریال 
تســهیات در قالب سیاست های حمایتی 
دولت از توسعه مکانیزاسیون ، کشت گلخانه 
ای و بازرگانی محصوات کشاورزی به 59 
هزار و 342 نفر از متقاضیان زیربخش های 
زراعت ، باغداری ، دام و طیور ، شــیات و 
آبزیان و صنایع تبدیلی کشاورزی پرداخت 

شده است.
طبق گــزارش این بانــک ، با پرداخت 
تســهیات ارزان قیمت در سال گذشته ، 
یکهــزارو 579 دســتگاه تراکتور ، کمباین 
و اداوات کشــاورزی مرتبط و 526 دستگاه 
نشاء کار جدید توسط کشاورزان خریداری 
و وارد ناوگان شــد تا ضریب کشت مکانیزه 

در استان افزایش یابد

 افتتاح 3۱ واحد گلخانه لیموترش 
در قائمشهر

قالب  اشــتغال روســتایی در  31طرح 
لیموترش  کوچــک  مقیاس  گلخانه هــای 
جمهوری  رییس  ویدیوکنفرانسی  بادستور 
در روستای » خرماکا « شهرستان قائمشهر 
به بهره برداری رســید.بر اساس اعام اداره 
کل تعاون ، کار و رفاه اجتماعی مازندران ، 
برای ایجاد این گلخانه ها 16میلیارد و 300 
میلیون ریال از محل اعتبارات طرح اشتغال 

روستایی و عشایری هزینه شد.
روستای خرماکای قائمشهر کانون طرح 
توسعه کشت گلخانه ای در مازندران است به 
طوری که در 2 سال اخیر با افتتاح چندین 
گلخانه مقیاس کوچــک لیموترش در این 
روســتا برای 250 نفر از جوانان که بیشتر 
آنان دانش آموختگان رشته های کشاورزی 

هستند ، اشتغال ایجاد شده است.

 افتتاح بزرگترین پایانه صادرات 
محصوات کشاورزی

مهم ترین اتفاق در کشاورزی مازندران 
در سال 99 افتتاح بزرگترین پایانه صادرات  

محصوات کشاورزی ایران دراستان بود.
عملیات اجرایی فاز نخست پایانه صادرات 
محصوات کشــاورزی ایران با نام تجاری 
روماک گستر پارس سال 96 در زمینی به 
مســاحت 31 هکتار و با زیربنای 31 هزار 

متر مربع در شهرستان جویبار آغاز شد.
فاز اول این پایانــه صادراتی با ظرفیت 
بیــش از 364 هزار تن و بــا قابلیت های 
سورتینگ و بسته بندی میوه، تولید کارتن و 
انجماد مواد پروتینی با سرمایه گذاری حدود 
هفــت هزار و 200 میلیارد ریالی تکمیل و 
راه اندازی شد و  برای 300 نفر نیز به طور 

مستقیم ایجاد اشتغال شده است.
برخــورداری از 57 ســالن ســردخانه 
آمونیاکی ، انجماد روزانه 80 تن محصوات 
کشاورزی ، تولید 6 هزار تن جعبه کارتنی 
، بســته بندی ســاانه 274 هزار تن انواع 
محصوات کشاورزی و قابلیت نگهداری 90 
هزار تن  محصول کشاورزی  سبزی، صیفی 
و  پروتینی در دمای باا سفر و زیر صفر را از 
ظرفیت های مهم این پایانه صادراتی است.

ایجاد یک هزارو هفتصد شغل جدید در 
بخش کشاورزی با پرداخت تسهیات بانکی 

به دانش آموختگان این رشته
 بنابــر گفته معــاون برنامه ریزی و امور 
اقتصادی جهاد کشاورزی مازندران در سالی 
که گذشت یک هزار و 669 نفر که بیشترشان 
از تحصیل کردگان بخش کشاورزی بودند با 
حمایت دولت در قالب پرداخت تسیهات 
بانکــی در بخش های مختلف کشــاورزی 

استان مشغول کار شدند.

 برگزاری جلسه به منظوررفع موانع و مشکات واحدهای تولیدی 
و دامی و پرورش دهندگان ماهی در قفس

به گزارش روابط عمومی ســازمان جهاد کشاورزی 
اســتان ایام، به منظوررفع موانع و مشکات واحدهای 
تولیدی و دامی و پــرورش دهندگان ماهی در قفس ، 
جلســه ای با حضور علیــزاده نماینده مردم در مجلس 
شورای اسامی ،اقدسی رئیس سازمان جهاد کشاورزی 
اســتان ،رحیمی معاون تولیدات دامی،سلیمانی مدیر 
شیات،فرمانداروجمعی از مسئولین ادارات شهرستان 

در سالن جلسات فرمانداری بدره برگزار شد
  علیزاده نماینده مردم شهرستانهای دهلران،آبدانان،دره 
شهرو بدره در مجلس شورای اسامی هم در این جلسه با 
اشاره به ظرفیت باای استان ایام و شهرستان بدره در 
بخش کشاورزی و دامپروری گفت: با توجه به عضویت در 
کمیسیون کشاورزی مجلس شورای اسامی به طور ویژه 

و تخصصی پیگیر مسائل مربوط به این حوزه خواهدبود 
و در اردیبهشــت ماه جاری جلسه ای با حضور اعضای 

کمیسیون کشاورزی در ایام برکزار می شود
   علیــزاده افزود :در بودجه 1400 اصاحات خوبی 
جهت کمک به بخش های کشاورزی و دامپروری انجام 

شده است
 وی با اشاره به تحویل کنسانتره به جای مواد خام به 
دامداران گفت: این روش مطلوب تر است ولی باید تنوع 
ازم در تولید کنسانتره ها ایجاد گرددتا نظر دامداران و 
پرورش دهندگان هم تامین شود.   ریبس سازمان جهاد 
کشاورزی استان بااشاره به درخواست ها و مشکات مطرح 
شده توسط دامداران و کشاورزان گفت :پس از بررسی و 
کارهای کارشناسی و شناسایی مشکات در تهیه و توزیع 

نهاده ها بین کشــاورزان و دامداران ،سامانه هایی آماده 
شده و وکلیه مرغداران با ثبت نام در این سامانه و تهیه 
کدهای اختصاصی ،به موقع و مقدار ازم نهاده های خودرا 
دریافت میکنند که این کار برای گاوداریهای صنعتی هم 
درحال انجام است.   اقدسی افزود:هفت کارخانه فعال در 
زمینه تولید کنسانتره دامی وجود دارد که آنالیز،ترکیب 
و تولید نهاده ها را انجام می دهند.  آزادی فرمانداربدره 
دراین جلســه گفت : باتوجه اینکه کشت غالب منطقه 
غات است درزمینه تغییر الگوی کشت کارهای خوبی 
انحام شــده است ودرزمینه دامداری و طیور شهرستان 
بدره جز شهر ســتانهای موفق استان هست. سلیمانی 
مدیرشیات استان هم دراین جلسه گفت :بدره به خاطر 
وجود منابع آبی مناســب قطب پرورش ماهی اســتان 

اســت . پرورش ماهی در قفس سد سیمره تا 5هزار تن 
ظرفیت دارد که فعا 2هزار تن آن محقق شده است . وی 
همچنین درمورد تلفات ماهی ها و آلودگی آب دریاچه 
سد سیمره افزود: این امر به دلیل کمبود بارندگی ها و 
پدیده وارونگی اســت که باعث کمبود اکسیژن در آب 
پشت سد شده است. دراین جلسه متصدیان واحدهای 
مرغداری،گاوداری و پرورش دهندگان ماهی شهرستان به 
 بیان نقطه نظرات ومشکات خودپرداختندکه از مهمترین

 موارد ذکرشــده می توان به مشکات تهیه نهاده های 
دامــی ،عدم اختصاص به موقع نهاده ها ،روند دشــوار 
صــدورو تمدید مجوزهای فعالیت،بیمــه ، آلودگی آب 
 دریاچه ســد ســیمره وگرانی مواد اولیــه و نهاده های

 مختلف اشاره کرد.

 قیمت مصوب مرغ باز هم تغییر کرد
بر اساس تصمیم قرارگاه ساماندهی مرغ کشور قیمت مصوب مرغ گرم برای مصرف کننده از کیلویی 20 هزار و 400 به کیلویی 24 هزار و 900 تومان افزایش یافت.

 قرارگاه ســاماندهی مرغ کشــور به ریاســت وزیر جهاد کشــاورزی و با حضور نمایندگانی از ارگان های مختلف از جمله قوه قضاییه و وزارت صمت در آخرین جلسه خود در راستای ساماندهی تولید گوشت مرغ و بر اساس قیمت 
مولفه های تولید نرخ مصوب مرغ را افزایش داد.بر این اساس قیمت مرغ منجمد درب سرد خانه کیلویی 18 هزار و 800 تومان، قیمت مرغ منجمد برای مصرف کننده کیلویی 19 هزار و 800 تومان، قیمت مرغ زنده درب کشتارگاه 

کیلویی 17 هزار و 100 تومان، قیمت مرغ آماده طبخ در میدان بهمن کیلویی 23 هزار و 300 تومان و قیمت مرغ آماده طبخ برای مصرف کننده کیلویی 24 هزار و 900 تومان تعیین شد.
در این جلسه مصوب گردید که سازمان تعزیرات حکومتی با همکاری وزارت صمت، اتاق اصناف کشور و سایر نهادهای مسئول بر رعایت دقیق این مصوبه نظارت و با هر گونه انحراف در این خصوص برخورد قانونی انجام شود.
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پویش #هرهفته_الف_ب_ایران نقطه عطفي در فعالیت هاي صنعت آب و برق
وزیر نیرو با اشاره به تاش های صورت 
گرفته در صنعت آب و برق گفت: خانواده 
بزرگ وزارت نیرو کارنامه روشن و درخشانی 

را از خود در سال 99 باقی گذاشت.
به گزارش پایگاه اطاع رسانی وزارت نیرو 
)پاون(، »رضا اردکانیان« در دیدار نوروزي 
با مدیــران و کارکنان صنعــت آب و برق 
که به صورت ویدئوکنفرانســی برگزار شد، 
با قدردانــی از مجموعه تاش  های صورت 
گرفته اظهار داشت: این مجموعه در ستاد، 
شــرکت های مادر تخصصی، شــرکت های 
اســتانی، شرکت های بزرگ تولید کننده و 
ســازنده تجهیزات، پیمانکاران و مشاوران 
همگی اعضای یک خانــواده با یک ایده و 
عقیده دست به دست هم دادند و بر اساس 
یک فهم مشــترک و درک باا از شــرایط 
زمانی و مکانی کشــور و منطقه و شرایط 
عمومی جامعه و در عین حال فضای ناشی 
از کرونا و کووید 19 به وظایف برنامه ریزی 
شــده خود عمل کردند و کارنامه روشن و 

درخشانی را از خود باقی گذاشتند.
تاش برای عبور بدون مشکل از تابستان

وی افزود: در سال جدید که طلیعه آن با 
اعیاد شعبانیه است و کم کم به استقبال ماه 
مبارک رمضان می رویم، با مصرف صحیح و 
مدیریت دقیق همکاران سعی خواهد شد که 
تابستان کم مشکل و ان شاءاه بی مشکلی 

را سپری کنیم.
اردکانیــان گفت: جا دارد که از ســوی 
دولت دوازدهم از دست اندرکاران صنعت آب 
و برق تشکر کنم که افتخار سخنگویی شان 
را در مجامع و محافل داشتم. انصافا جامعه 
و به ویژه رهبر معظم انقاب، مدیران ارشد و 
افکار عمومی هم در تشویق، دلگرمی دادن، 

پشتیبانی و حمایت کم نگذاشتند.

 آنچه در پیام رهبري ابراز شد را 
یك پیش پرداخت تلقي مي کنیم

وي گفت: آنچه مخصوصا در پیام رهبري 
ابراز شــد را مــن و همکارانــم یک پیش 
پرداخت تلقي مي کنیم. گفته و نوشته شده 
براي این که ما بر تعهد خود پایدارتر بمانیم 
و در مســیري که انتخاب کرده ایم استوار 
باشــیم و تاشمان را در همه زمینه ها بکار 
گیریــم تا در حد و اندازه اي که از ما ذکر و 
بیان شده ظاهر شویم. رضایت نسبي مردم 
و مسئوان موجب رضاي خداوند و ذخیره 

دنیا و آخرت همگي است.
اردکانیان افزود:  همچنین جا دارد که از 
اعضاي خانواده هاي همکاران تشکر کنم که 
صبوري و بردباري و حمایت آنها در ســال 
گذشــته موجب شد که همکاران خود را با 

انگیزه در مسند امور داشته باشیم.
وي ادامــه داد:  این روزهــا وزارت نیرو 
در عین گســتردگي عرصــه فعالیت ها و 
برنامه هایــي کــه دارد و وظایفــي که بر 
عهده اش اســت بیشــتر با این برچسب و 
#هرهفته-الف-ب-ایران  پویــش  تابلوي 
شناخته و از آن یاد مي شود و در عین حالي 
که در همه ادوار و ســال ها این فعالیت ها 
جریان داشته ولي با قصد خاص آن را زیر 
این خیمه و پرچــم طراحي کردیم و ارائه 
دادیــم؛ بویژه در ســال هاي اخیر و جنگ 
اقتصادي و رواني که روح و روان مردم، تاب 
آوري جامعــه، کاهش امید و تزریق نوعي 
روزمرگي را هدف گرفته بود ســعي کردیم 
با کمک همکاران رســانه اي در بخش هاي 
مختلف و در جاي جاي کشور فعالیت ها را 

تحت این پویش عرضه کنیم.
اردکانیان افزود: متعهد شــدن به یک 
برنامه زمان بندي شــده با در نظر گرفتن 
آیتم هایــي کــه به ثمر رســاندن یک کار 
دارد، کار ســاده اي نیســت امــا تمریني 
بــود که نتیجه آن عاوه بــر اهداف رواني 
 که داشــت و تا حدود زیــادي هم به ثمر

 رســید شکلی از برنامه ریزي و کار، تجهیز 
و پیوستگي بود.

#هرهفته-الف-ب-ایران  پویش   
در ســال ۹۹ نقطه عطفي در عرصه 

فعالیت هاي وزارت نیرو بود
وزیر نیرو همچنین با یــادآوري تداوم 
پویــش #هرهفته-الف-ب-ایران  در نیمه 
دوم فروردین سال 99 و تشکیل نخستین 
نشســت آن با حضور رئیس جمهوري در 
خصوص طرح هاي آب و برق استان تهران 
گفت: اعام شد که 250 طرح بزرگ و مهم 
را مي خواهیم در طول سال با سرمایه گذاري 
حدود 50 هزار میلیارد تومان به بهره برداري 
برسانیم و بخشي از این طرح ها به طرح هاي 
ســاز و کاري اختصــاص یافت. شــاید از 
ایــن حیث بشــود گفت که پویش ســال 
گذشــته با کمي اغمــاض نقطه عطفي در 
عرصه فعالیت هــاي وزارت نیرو در دولت 

دوازدهم بود.

 یکپارچه سازي شرکت هاي آب و 
فاضاب شهري و روستایي یك جراحي 

تمام عیار و ضروري بود
وي در عین حال با اشــاره به ساز و کار 
یکپارچه ســازي شرکت هاي آب و فاضاب 
شــهري و روســتایي گفت: نمي شــد این 
کار را حتي به یک مهندس مشــاور و یک 
شرکت خدمات مشــاوره واگذار کرد؛ این 
یک جراحي تمام عیــار و ضروري بود که 
باید در حین تامین و عرضه و توزیع آب و 
جمع آوري فاضاب و خدمات مربوط به آن 
در داخل سیســتم توسط ستادها، شرکت 
مهندسي آب و فاضاب، ستاد وزارت نیرو، 
دستگاه هاي همکار در دولت، هیئت وزیران، 
شــوراي عالي اداري و بقیــه اجزا و ارکان 

طراحي و اجرا مي  شد.
اردکانیان ادامه داد: در سال 99، حدود 
50 ســرفصل را به عنوان طرح هاي ساز و 
کاري تعریف کردیم با این هدف که کم کم 
به عنــوان وزارت نیرو و بخــش مرتبط با 
صنعت آب و برق در دولت باید بیشــتر به 
سمت این کارها کشیده شویم و بقیه کارها 
در وضعیت مطلوب ازم است توسط بخش 
خصوصي و مجموعه فعال اجرایي بیرون از 

ستادها شکل بگیرد و عرضه شود.
وزیر نیرو گفت: 26 اسفند آخرین جلسه 
پویش بود که با حضــور رئیس جمهوري 
طرح ها یکي پس از دیگري افتتاح شــد و 
250 طرح به 307 طرح و 50 هزار میلیارد 
تومان به بیش از 81 هزار میلیارد تومان بالغ 
شد؛ این طرح ها شامل 254 طرح ساخت و 

سازي و 53 طرح ساز و کاري بود.
وي افزود:  این طرح هاي عمده در ایفاي 
نقشي که بر عهده ما در سال جهش تولید 
به عنوان زیرساخت و زیربناي توسعه قرار 
داشت، ایفاي نقش کردند. ساز و کارها هم 
نقش خود را ایفا کردند و گزارش هاي مدون 

این طرح ها هم به زودي ارائه خواهد شد.
اردکانیان با بیان اینکه در خال ســال 
گذشته تحوات بزرگ دیگري را هم سامان 
دادیم، ادامه داد:  خوشبختانه در طول سال 
هم از حمایت همه دستگاه ها و ارکان نظام 
برخوردار بودیم. ســعي شد همه همکاران 

و مدیــران در داخل وزارت نیرو، ســتاد و 
شرکت ها و در خانواده بزرگ مرتبط با این 
مسئولیت در خارج از دولت، اطاع رساني ها 

به شکل منظم انجام شود.

 روابط عمومي یکي از پیش شرط ها 
و پیش نیازهای سازمان پاسخگو

وي اظهار داشت:  این نظم در اطاع رساني 
و علم و هنر تلقي کردن اطاع رساني و توجه 
جدي به مســئله روابــط عمومي، یکي از 
پیش شــرط ها و پیش نیازهای سازمان های 

پاسخگوست.
اردکانیان افــزود:  تک تک گزارش هاي 
فعالیت ها در ســتاد و اســتان ها به شکل 
خیلي فشــرده و مختصر و قابل اســتفاده 
تقریبــا براي اســتفاده تمامي مســئوان 
کشــور در تمامي قوا انعــکاس پیدا کرده 
است بدون این که انتظاري داشته باشند و 
یا روال و رویه  از قبل باشد؛ با این برداشت 
 کــه آب و بــرق دو عرصه کامــا فراگیر 
در کشــور هســتند. جامعه باید احساس 
کنــد این چــرخ در حال گــردش منظم 
اســت و خود را موظف به پاســخگویي و 
گزارش دهي مي داند. این خط و سیم ارتباط 
همواره باید وصل باشــد که در بزنگاه هایي 
 که پاســخي شــنیده شــود ایــن ارتباط

 محفوظ باشــد و از این بزنگاه ها در تمامي 
ادوار داشته ایم.

اردکانیــان یکي از ســتون هاي اصلي 
خیمه بزرگ ارائه خدمت مطمئن و پایدار 
منجر به توســعه پایــدار و انجام وظیفه را 
پایبندي به اخــاق حرفه اي عنوان کرد و 
گفت: اول باید این اخاقیات را شــناخت 
و دســته بندي کرد. فارغ از تمام فاکتورها 
در جایگاه ســازماني،  سواد، تجربه، شغل و 
کاري که انجام مي دهیم، پایبندي به اصول 
و چارچوب هاي اخاق حرفه اي یک ضرورت 
تمام و کمال است. مسئله اخاق حرفه اي 

موضوعي فوق العاده مهم است.
وزیــر نیرو ادامه داد: در این یک ســال 
توانستیم با مجموعه تاش هایي که شکل 
گرفت کارنامه نسبتا روشن و موفقي را در 
پایان ســال داشته باشیم. در طول این 41 
مــاه، مقام معظم رهبــري 18 بار به طور 
مستقیم و با واسطه هاي مطمئن در ارتباط 
با مجموعه وزارت نیرو اظهار لطف، تفقد و 
تشویق و تشکر داشتند که از این موارد، 6 
مورد مکتوب بود که آنها را به حکم وظیفه 

انعکاس داده ایم.
وي گفــت: در ایــن مدت بــه صورت 
کتبي به مناسبت های مختلف در 35 مورد 
تقدیرنامه هاي رئیس جمهوري را دریافت 
کردیم و در مراسمي که برگزار شد بیش از 
70 تن از مسئوان مختلف کشور نظرهاي 
مثبت خود را به همراه راهنمایي هایشــان 
در ارتباط با عملکرد همکاران ابراز کردند.

اردکانیان افزود:  همه این ها نشــانه آن 
است که باید تاش و برنامه ریزي جدي تري 
براي حفظ این جایگاه و ارتقاي آن داشته 

باشــیم. حفظ این نگاه و نظر نســبت به 
خانواده بــزرگ وزارت نیرو کار ســاده و 

راحتي نخواهد بود.
وي افــزود:  ارزیابي اصلي به واســطه 
کارهایي صورت خواهد گرفت که هر چند 
اصولي و صحیح اســت اما باید پایدار هم 
باشد. باید به مســائل به گونه اي بپردازیم 
که پایداري آنها هم به نوعي فراهم باشد و 

هم تضمین شود.
اردکانیان همچنین با اشــاره به منابع 
انســاني به عنوان اصلي ترین ثروت کشور 
گفــت: از ایــن منابــع باید به درســتي 
اســتفاده کنیم. یکي از آسیب هاي بزرگي 
 کــه دیدیــم از کــم توجهي نســبت به

 مسئله ورود نیروي انساني به این خانواده 
بسیار بزرگ است.

اردکانیان بر اجرای دقیق و بدون حاشیه 
امور و دستورالعمل ها تا آخرین روز کاری 
دولت تاکید کرد: باید به نقطه ای برسیم که 
افتخار کنیم جز در لوای ضوابط و مقررات 

عمل نکرده ایم.
وزیــر نیرو با اشــاره به تدوین ســند 
ســازگاری با کــم آبی در همه اســتان ها 
خاطرنشــان کرد: در سال گذشته یکی از 
دســتاوردهای ســاز و کاری، نهایی شدن 
و تصویب طرح های ســازگاری با کم آبی 
در همه استان ها بود. اکنون سندی تحت 
عنوان اسناد مصوب ســازگاری با کم آبی 
برای همه استان ها در اختیار آینده کشور 

است.
وی اضافه کرد: این سند در نبود طرح 
مصوب آمایش سرزمین، کمک کار و نقشه 
راهی است که انحراف ها را از مسیر توسعه 
کم می کند. امیدواریم در استان ها به ویژه 
در مقطــع تغییر دولت، همکاران نســبت 
به تبیین این ســند و کار های انجام شده 

حداکثر تاش را داشته باشند.
اردکانیان تصریح کــرد: ادغام معاونت 
امــور آب و آبفا و شــرکت مدیریت منابع 
آب، اســتقرار ســاختار بر مبنای مدیریت 
حوضــه آبریــز در این شــرکت، تدوین 
ایحه قانون جامع آب با مشــارکت همه 
دســتگاه ها، تدوین سند عملیاتی مدیریت 
ســیاب، تفویض اختیار و تحواتی از این 
دســت، کارهایی بود که به ویژه در ســال 
99 توانســتیم بر مبنای تفکر ضرورت کار 
بین بخشــی انجام دهیم و این دستاوردی 

برای دولت دوازدهم است.
وی افــزود: وقتی پایبنــدی به اخاق 
حرفه ای، قانون مداری، شایسته گزینی توام 
با تمرکززدایی و کار بین بخشی باشد، مثل 
این است که یک واگن قطار به آرامی روی 
ریل در حرکت اســت؛ ما اکنون در چنین 

وضعیتی قرار داریم.

در  پایدار  توســعه  پنج ستون   
صنعت آب و برق

وزیــر نیــرو با اشــاره به پنج ســتون 
توســعه پایــدار در صنعــت آب و بــرق 

یادآور شــد: پنج ســتون اخاق حرفه ای، 
تمرکززدایی  شایسته گزینی،  قانون مداری، 
و کار بین بخشــی در صنعت آب و برق از 
ضروریاتی اســت که به عنوان ستون های 
خیمه توســعه پایدار و یک سیستم کارا و 

چابک روز به روز تقویت خواهد شد.

اصلی ترین  از  یکی  نیرو  وزارت   
شعار  نامگذاری  مخاطب  دستگاه های 

سال 
وی با اشــاره به شــعار ســال و لزوم 
پیاده ســازی آن خاطرنشان کرد: فراموش 
نکنیم که وزارت نیرو مثل پارســال یکی 
مخاطــب  دســتگاه های  اصلی تریــن  از 
برای نامگذاری شــعار ســال رهبر معظم 
انقاب اســت. در عرصه تولیــد به عنوان 
دو زیرســاخت، برنامه و فعالیت های خود 
را ادامــه خواهیــم داد و پشــتیبانی ها و 
مانع زدایی ها هم باید در وهله اول معطوف 
به مجموعه های تولید کننده در داخل این 

صنعت باشد.
اردکانیــان با اشــاره بــه ادامه پویش  
#هرهفته-الف-ب-ایران  در سال 1400 
یادآور شــد: این پویش، سه شــنبه همین 
هفته 17 فروردین ماه با تمرکز بر طرح های 
صنعت برق، کار خود را در سال جدید آغاز 

خواهد کرد.
وی ادامــه داد: جلســاتی را نیــز طی 
همین هفته با شــرکت های مادر تخصصی 
برای قطعی کــردن برنامه پویش تا پایان 
سال 1400 و البته برای به اتمام رساندن 
طرح هایی که تا پایان دولت دوازدهم وعده 

داده شده خواهیم داشت.
وزیر نیرو اضافه کرد: تا پایان این دولت 
در بخش سدهای مخزنی، شبکه های اصلی 
آبیــاری و زهکشــی، ظرفیت جدیدی که 
باید در نیروگاه حرارتی و تجدید پذیر وارد 
مدار بهره برداری شــوند، تصفیه خانه های 
آب و فاضــاب، آبرســانی و برق رســانی 
 روســتایی و طرح های ســازوکاری، سعی 
خواهیم کرد با تجربه دو ســال قبل برنامه 
پویــش 1400 را دقیق تــر و منظم تر جلو 

ببریم.

بودجه  بهترین   ،۱۴۰۰ بودجــه   
صنعت آب و برق تاکنون

وزیر نیرو با اشــاره بــه بودجه 1400 
برای صنعت آب و برق خاطرنشــان کرد: 
به زعــم بنده اگــر با دقت بیشــتری به 
تبصره هــا بنگریــم و بــا ســال های قبل 
 مقایســه کنیم، بودجــه 1400، بهترین 
بودجه صنعت آب و برق است که تاکنون 

در این صنعت داشته ایم.
وی اضافــه کرد: امیدواریــم بتوانیم از 
این بودجه بهره برداری حداکثری را داشته 
باشــیم و عملکرد اینگونه باشــد که این 
بودجه از حالت یک ساله خارج و عملکرد 
مثبــت وزارت نیرویی هــا باعث تصویب و 

تکرار احکام این بودجه شود.
بــه گفتــه اردکانیان، بودجــه مربوط 
ســرمایه ای دارایی هــای  تملــک   بــه 

 نســبت به ســال 99 بیش از 50 درصد 
افزایش دارد.

وزیر نیرو افــزود: اصاح قیمت فروش 
انــرژی به صنایع بــزرگ انرژی بر به حکم 
قانــون صورت گرفــت و موجــب منابع 
 درآمــدی قابل ماحظــه ای بالغ بر 8 هزار 
میلیارد تومان شــد کــه البته مصارف هم 
به درســتی در خود قانون بودجه تعریف 

شده است.
وی ادامه داد: این موارد به ویژه در سرفصل 
مورد تاکید رهبری در خصوص بازســازی 
و رفع فرسودگی شبکه های برق، آبرسانی 
به روستاها، بحث استفاده تجدید پذیر ها از 
 منابع سوخت صرفه جویی شده برای توسعه

بــار(،  اولیــن  )بــرای  تجدید پذیر هــا   
می توانیــم  امســال  کــه   تهاتر هایــی 
انجام دهیم و غیره موجب گشــایش قابل 

ماحظه ای خواهد شد.

 جمع آوری ۱۶۰۰ میلیون فوت مکعب گازهای مشعل در دستور کار 
نفت

مدیرعامل شرکت ملی نفت ایران گفت: بر اساس برنامه ریزی های انجام شده، 
روزانه 1600 میلیون فوت مکعب گازهای مشــعل در ســطح مناطق عملیاتی 

استان های خوزستان و ایام جمع آوری می شود.
به گزارش پایگاه اطاع رسانی دولت به نقل از شانا، مسعود کرباسیان )دوشنبه، 
16 فروردین ماه( در آیین امضای قراردادهای ســاخت 24 دســتگاه کمپرســور 
ســانتریفیوژ با سازندگان داخلی و قرارداد جمع آوری گازهای همراه نفت منطقه 
رگ سفید، در این باره افزود: با اجرای طرح ان جی ال 3200 روزانه 500 میلیون 
فوت مکعب گازهای مشعل جمع آوری می شود که جمع آوری 250 میلیون فوت 

مکعب آن امسال به نتیجه می رسد.
وی پیشرفت این طرح را 75 درصد اعام کرد و گفت: با اجرایی شدن این طرح 
که ازسوی هلدینگ خلیج فارس دنبال می شود، گازهای غرب کارون به پتروشیمی 

بندرامام انتقال می یابد.
مدیرعامل شرکت ملی نفت ایران ادامه داد: طرح ان جی ال 3100 نیز با ظرفیت 
روزانه 260 میلیون فوت مکعب تاکنون 55 درصد پیشرفت داشته و با اجرای آن، 

گازهای همراه نفت حوزه ایام جمع آوری می شوند.
کرباسیان گفت: طرح دیگر طرحی است که از سوی پاایشگاه گاز بیدبلند خلیج 
فارس و پتروشــیمی مارون دنبال می شود و با اجرای آن، در مجموع روزانه 870 

میلیون فوت مکعب گازهای مشعل جمع آوری می شود.
وی بهبود محیط زیست و ایجاد ارزش افزوده را از جمله دستاوردهای مهم اجرای 
طرح های جمع آوری گازهای مشعل عنوان کرد و گفت: افزون بر این، این طرح ها 

به ایجاد خوراک پایدار برای پتروشیمی ها منتهی می شود.
مدیرعامل شرکت ملی نفت ایران با بیان اینکه برای پیگیری طرح ها در زمینه 
جمع آوری گازهای همراه نفت نشست ها به طور مستمر برگزار می شود، تصریح کرد: 
در نیمه نخســت امسال 14 قرارداد دیگر مرتبط با طرح های جمع آوری گازهای 
مشعل امضا می شود و با اتکا به توان داخلی، همه مشعل ها خاموش خواهند شد.

 فروش نفت ایران افزایش یافت
 یک کارشناس ارشد حوزه انرژی گفت: افزایش تولید نفت جهانی که اخیرا با 
تصمیم اوپک پاس صورت گرفت ارتباطی با ایران ندارد و اکنون ایران به سبب 

تحواتی که با چین داشته میزان فروش خود را افزایش داده است.
مرتضی بهروزی فر با تاکید بر اینکه تفاهم نامه منعقد شده با چین هنوز وارد 
مرحله اجرایی نشده است، اظهار کرد: طبق گزارشهای اعام شده، چین با توجه 

به تخفیفاتی که دریافت کرده میزان واردات نفت را افزایش داده است.
وی افزود: اینکه تصور شود اوپک پاس اکنون برای ایران جا باز کرده، دور از 
ذهن اســت و توافقات اخیر اوپک پاس ارتباطی با ایران ندارد اما میزان فروش 

ایران به دنبال تحوات اخیر تا حدودی افزایش یافته است.
این کارشناس ارشد حوزه انرژی گفت: صنعت نفت ایران در شرایط فعلی دو 
مساله دارد؛ یکی موضوع فروش است و دیگری موضوع توسعه. چین یک بازار در 
حال توســعه و رو به رشد دنیا است که در چشم اندازهای 10 و 15  ساله آینده 
جزو معدود مناطقی اســت که افزایش مصرف و تقاضای نفت خواهد داشت. این 
کشور یک بازار قابل اطمینان حداقل برای 10 تا 15 سال آینده است.بهروزی فر 
تاکید کرد: این تفاهم نامه از این نظر برای ایران خوب است که بتواند به این بازار 
راه داشــته باشــد اما از آن طرف اگر ما به دنبال توسعه صنعت نفت و گاز کشور 
هستیم، چین تکنولوژی قابل قبول و قابل توجهی در این زمینه ندارد و نمی توان 

انتظار داشت که ارتباط ایران و چین موجب توسعه صنت نفت و گاز ما شود.
وی با بیان اینکه چین کشــوری دارای سرمایه اما بدون تخصص و تکنولوژی 
کافی در حوزه نفت و گاز است، گفت: چین یکی از کشورهایی است که بزرگ ترین 
ذخایر شــیل گاز دنیا را دارد  اما میزان تولید آن ناچیز اســت و این در شرایطی 
بوده که حجم ذخایر آن حتی از امریکا نیز بااتر است اما عما یکی از بزرگ ترین 

واردکنندگان گاز نیز هست.
این کارشناس ارشد حوزه انرژی با بیان اینکه اگر این کشور توانایی کافی داشت، 
حداقل گاز خود را از داخل تامین می کرد، گفت: تکنولوژی مورد نیاز صنعت نفت 
جزو بااترین رده های تکنولوژی دنیا به حساب می آید و در اختیار چین و روسیه 
نیز نیســت. در این زمینه فقط کشورهای اروپایی و آمریکایی حرفی برای گفتن 
دارند.بهروزی فر افزود: اگر انتظار داشته باشیم که ارتباطمان با چین موجب توسعه 
ذخایر شود، دور از ذهن است. بهترین مثال در این زمینه میدان آزادگان است که 
سال ها در اختیار آنها بود و عما توسعه پیدا نکرد و درنهایت با ترفندهایی مجبور 
شدیم که از شرکتهای داخلی برای توسعه این بخش کمک بگیریم. وی با اشاره 
به سرمایه ای که چینی ها وارد صنعت نفت و گاز ایران می کنند و تاثیرات آن در 
توسعه گفت: صرف آوردن سرمایه توسعه محقق نمی شود؛ اینکه چه اتفاقاتی بعد 
از آوردن سرمایه رخ می دهد، مهم است. به عبارت دیگر شروطی که مابه ازای آن 
سرمایه مطرح می شود، بسیار قابل توجه است و باید مورد بررسی قرار گیرد. اگر  
یک پروژه منطقی در صنعت نفت مطرح شود، کمترین مشکل آن تامین سرمایه 
است اما یک پیش شرط دارد و آن هم اینکه تحریمی وجود نداشته باشد؛ یعنی 
اگر با فرض نبود تحریم، یک پروژه منطقی تعریف شود قابل تامین مالی است.این 
کارشــناس ارشد حوزه انرژی با بیان اینکه اگر مساله تحریمها حل شود و امکان 
انتقال تکنولوژی به ایران وجود داشته باشد کمترین مشکل ایران تامین سرمایه 
است، اظهار کرد: اگر یک پروژه درست تعریف شود و ریسک باایی نداشته باشد 
و امکان دسترسی به بازارها وجود داشته باشد مشکل تامین مالی نخواهد داشت 

و تامین سرمایه مشکل اول ما نیست.

 معنوی خود ماقات کردند
به منظور تقسیم شادیها در آستانه نوروز 1400در قالب حس مسئولیت اجتماعی، 
حقوق شهروندی و ارتقاء سامت اداری، تعدادی از کارکنان منطقه استان مرکزی 
بــا فرزندان معنوی خود ماقات کردند . به گزارش روابط عمومی شــرکت ملی 
پخش فراورده های نفتی منطقه اســتان مرکزی، در روز گذشته مورخ24اسفند 
1399تعدادی از کارکنان و خیرین شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه 
استان مرکزی با حضور در نمازخانه کمیته امداد شهرستان هندودر، طی مراسمی 
فرهنگی با فرزندان معنوی و تحت حمایت خود ماقات و از نزدیک با مشکات 
آنها آشنا شدند . در این مراسم که با حضور معاون مالی و اداری و مسئول روابط 
عمومی و تنی چند از همکاران رخ داد، پیام سعید جمشیدی مدیر منطقه استان 
مرکزی به مناســبت جشــن نیکو کاری قرائت و با هدایای فرهنگی از 30تن از 
فرزندان معنوی و تحت حمایت کارکنان و خیرین شرکت تجلیل شد . در ادامه 
این مراسم کاظمعلی فدایی رئیس کمیته امداد هندودر از عملکرد منطقه استان 
مرکزی در حوزه مسئولیت اجتماعی و همکاری و مساعدت مدیریت و کارکنان 
منطقه استان مرکزی در حمایت از کودکان بی سرپرست و بد سرپرست و همچنین 
کمک 60میلیون تومانی جهت ساخت یک قطعه زمین برای محرومین در روستای 
خنادره علیا از توابع شهرستان هندودر تقدیر و تشکر کرد . در ادامه ایشان به گزارشی 
از عملکرد این منطقه پرداخت و گفت کارکنان شرکت ملی پخش فراورده های 
نفتی منطقه استان مرکزی از سال 90تا کنون با این نهاد همکاری داشته و بیش 
از 50کودک نیازمند را به صورت ماهیانه مورد حمایت قرار دادند . فدایی به کمک 
500میلیون تومانی خیرین این منطقه در حمایت از این قشــر نیز اشاره کرد و 
گفت: الحق واانصاف مدیریت منطقه ، روابط عمومی و بسیج و خیرین این شرکت 
همانند یک نهاد حمایتی عمل کردند که باید از آنها کمال تقدیر و تشکر را داشته 
باشم . در پایان لوح سپاسی از طرف رئیس کمیته امداد هندودر به تمامی خیرین 
این منطقه اهداء شد . گفتنی است عاوه بر کمیته امداد هندودر تعداد دیگری از 
کارکنان این شرکت فرزندان معنوی دیگری از کمیته امداد شازند و بخش زالیان 

نیز انتخاب که به طور ماهیانه به آنها نیز کمکهایی انجام می گیرد

۳ قرارداد ساخت تجهیزات جمع آوری گازهای مشعل امضا شد
شرکت پاایش گاز بیدبلند خلیج فارس، قراردادهای 
ساخت 24 دستگاه کمپرسور ســانتریفیوژ و احداث 
ایســتگاه جمع آوری گازهــای همراه نفــت منطقه 
رگ ســفید بــه ارزش 165 میلیون یــورو را با هدف 
اجرای طرح جمع آوری گازهای مشــعل با سه شرکت 

ایرانی امضا کرد.
به گزارش روابط عمومی  وزارت نفت، آیین امضای 
قراردادهای ساخت 24 دستگاه کمپرسور سانتریفیوژ و 
احداث ایستگاه جمع آوری گازهای همراه نفت منطقه 
رگ ســفید به منظور اجرای طرح »بهسازی و احداث 
تأسیسات جمع آوری گازهای مشعل« امروز )دوشنبه، 
16 فروردین ماه( با حضور بیژن زنگنه، وزیر نفت، میان 
محمود امین نژاد، مدیرعامل شرکت پاایش گاز بیدبلند 

خلیج فارس و سه شرکت ایرانی برگزار شد.
قرارداد ســاخت، نصب و راه اندازی 24 دســتگاه 
کمپرســور ســانتریفیوژ گریز از مرکــز به ارزش 75 
 )OTC( میلیون یورو با شرکت های توربوکمپرسور نفت
و مهندسی و ســاخت توربین مپنا )TUGA( و قرارداد 
جمع آوری گازهای همراه نفت منطقه رگ ســفید به 
ارزش 90 میلیون یورو با شــرکت طراحی و مهندسی 

صنایع انرژی )EIED( امضا شد.
شــرکت توربوکمپرســور نفت )OTC( ساخت 16 

دستگاه کمپرســور سانتریفیوژ واحدهای بهره برداری 
آغاجاری 5 و بی بی حکیمه 1 و ایســتگاه پیش تراکم 
گاز بازگردانی پازنان را عهده دار شــده است و شرکت 
مهندســی و ســاخت توربین مپنا )TUGA( نیز هشت 
دســتگاه کمپرسور سانتریفیوژ ایســتگاه جمع آوری 

گازهای همراه بی بی حکیمه 2 را می سازد.
طرح هــای جمــع آوری گازهای مشــعل با هدف 
جلوگیری از گازســوزی، رعایت ماحظات زیســت 
محیطی، ایجاد ارزش افزوده از گازهای سوزانده شده در 
شرق رودخانه کارون و تأمین خوراک پایدار شرکت های 

پتروشیمی تعریف شده است. به این منظور، دو قرارداد 
»بهســازی و احداث تأسیســات جمع آوری گازهای 
مشعل« شــهریورماه 97 میان شــرکت ملی مناطق 
نفت خیز جنوب و شــرکت های پاایــش گاز بیدبلند 
خلیج فارس و پتروشــیمی مارون بــا حجم مجموع 
ســرمایه گذاری یک میلیارد و 300 میلیون دار امضا 
شد.قرارداد امضاشده با شــرکت پاایش گاز بیدبلند 
خلیج فارس به ارزش یک میلیارد و 109 میلیون دار 
شامل 27 طرح احداث ایستگاه های جمع آوری گازهای 
همراه، بهسازی ایستگاه های موجود و انتقال گازهای 
جمع آوری شــده به پاایشگاه بیدبلند است. با اجرایی 
شــدن این طرح ها حدود 600 میلیون فوت مکعب در 
روز گازهای همراه جمع آوری و به پاایشــگاه منتقل 
و ســاانه حدود یک میلیون و 500 هزار تن 2+ به 
خوراک پاایشــگاه افزوده می شود که گامی بلند در 
رفع مشــکل کمبود خوراک این پاایشــگاه و صنایع 

پتروشیمی وابسته پایین دست به شمار می رود.
بــا اجرای این طــرح و فرآورش گازهــای همراه، 
روزانه حــدود 400 میلیون فوت مکعب گاز ســبک 
در اختیار شــرکت ملی نفت ایــران قرار می گیرد که 
 برای تزریــق به میدان های نفتی یا تأمین ســوخت

 کشور استفاده می شود.



۶

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
چهارشنبه  1400/01/18

شماره : 1060

 روزنامه صبح ایران   شماره 877  دوشنبه  16 فروردین   1400

 خطر سرمازدگی در کمین باغات چهارمحال و بختیاری است
مدیرکل هواشناسی چهارمحال و بختیاری از کاهش دما طی روزهای آینده در 
استان خبر داد و گفت: با منفی شدن دمای هوا، این وضعیت منجر به سرمازدگی 

باغات و محصوات کشاورزی می شود.
مهران چراغپور افزود: نفوذ هوای ســرد از صبح روز یکشــنبه در استان آغاز 
می شود و تا روز سه شنبه ادامه می یابد، از همین رو کشاورزان برای جلوگیری از 
سرمازدگی باغات خود با روشن کردن آتش و ایجاد مه دود در باغات در ساعات 

نزدیک صبح و بامداد اقدام کنند.
وی خاطر نشان کرد: تمامی نقاط استان به ویژه نیمه شمالی در معرض این 

رخداد قرار دارد.
چراغپور در ادامه با اشــاره به به بارش های 24 ســاعت گذشــته در استان، 
خاطرنشــان کرد: بیشتر بارش ها در شهرستان کوهرنگ با 33 میلیمتر گزارش 
شده است و این سامانه در شهرکرد 12 میلیمتر، فارسان 14.9 میلیمتر، فارسان 
15 میلیمتر، شــلمزار 21 میلیمتر، دوآب صمصامی 15.7 میلیمتر، شلمزار 21 
میلیمتر، لردگان 1.1 میلیمتر، بروجن 4.8 میلمتر و اردل 7.6 میلیمتر بارش به 

همراه داشته است.
مدیرکل هواشناسی چهارمحال و بختیاری با بیان اینکه بارش های بهاری در 
استان نتوانسته کسری بارش های سال آبی جاری را جبران کند، افزود: میانگین 
بارش ها در اســتان با کاهش 27 درصدی مواجه اســت و با توجه به نقشه های 

پیش یابی بارش موثری در فروردین امسال انتظار نمی رود.
چراغپور با هشــدار نسبت به تداوم خشکسالی های یک دهه اخیر در استان، 
خاطرنشان کرد: با توجه به کاهش بارش برف در سال آبی جاری به طوریکه باید 
در چنین تاریخی در حدود 40 سانتی متر برف در ایستگاه کوهرنگ انباشته شده 

باشد انتظار سال سختی در خصوص منابع آبی را باید داشته باشیم.

 آغاز واریز پول خرید تضمینی گندم به حساب کشاورزان
 شرکت بازرگانی دولتی ایران با اشاره به نخستین مرحله پرداخت هزینه خرید 
تضمینی گندم به حســاب گندم کاران کرمانی، از استمرار اجرای عملیات خرید 

تضمینی گندم تا اواسط آذرماه خبر داد.
 شرکت بازرگانی دولتی ایران در اطاعیه ای اعام کرد: به دنبال آغاز عملیات 
خرید تضمینی گندم در اســتان های جنوبی کشور، 103 تنُ گندم در نخستین 
روزهای اجرای طرح در سال جاری در استان کرمان خریداری و اطاعات ریالی 
آن، به بانک عامل ارسال و نخستین پول گندم در فصل خرید جاری به حساب 
گندم کاران این استان واریز شد و تاکنون مقدار 300 تنُ گندم از شهرستان های 
مهر و امرد در استان فارس خریداری شده است و بر اساس پیش بینی های اولیه، 

خرید گندم در این استان 700 تا 900 هزار تنُ برآورد شده است.
این اطاعیه می افزاید: در همین راســتا، اولین محموله گندم در شهرستان 
پیشین استان سیستان و بلوچستان به وزن هشت هزار و 850 کیلوگرم تحویل 
مرکز خرید شــد و برای تســریع و تسهیل در روند خرید گندم، تعداد 14 مرکز 
خرید گندم و دانه های روغنی در این استان پیش بینی شده است و برای استان 
بوشهر نیز 12 مرکز خرید درنظر گرفته شده است که با توجه به گفته های مقامات 

استانی، خرید 66 هزار تنُ گندم نیز در این استان پیش بینی شده است.

 تقویت اقتصاد عشایر در دولت تدبیر و امید کلید زده شده است
 رئیس سازمان امور عشایر ایران گفت: تقویت اقتصاد عشایر از طریق پشتیبانی 
از فعالیت های این قشر در حوزه دامپروری، کشت گیاهان دارویی و گردشگری 

در دولت تدبیر و امید کلید زده شده است.
 شاهپور عائی مقدم روز یکشنبه در نشست با رئیس سازمان جهاد کشاورزی 
قزوین افزود: تسهیات و خدماتی که در دولت یازدهم و دوازدهم به جامعه عشایر 

ارایه شده است، قابل مقایسه با دوره های گذشته نیست.
وی در ادامه با اشــاره به وجود ظرفیت های قانونی مختلف به ویژه در برنامه 
ششم توسعه برای حمایت از عشایر،اظهار داشت: پیگیر استفاده از این ظرفیت ها 

برای تقویت معیشت و اقتصاد عشایر هستیم.
این مسوول گفت: 17 ظرفیت قانونی در برنامه ششم توسعه برای حمایت از 
عشایر وجود دارد و همچنین وجود فراکسیون عشایری در مجلس شورای اسامی 
نیز یک ظرفیت مهم دیگر برای رسیدگی به نیازها و مطالبات جامعه عشایری است.

عائی مقدم ادامه داد: در سال گذشته با استفاده از ظرفیت های قانونی یاد شده 
خدمات قابل توجهی در حوزه آبرســانی و تامین نهاده به عشایر ارایه شد.رئیس 
سازمان امور عشایر ایران با بیان اینکه عشایر نقش مهمی در تولید و تامین گوشت 
قرمز در کشور دارند،افزود: این موضوع نقش پررنگ عشایر را در کمک به تامین 
امنیت غذایی جامعه می رساند و تاش داریم تا با حمایت های ازم به حفظ و 
ارتقای تولید محصوات دامی از سوی این قشر کمک کنیم.وی در ادامه گفت: 
عشــایر قزوین با توجه به آب و هوای معتدل این اســتان ظرفیت مناسبی برای 
تولید گوشت قرمز و فعالیت در زمینه گیاهان دارویی دارند و در این رابطه آماده 

حمایت از این قشر هستیم.

 صف های مرغ از میادین میوه و تره بار تهران برچیده شد
معــاون هماهنگی امور اقتصادی اســتانداری تهران اعام کرد: هم اکنون 
وضعیت بازار مرغ به حالت طبیعی برگشــته اســت و هیچ صفی در میادین 

میوه و تره بار پایتخت وجود ندارد.
 حشمت اله عسگری روز یکشــنبه به خبرنگاران گفت: دیروز در مجموع 

هزار و 100 تنُ مرغ وارد استان تهران و توزیع شد.
وی ادامه داد: امروز هم هزار و 400 تنُ دیگر مرغ وارد استان شد که 300 
تنُ آن در شهرســتان های استان و 300 تنُ نیز در میادین سطح شهر تهران 
توزیع شــد.به گفته عســگری، بقیه مرغ ها نیز در اختیار مجموعه واحدهای 

صنفی برای توزیع قرار گرفت.
معاون اســتاندار تهران گفت: در روزهای گذشته ما محدودیت توزیع مرغ 
در بین واحدهای صنفی را داشتیم و برای هر واحد صنفی بین 500 کیلو تا 
یک تنُ در نظر گرفته بودیم، اما دیگر به دلیل وفور این محصول، محدودیت ها 
برداشته شد.عسگری افزود: هر واحد صنفی به هر اندازه که مرغ بخواهد می 
تواند از میدان بهمن تحویل بگیرد و مازاد مرغ نیز توســط دولت خریداری 
و منجمد می شــود.وی با اشاره به بازدید اخیر خود از میادین میوه و تره بار 
تهران گفت: در این بازدید هیچ گونه صفی در میادین مشــاهده نشد و اعام 
مــی کنم که در حال حاضر عرضه مــرغ در تهران به حالت عادی و طبیعی 
درآمده است. در روزهای گذشته صف های طوانی خرید مرغ در میادین میوه 
و تره بار شهر تهران در شبکه های اجتماعی به صورت گسترده منتشر شد.

 ۱2 مرکز خرید گندم در بوشهر فعال شد
 مدیر شرکت غله و خدمات بازرگانی استان بوشهر گفت: با آغاز کار برداشت 
محصول از کشتزارهای این استان 12 مرکز برای خرید گندم مازاد کشاورزان 
فعال شده اند.محمد هاشمی گفت: از این شمار  هفت مرکز مربوط به تعاون 
روستایی است که به عنوان مباشر فعالیت می کنند و پنج مرکز خرید نیز شامل 
ســه کارخانه آرد، مجتمع انبارهای چغادک و سیلوی برازجان در این استان 
آماده خرید گندم مازاد بر مصرف کشاورزان هستند.وی بیان کرد: پیش بینی 
می شود امسال با توجه به خشکسالی ها که باعث بروز خسارت به مزرعه های 
گندم  وکاهش افت تولید آنها شده است، 66 هزار تن محصول از گندم کاران 
استان خریداری شود، این درحالی است که سال گذشته 119هزار و 600 تن 

گندم مازاد بر مصرف کشاورزان در این استان خریداری شد.

چاره ای جز استیضاح وزیر نیرو نداریم
اگر مشــکل بی آبی و حقابــه هنگفت 
کشــاورزان اصاح نشــود، نماینده مردم 
شهرستان دشتستان در مجلس گفت: استان 
بوشهر و شهرستان دشتستان در حوزه آب 
مشــکات فراوانی دارد و اگر مشــکل آب 
شرب حل نشود و حقابه هنگفت کشاورزان 
اصاح نشــود، چاره ای جز استیضاح وزیر 

نیرو نداریم.
ابراهیــم رضائی نماینده مــردم تهران 
دشتستان در مجلس شــورای اسامی در 
جمع اهالی محله فرهنگیان برازجان ضمن 
گرامیداشت سالروز وادت حضرت مهدی 
موعود )عج( گفت: دوران ظهور حضرت ولی 
عصر )عج( پایان حیات بشر نیست بلکه آغاز 

آن و آغاز حیات طیبه بشر است.
عضو کمیســیون امنیت ملی و سیاست 
خارجی مجلس شــورای اســامی افزود: 
معتقدان به فرج فقط شیعیان نیستند بلکه 
همه ادیان اعتقاد دارند که روزی جنگ حق 
و باطل و جدال خیر و شر به نفع جبهه حق 
به پایان خواهد رسید. تفکری وجود دارد که 
معتقد اســت که باید آنقدر ظلم در جامعه 
زیاد شود که ظهور محقق شود ولی اسام 
ناب محمدی معتقد است که دوران انتظار 
دوران فعــال بودن و تحرک شــیعه برای 
زمینه ســازی ظهور است و نباید نسبت به 

مسائل و مشکات بی خیال باشیم.
رضایی با بیان اینکه انقاب اسامی و در 
پی آن تشــکیل نظام اسامی مقدمه ظهور 
بوده، خاطرنشــان کرد: هر هدفی که ما را 
به اســتقرار عدالت نزدیک تر کند گامی به 

سمت ظهور است.
وی افزود: وظیفه و تکلیف امروز منتظران 
فرج، مبارزه با اســتکبار خارجی و داخلی و 
خنثی کردن توطئه های دشــمنان و امید 
دادن به مردم و حل مشــکات آنها است. 

بنابرایــن همه وظیفــه دارند که برای حل 
مسائل و مشکات مردم تاش کنند.

 شوراها جای افراد فاسد نیست
عضو کمیســیون امنیت ملی و سیاست 
خارجی مجلس به اهمیت انتخابات 1400 
اشــاره کرد و ادامــه داد: در وهله اول باید 
انتخابات پرشــور برگزار شود و دوم اینکه 
راه حل مســائل و مشکات کشور، تشکیل 
دولت جوان حزب اللهی اســت و همه باید 
کمــک کنند که دولت جــوان حزب اللهی 
تشکیل شود تا کشور از دست غرب گرایان 
و لیبرال ها و عناصر سست بنیاد خاص شود 
و مشکات مردم حل شود. راه حل مشکات 

کشور در داخل است.

رضایی تاکید کرد: کســانی که از خط 
قرمز نظام اســامی عبور کرده اند و سابقه 
شفاف و روشنی در فتنه ها ندارند نباید تائید 
صاحیت شــوند. افرادی که اعتقاد و التزام 
عملی به وایت فقیه ندارند و در عمل این 
را ثابت کرده اند شایستگی کاندیداتوری در 

انتخابات آینده را ندارند.
وی تصریح کرد: انتخابات شــوراها هم 
اهمیت بســیار زیادی دارد و مردم باید در 
این انتخابات دقت ازم را داشته باشند و به 
افرادی که هزینه های کان می کنند و نیز به 
صاحبان زر و زور و قدرت رأی ندهند. شورا 
جای افراد فاســد و جای افرادی که دنبال 
کاسبی و پرکردن جیب خود هستند، نیست.

نماینده دشتســتان در مجلس شورای 

اســامی تاکید کرد: به علت ضعف دولت 
دچار مشکات بسیار زیادی شده ایم و امروز 
بــه خاطر تفکر غیر جهــادی و غیرانقابی 
وزارت نیــرو تقریباً در همه نقاط کشــور 
مشکات آب شرب و آب کشاورزی داریم که 
منجر به ایجاد اختاف و شکاف شده است.

 لزوم حل مشکات آب دشتستان
وی گفت: وقتی کــه می بینیم در همه 
شــهرها، روســتاها، بخش ها و استان های 
کشور مســئله و چالش آب را داریم نشان 
می دهد که متولیان آب در کشــور بســیار 
ضعیف هستند و توانایی مدیریت حوزه آب 
شرب و کشاورزی کشور را ندارند بنابراین 
بایــد تجدید نظــر جدی در این مســئله 

صورت گیرد. رضایی خاطرنشــان کرد: ما 
در استان بوشهر و شهرستان دشتستان بی 
آبی های زیادی داریم و تقریباً در همه نقاط 
دشتستان دچار مشکل آب هستیم. در کنار 
این مشکات، حقابه زیادی هم از کشاورزان 
در نخیات و بخش زراعی گرفته می شود و 
جریمه های عجیب و غریبی را شاهد هستیم.

عضو کمیســیون امنیت ملی و سیاست 
خارجی مجلس شــورای اســامی اظهار 
کــرد: در حالی که قیمــت فروش خرمای 
کشــاورزان استان و دشتســتان نسبت به 
سال قبل کاهش یافته است، شاهد افزایش 
دو برابری حقابه هســتیم و این جهش نرخ 

حقابه منصفانه نیست.
وی افزود: بارها و بارها از مسئوان دولتی 
خواسته ایم که این مسئله را حل کنند و اگر 
وزارت نیرو مسئله حقابه هنگفت کشاورزان 
اســتان بوشهر و شهرســتان دشتستان را 
اصاح و درست نکند چاره ای جز استیضاح 
وزیر نیرو نداریم؛ چراکه یک روز هم نبودن 
افــراد ضعیف بر این مســئولیت ها به نفع 

مردم است.
رضایی تاکید کرد: مشــکات متعددی 
در حوزه آب شهرســتان دشتستان وجود 
دارد که از جمله می توان به هدررفت باای 
آب، مشــکات کانال های آبیــاری و عدم 
ایروبی آنها، فشار پایین آب، فرسوده بودن 
زیرساخت های آبرسانی، قطعی و نوبت بندی 
آب و… اشــاره کرد که انتظار می رود در 

سریع ترین زمان اصاح شود.
نماینده دشتســتان در مجلس شورای 
اسامی اضافه کرد: نگران بی آبی و مشکات 
آبی شهرستان دشتستان در تابستان 1400 
هستیم و انتظار می رود از هم اکنون اقدامات 
اساســی بــرای رفع چالش هــای پیش رو 

صورت گیرد.

آرامش در بازار مرغ طی روزهای آینده

بحران فرونشست زمین در سایه بی آبی اصفهان شدت می گیرد

شیخی در تشریح بازدید نظارتی از شرق اصفهان مطرح کرد:
پیگیری مشکات زیست محیطی تااب گاوخونی 

چهارخطه کردن مسیر ایام بدره و دره شهر پروژه ملی است

معــاون امور تولیدات دامی وزارت جهاد کشــاورزی گفت: با بهبود روند 
توزیع مرغ در تمام اســتان ها، در یک تا دو روز آینده آرامش بیشتری را در 

بازار شاهد خواهیم بود.
به گزارش پایگاه اطاع رسانی وزارت جهاد کشاورزی به نقل از خبرگزاری 
صدا و سیما، آقای مرتضی رضایی در ارتباط تصویری با استودیوی خبر 21 
شنبه شب شبکه یک سیما افزود: با توجه به افزایش تقاضا در بازار و عملکرد 
ضعیف در توزیع، بازار با تنش روبرو شــد.معاون وزیر جهاد کشاورزی گفت: 
قرارگاه ساماندهی مرغ کشور با تمامی دستگاه های مرتبط با تولید، نظارت 
و توزیع با دســتور رئیس جمهور تشکیل شده است و شبانه روزی در تمام 
کشتارگاه ها نیرو هایی مستقر هستند.وی درباره برنامه ریزی برای تأمین مرغ 
در بازار افزود: تعداد 135 میلیون جوجه ریزی و تولید جوجه انجام شده است 
و مشکلی در تأمین گوشت مرغ ایجاد نشد، ولی تقاضا و تنش در بازار موجب 
کمبود گوشت مرغ شد.معاون وزیر جهاد کشاورزی ادامه داد: در حال حاضر 

128 میلیون جوجه ریزی شده که گوشت مرغ آن از اواسط اردیبهشت وارد 
بازار خواهد شد که نسبت به سال قبل بسیار بااتر است.

وی درباره توزیع نهاده ها با ارز ترجیحی گفت: تمام نهاده های وارداتی ذرت 

و سویای مورد نیاز پرورش طیور برای مرغ اجداد، گله های مادر و جوجه های 
گوشتی، کامل تأمین می شود و نظام مند )سیستمی( در سامانه بازارگاه بین 

مرغدارانی که جوجه ریزی کرده اند در کمترین زمان توزیع می شود.
آقای رضایی افزود: در چند ماه اخیر با کمک بانک مرکزی تأمین نهاده ها 

صد درصد برای تمام مرغداران تأمین شده است.
وی در پاســخ به ســؤالی مبنی بر اینکه اگر نهاده ها با ارز 4 هزار و 200 
تومانی به مرغداران برسد قیمت تمام شده مرغ چقدر باید باشد گفت: قیمت 
اعام شده توسط ستاد ساماندهی گوشت مرغ کشور شامل قیمت تمام شده 
به عاوه 10 درصد ســود برای مرغداران بوده اســت یعنی 17 هزار و 100 
تومان در مرغداری و حدود 23 هزار و 300 تومان در کشتارگاه قیمت مرغ 

می شود که 24 هزار و 900 تومان برای مصرف کننده تعیین شده است.
معاون امور تولیدات دامی وزارت جهاد کشــاورزی از مردم درخواســت 
کرد بامشاهده تخلف در قیمت گوشت مرغ با عوامل نظارتی تماس بگیرند.

نماینده مردم اصفهان در مجلس شورای اسامی گفت: عمق خشکی زاینده 
رود به جایی رســیده که اگر اقیانوس هند را در آن جاری کنیم بدون شک 
جبران کننده تشنگی این رودخانه نخواهد بود.حسین میرزایی  با انتقاد از 
بی آبی اصفهان در مورد فرونشست زمین گفت: در زمان حاضر دشت های 
مختلفی مانند مهیار، برُخوار، اصفهان، کاشان و گلپایگان تحت تاثیر بی آبی به 
پدیده فرونشست زمین گرفتار شده اند، دشت چادگان یکی از مناطق توریستی 
اصفهان و دشت اردستان با فرونشست 7 الی 20 سانتی متری مواجه شده اند.

نماینده مردم اصفهان در مجلس شورای اسامی افزود: برخی از فرونشست 
ها هم در خط راه آهن اصفهان و تهران، اصفهان و شیراز  مشاهده می شود  
که حتی تاسیسات نفت و گاز را  به مخاطره می اندازند. بی توجهی به این 
فرونشستها خبر از فاجعه ای غیر قابل جبران را می دهند که پدیده مهاجرت و 
رشد حاشیه نشینی را به همراه خواهد داشت.متاسفانه در حال حاضر اصفهان 
به عنوان نماد فرونشست زمین در کشور شناخته شده و نرخ فرونشست در 

این استان در سال 95 حدود 15 سانتیمتر در سال ثبت شده است.
بی توجهی ها  فقط نامی از اصفهان به یادگار می گذارد

عضو کمیســیون فرهنگی مجلس تاکید کرد: بی اهمیت جلوه دادن بی 
آبی اصفهان و خشکی رودخانه های این شهر توریستی کشور منجر به از بین 
رفتن این شــهر تاریخی ایران زمین می شود؛ بی شک این بی توجهی فقط 
نامــی از اصفهان در کتب تاریخی به یادگار می گذارد.میرزایی تصریح کرد: 
ادامه دار بودن خشکسالی ها، برداشت بی رویه منابع آب زیرزمینی و کاهش 

بارندگی ها در دهه های اخیر باعث شده تا از حدود 600 دشت کشور- بیش از 
400 دشت در شرایط بحرانی قرار گیرند و استان های اصفهان، فارس، کرمان، 
خراسان رضوی و خراسان جنوبی در صدر مناطق دارای بیشترین تعداد دشت 
ممنوعه هســتند.نماینده مردم در مجلس یازدهم یادآور شد: عمق خشکی 
زاینده رود به جایی رسیده که اگر اقیانوس هند را در آن جاری کنیم بدون 
شک جبران کننده این تشنگی زاینده رود نخواهد بود. ناگفته نماند استان 
اصفهان دارای 35 دشت است اما افزایش چشمگیر برداشت آب از سفره ها و 
آبخوان های زیرزمینی باعث شده است که 27 دشت در وضعیت نامناسبی از 
نظر ذخائر آبی قرار گیرند و هرگونه توسعه بهره برداری و برداشت جدید در 
آنها بمنظور تعادل بخشی به منابع آبی، ممنوع شود.نماینده مردم اصفهان در 
مجلس شورای اسامی در پایان خاطر نشان کرد: مسئوان کشور از وزارت 
نیرو گرفته تا نمایندگان مجلس و مسئوان قوه قضائیه باید به مسئله بی آبی 
اصفهان نصف جهان توجه کنند و به مسئله احیای دوباره زاینده رود ورود 
پیدا کنند. همانگونه که دریاچه ارومیه احیا شــد حیات را به زاینده رود باز 
گردانند تا شاهد فرونشست زمین در اصفهان و استان های همجوار نباشیم.

نماینده مردم دهلران در مجلس گفت: چهارخطه کردن مسیر ایام بدره و 
دره شهر بعنوان پروژه ملی تعریف شده و عاوه بر بودجه های جاری مبلغ 450 

میلیاردتومان از محل ماده 56 به این امر اختصاص یافته است.
بهزاد علیزاده به منظوررفع موانع و مشــکات واحدهای تولیدی ودامی و 
پرورش دهندگان ماهی در قفس جلسه ای با رئیس سازمان  جهاد کشاورزی 
استان،رحیمی معاون تولیدات دامی، سلیمانی مدیرکل شیات،فرمانداروجمعی 

از مسئولین ادارات شهرستان در سالن جلسات  فرمانداری بدره برگزار کرد.
نماینده مردم دهلران، آبدانان،دره شــهر و بدره در مجلس شورای اسامی 
با اشــاره به ظرفیت باای استان ایام و شهرستان بدره در بخش کشاورزی و 
دامپروری ادامه  داد: با توجه به عضویت در کمیسیون کشاورزی مجلس شورای 
اسامی به طور ویژه و تخصصی پیگیر مسائل مربوط به این حوزه خواهدبود  
و در اردیبهشت ماه جاری جلسه ای با حضور اعضای کمیسیون کشاورزی در 

ایام برگزار می شود.
علیزاده افزود: در بودجه 1400 اصاحات خوبی جهت کمک به بخش های 
کشاورزی و دامپروری انجام شده است.وی با اشاره به تحویل کنسانتره به جای 

مواد خام به دامداران گفت: این روش مطلوب تر است ولی باید تنوع ازم در 
تولید کنسانتره ها ایجاد گرددتا نظر دامداران و پرورش دهندگان هم تامین شود.

رییس سازمان جهاد کشاورزی استان نیز با اشاره به درخواست ها و مشکات 
مطرح شــده توســط دامداران و کشــاورزان گفت: پس از بررسی و کارهای 
کارشناســی و شناسایی مشکات در تهیه و توزیع نهاده ها بین کشاورزان و 

دامداران ،سامانه هایی آماده شده و وکلیه مرغداران با ثبت نام در این سامانه و 
تهیه کدهای اختصاصی ،به موقع و مقدار ازم نهاده های خودرا دریافت میکنند 

که این کار برای گاوداریهای صنعتی هم درحال انجام است.
اقدسی افزود:هفت کارخانه فعال در زمینه تولید کنسانتره دامی وجود دارد 

که آنالیز،ترکیب و تولید نهاده ها را انجام می دهند.
علیزاده نیز در بازدید میدانی از روستاهای گله دار،دولگاب و آبهرپایین  با 
حضور فرماندار ،دهیاران و مردم منطقه  به بررسی مشکات آنها پرداخته و جهت 
تکمیل زیرساخت های روستای گله دار 250 میلیون تومان و روستای آبهرپایین 
هم مبلغ 300 میلیون تومان اختصاص دادند. وی با تاکید بر پیگیری مطالبات 
عمومی مردم  ادامه داد :چهارخطه کردن مسیر ایام بدره و دره شهر بعنوان 
پروژه ملی تعریف شده و عاوه بر بودجه های جاری مبلغ 450 میلیاردتومان از 
محل ماده 56 به این امر اختصاص یافته است. علیزاده درپایان از کارگاه تولیدی 
لباس شهرستان بدره بازدید ودرجریان مشکات این کارگاه تولیدی قرارگرفت 
و یادآورشــد: بنابه شعار امســال که مقام معظم رهبری  به زیبایی نامگذاری 
کردند درجهت رفع مشکات این کارگاه تمام تاش خودرابکار خواهد گرفت.

نماینده مردم اصفهان در مجلس از پیگیری مشــکات تااب گاوخونی، مسائل زیست 
محیطی در اصفهان خبر داد و گفت: تاش شد با دعوت و حضور چند تن از منتخبان ملت 
در اصفهان دغدغه ها و مشکات منطقه مورد بررسی قرار بگیرد. زهرا شیخی ، با اشاره به 
بازدید نظارتی خود از شرق منطقه اصفهان به همراه چند تن از منتخبان ملت در بهارستان، 
گفت: در این ســفر یک روزه از تااب گاوخونی بازدید شد که متاسفانه وضعیت نابسمان 
آن مشهود بود.نماینده مردم اصفهان در مجلس شورای اسامی با بیان اینکه در بازدید از 
این تااب  سمیه رفیعی نماینده مردم تهران و رییس فراکسیون محیط زیست مجلس نیز 
حضور داشت تا از نزدیک در جریان مشکات محیط زیستی منطقه قرار بگیرد، اظهار کرد: 
بدون شــک عدم توجه به وضعیت تااب گاوخونی می تواند آثار مخرب زیست محیطی را 

رقم بزند و این مشکات ساکنان اطراف تا شعاع پانصدکیلومتری را درگیر خود خواهد کرد.
وی ادامه داد: نباید فراموش کرد مشکات پیش آمده برای تااب گاوخونی، کشاورزان 
اصفهانی و مردم این اســتان در پی خشک شدن زاینده رود است و قطعا تبعات خطرناک 
آن ملی است، نه منطقه ای.این نماینده مردم در مجلس یازدهم با اشاره به اینکه کشاورزان 
در دیدار با نمایندگان  مشکات و دغدغه های خودشان را مطرح کردند، گفت: روزگاری 
کشــاورزان اصفهانی کمک حال گرداندن چرخ زندگی افراد نیازمند بودند اما امروزه بعضا 
این عزیزان  در کمال آبرو داری و نجابت به نان شب خود محتاج شده اند زیرا زاینده رود 
خشک شده و عواقب ناگوار به همراه داشته است و ظاهرا مسئوان توجه جدی برای رفع 

این مهم آنگونه که شایسته است ندارند.



7

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
چهارشنبه  1400/01/18

شماره : 1060

نفرین پرسپولیس دست بردار النصر نیست!
دنیــای ورزش تورنتو نوشــت: عاقه 
مندان به فوتبال در عربســتان، شکست 
النصر مقابل الفیصلی را با باخت این تیم 

کردند. مقایسه  پرسپولیس  به 
مرحله نیمه نهایی جام حذفی فوتبال 
عربســتان دیشب برگزار شــد و پس از 
اینکه التعاون با پیــروزی بر الفتح راهی 
دیدار فینال شــد، النصر نیز در استادیوم 
کینــگ فهد به مصــاف الفیصلی رفت تا 
دومین فینالیســت جام حذفی این کشور 

معرفی شود.
در این دیدار و در دقیقه هشت، محمد 
الهویش داور مسابقه به دلیل تکل خشن 
و خطرنــاک ایگور روســی مدافع برزیلی 
الفیصلــی روی پای نورالدین آمرابات، به 
این بازیکن یک کارت زرد نشان داد که در 
این هنگام ترکی الخضیر داور VAR قاضی 
میدان را به کنار زمین فراخواند تا صحنه 

را مورد بازبینی قرار دهد.
محمد الهویش داور این دیدار نیز پس 
از اینکــه صحنه تکل را چندین بار مورد 
بازبینی قرار داد، کارت زردی که در ابتدا 
به ایگور روســی داده بود را پس گرفت و 
مدافع الفیصلــی را در دقیقه 9 از زمین 
مسابقه اخراج کرد تا این تیم بیش از 80 

دقیقه را مقابل حریــف قدرتمند خود با 
یک یار کمتر ادامه دهد.

در حالیکه به نظر می رسید که النصر 
از فرصــت پیش آمده نهایت بهره را ببرد 
و موفق به شکســت الفیصلی شــود، اما 

شاگردان آلن هوروات در باز کردن دروازه 
رقیب نــاکام بودند تا اینکه تیم 10 نفره 
الفیصلی در دقیقه 81 صاحب یک ضربه 
پنالتی شــد و ژولیو تاوارس مهاجم کیپ 
وردی این تیم موفق شــد این پنالتی را 

وارد دروازه برد جونز کند.
در ادامه تــاش بازیکنان النصر برای 
باز کــردن دروازه الفیصلی بی نتیجه بود 
و در عین ناباوری، نصراوی با وجود اینکه 
دقایق بســیاری را با یک یار بیشتر بازی 

می کرد، این بازی را با همان یک گل به 
حریف واگذار کرد تــا النصر از صعود به 
دیدار فینال جام حذفی عربستان بازبماند.

النصــر که پــس از شکســت مقابل 
پرســپولیس در دیدار نیمــه نهایی لیگ 
قهرمانان آسیا دچار افت فاحش و عجیبی 
شد و حتی تا قعر جدول نیز سقوط کرد، 
تصمیــم گرفــت روی ویتوریا ســرمربی 
پرتغالــی خــود را از کار برکنار کند و با 
انتخــاب آلن هوروات مربــی تیم جوانان 
خــود نتایج مطلوبی کســب کرد ولی باز 
هم این تیم در آســتانه رقابت های لیگ 
قهرمانان آســیا دچار افت شــده تا یک 
جام مهم دیگر را از دســت بدهد و کسب 
ســهمیه ACL برای این تیم سخت تر از 

هر زمان دیگری باشد.
نکتــه جالــب اینکه عاقــه مندان به 
فوتبال در کشور عربستان و رقبای النصر، 
در فضای مجازی با تمســخر این تیم به 
الفیصلی،  نفــر   10 شکســت مقابل تیم 
این دیــدار را به باخت ایــن تیم مقابل 
پرسپولیس تشــبیه کرده و اعام کردند 
 النصر باز هم در دیدار نیمه نهایی یک جام، 
مقابل یک تیم 10 نفره مغلوب شــد و از 

بازماند. فینال  به  رسیدن 

 
رنکینگ جدید اوزان المپیکی تکواندو اعام شد 

بحران محرومیت بازیکنان پرسپولیس!

رنکینگ المپیکی هوگوپوشان در ماه آوریل اعام 
شد که در این رنکینگ مدال آوران تورنمنت صوفیه و 
ترکیه توانستند جایگاه خود را در رنکینگ ارتقا دهند.

 فدراســیون جهانــی تکواندو رنکینــگ المپیکی 
تکواندوکاران در ماه آوریل را اعام کرد.

فدراسیون جهانی تکواندو با توجه به شیوع ویروس 
کرونا و عدم برگزاری رقابت ها، از 20 مرداد 1399)10 
آگوســت 2020( اعام کرد که امتیازات رنکینگ از 
ژانویه تا دســامبر 2020 ثابت مانده و هیچ امتیازی 
از ورزشــکاران کســر نمی شــود. حاا و با برگزاری 
رویدادهای بین المللی دارای امتیاز، احتساب امتیازات 
رنکینگ آغاز شده اســت.با اعام WT از ماه مارس تا 
جوای 2021 هیچ کســر امتیازی برای رویدادهای 
برگزار شــده در سال های 2020 و 2021 انجام نمی 
شود.مردان ملی پوشــان تکواندو ایران بعد از رقابت 
های فینــال گرندپری در رویدادی حضور پیدا نکرده 
بودند و پس از 14 ماه وقفه در تورنمنت صوفیه شرکت 
کردند. تیم ملی تکواندو زنان نیز بعد یک سال دوری 
از شیاپچانگ، در تورنمنت ترکیه به مصاف رقبا رفت 
که با احتســاب امتیازات این دو مسابقه، مدال آوران 

توانستند جایگاه خود در رنکینگ را ارتقا دهند.
در رده بندی اعام شده از سوی فدراسیون جهانی، 
آرمین هادی پور نماینده وزن 58- کیلوگرم با 84/331 
امتیــاز در رده پنجم قرار دارد، حســین لطفی دیگر 
تکواندوکار ایرانی در این وزن که در تورنمنت صوفیه 
موفق به کسب مدال طا شد با 7 پله صعود و 50/71 

در رده پنجاه و پنجم قرار گرفت.
در وزن 68- کیلوگرم میرهاشم حسینی با 66/296 
امتیــاز در رده هفتــم قرار دارد، ســروش احمدی با 
42/233  امتیاز جایگاه سیزدهم را به خود اختصاص 
داده و امیرمحمد بخشــی نیز که نشان طا تورنمنت 
صوفیه را کســب کرد با چهار پله صعود و با 82/155 

امتیاز رده هجدهم را به نام خود ثبت کرده است.
محمدعلــی خســروی در وزن 80- کیلوگــرم با 
24/123 امتیاز در رده ســی و سوم قرار دارد و علی 
اشــکوریان نیز با 120 امتیاز رده ســی و چهارم را به 

خود اختصاص داده است.
سجاد مردانی تکواندوکار وزن 80+ کیلوگرم با دو 
پله صعود و 10/259 امتیاز جایگاه ششمی را به خود 
اختصاص داده اســت. سعید رجبی دیگر نماینده این 

وزن با  65/137 امتیاز رده 30 را در اختیار دارد.
امــا در گروه زنان مها مومــن زاده در وزن 49- 
کیلوگرم با 51/82  امتیاز رده 60 را به نام خود ثبت 

کرده است.
در وزن 57- کیلوگرم پریســا جــوادی که موفق 
به کســب مدال برنز تورنمنت ترکیه شــده با 09/66 
امتیاز در رده شــصت و ســوم جای گرفته است. یلدا 
ولــی نژاد و ناهید کیانی نیز که به تازگی وزن خود را 

تغییر داده اند با به دست آوردن مدال برنز این رویداد 
بــه ترتیب بــا 30/31 و 78/28 امتیاز در رده 126 و 

133 قرار گرفتند.
در وزن 67- کیلوگــرم کیمیا همتی با 77 امتیاز 
رده پنجاه و یکم را به نام خود ثبت کرده است؛ ملیکا 
میرحسینی نیز با کسب مدال برنز ترکیه، 6 پله صعود 

و 67/52 امتیاز در جایگاه شصت و سوم قرار دارد.
در وزن 67+ کیلوگرم نیز زهرا پوراسماعیل با بدست 
آوردن مدال برنز و 83/74 امتیاز رده پنجاه و یکم قرار 
گرفته اســت. اکرم خدابنده دیگر نماینده این وزن با 

31/59 امتیاز در رده شصتم جای دارد.
*رنکینگ المپیکی
وزن 58- کیلوگرم:

1- »جون جانگ« از کره جنوبی با 62/502 امتیاز
2-«تای هون کیم« از کره جنوبی 81/391 امتیاز
3- »ویتو دایکویا« از ایتالیا با 59/375 امتیاز

4- »جیسوس تورتوسا« از اسپانیا با 15/353 امتیاز
5- »آرمین هادی پور« از ایران با 84/331 امتیاز 

55- »حسین لطفی« از ایران با 50/71 امتیاز
 وزن 68- کیلوگرم:

1- »دای هون لی« از کره جنوبی 10/557 امتیاز
2- »برادلی سیندن« از انگلیس با 44/433 امتیاز

3- »شوای ژائو« از چین با 70/382 امتیاز
4-  »جواد آچاب« از بلژیک با 34/311 امتیاز

5- »جاویر پرزپولو« از اسپانیا با 67/309 امتیاز
5- »ادیوال پونتس« از برزیل با 36/299 امتیاز

7- »میرهاشم حسینی« از ایران با 66/296 امتیاز
13- »سروش احمدی« از ایران با 42/233 امتیاز 
18- »امیرمحمد بخشی« از ایران با 85/155 امتیاز 

وزن 80- کیلوگرم:
1- »ماکســیم خراماتکوف« از روسیه با 47/534 

امتیاز
2- »میاد بیگی« از آذربایجان با 82/462 امتیاز
3-«چیک سی سه« از ساحل عاج با 57/346 امتیاز

4- »ایکارو مارتینز« از برزیل با 27/300 امتیاز
5- »نیکیتا رافالوئیچ« از ازبکستان 23/296 امتیاز

6- »تونی کانائت« از کرواسی 281 امتیاز
33- »محمدعلی خســروی« از ایران با 24/123 

امتیاز
34- »علی اشکوریان« از ایران با 120 امتیاز

وزن 80+ کیلوگرم:
1- »وادیساو ارین« از روسیه با 01/568 امتیاز
2- »کیو دون این« از کره جنوبی با 65/497 امتیاز
3- »الکساندر باخمن« از آلمان با 80/276 امتیاز 
4- »رادیک ایسایف« از آذربایجان با 68/269 امتیاز 

5- »ماهاما چو« از انگلیس با 36/264 امتیاز
6- »سجاد مردانی« از ایران با 10/259 امتیاز
30- »سعید رجبی« از ایران 65/137 امتیاز

سازمان لیگ فوتبال ایران در فصل جاری به شکل عجیبی میزان اطاع 
رسانی خود درباره محرومان تیم ها را محدود کرده است.

در فصل جــاری رقابت های لیگ برتر فوتبال ایــران اتفاق عجیبی رخ 
داده که در ســال های گذشته و به ویژه پیش از دوران سهیل مهدی کمتر 
شاهد بودیم و آن هم اعام نشدن اسامی محرومان در بسیاری از هفته های 
مسابقات به صورت رسمی از طریق سازمان لیگ است. در واقع میزان اعام 
خبر محرومان در هر بازی از طریق سازمان لیگ به عنوان متولی برگزاری 
مســابقات به شــکل عجیب و غریبی کاهش یافته و دلیل این موضوع هم 

مشخص و شفاف نیست.
از طرفــی هرچند ظاهرا مدیریت ثبــت و ضبط کارت های زرد و قرمز 
مربوط به هر تیم در اختیار مدیر همان تیم اســت و گزارش محرومان هم 
در اتوماســیون مسابقات ثبت می شــود اما برخی مواقع به روز نبودن این 
اتوماســیون گزارشات اشتباهی را در اختیار مدیران تیم ها قرار می دهد که 
نمونه آن به اعام نام ســعید آقایی به عنوان بازیکن محروم پرسپولیس در 
بازی با پدیده به جای سیامک نعمتی و البته درج نشدن محرومیت حمید 
مطهری در گزارش ابتدایی بود که قبل از این مسابقه در اختیار ناظر بازی 

و مدیران دو تیم قرار گرفت.
در جدیدترین نمونه هم پس از کارت زردی که میاد سرلک در جریان 
بازی با پدیده دریافت کرد، اخباری درباره محرومیت این بازیکن در دیدار 
مقابل پدیده منتشــر شــد اما به نظر می رسد وی تنها در دو دیدار رفت و 

برگشت مقابل شــاگردان مهدی رحمتی و همچنین بازی با پیکان کارت 
زرد دریافت کرده و شــائبه ای که درباره اخطار گرفتن وی مقابل استقال 
وجود دارد صحت ندارد. به همین دلیل ظاهرا ســرلک در حال حاضر سه 

کارته است و مشکلی برای حضور در بازی با نساجی ندارد.
با این وجود در عصر ارتباطات دلیل اینکه چه دلیلی برای اعام نشدن 
اسامی محرومان از طریق سازمان لیگ در بسیاری از هفته های لیگ بیستم 
وجود دارد شفاف نشده و البته مشخص نیست چرا خود مدیران تیم ها هم 
مدام این موضوع را از طریق ســازمان لیگ اســتعام می گیرند و به شکل 

قطعی اطاعات خود استناد نمی کنند.
سهیل مهدی، مسئول کمیته مسابقات سازمان لیگ درباره این مسائل 
توضیح داد: گزارش محرومان هر بازی در سیستم اتوماسیون مسابقات ثبت 
می شــود. اتوماسیون ما به روز است و هیچ مشکلی هم ندارد. شب قبل از 
هر بازی پرینت اســامی محرومان را در جلسه هماهنگی در اختیار مدیران 
هــر دو تیم می گذاریم اما مدیریــت و ثبت و ضبط اخطار و اخراج صد در 

صد برعهده و مسولیت خود تیم ها است.
او اضافــه کــرد: یعنی حتی اگر ما این گــزارش را ندهیم، خود تیم ها 
مســئولیت دارند. نامه ای هم که در آن سیامک نعمتی محروم اعام شده 
بود به دلیل به روز نشدن اتوماسیون بود و پرینت قدیمی بود اما بافاصله 
پرینت جدید به باشــگاه پرسپولیس داده شد. تمام گزارش ها جهت اطاع 
به باشگاه داده می شود. درباره ماجرای سرلک هم خود باشگاه می داند که 

بازیکنش محروم است یا نیست و اگر ما نگوییم بهتر است.
طبق پیگیری های صورت گرفته از مســئوان تیم پرســپولیس میاد 
ســرلک مشــکلی برای حضور در بازی با نســاجی ندارد و در حال حاضر 
چهار کارته نیســت اما اینکه چرا نباید یک متولی رسمی به عنوان مرجع 
باشــگاه ها بابت گزارش محرومان لیگ وجود داشــته باشــد جای سوال 
 اســت. اینکه باشــگاهی به اطاعات خود اســتناد کند و بگوید بازیکن یا 
مربی اش محروم هســت یا نیست آیا ضمانت اجرایی مناسبی برای اجرای 

قانون محرومان است؟

 ویزای هند 3۰۰ میلیون برای پرسپولیس آب خورد
با وجود تاش های فراوان اما تا این لحظه ویزای همه نفرات کاروان پرسپولیس 

برای سفر به هند صادر نشد است.
کاروان تیم فوتبال پرسپولیس قرار است به زودی عزام شهر گوا در هند شود 
تا دیدارهای خود در لیگ قهرمانان آســیا  را برگزار کند اما نکته عجیب ماجرا 

اینجاست که هنوز ویزای اعضای این تیم صادر نشده است.
از سوی دیگر سفارت هند هزینه صدور ویزا برای هر نفر را 280 دار اعام 
کرده اســت که در این صورت کاروان 45 نفره پرســپولیس باید بیش از 300 

میلیون تومان بابت صدور ویزا بپردازد.
مدیران باشــگاه پرســپولیس در چند روز گذشته از سوی کمیته بین الملل 

فدراسیون فوتبال پیگیر صدور ویزا است.

 یزدی استعفایش را تکذیب کرد
سرمربی نفت مسجدسلیمان استعفایش را تکذیب کرد.

 داریوش یزدی در گفت وگویی، اخبار منتشــر شده مبنی بر استعفایش را 
تکذیب کرد و اعام کرد در کنار تیم می ماند.

او در این رابطه گفت: این که از بازیکنان خداحافظی کردم درســت اســت 
امــا من قصد جدایی از جمع نفتی ها را ندارم و اگر نمی خواســتم بمانم اصا 
نمی آمدم. ما تا این هفته از رقابت ها چیزی را از دســت ندادیم و تنها چیزی 
که نگران کننده اســت رویه باشگاه است که مدیران باشگاه باید در این روند 
تجدید نظر کنند.پس از این که نفت در دیدار روز شنبه مقابل نساجی شکست 
خورد، داریوش یزدی ســرمربی این تیم در رختکن از بازیکنانش خداحافظی 
کرد و پس از آن مســئوان باشگاه نفت نیز مذاکراتی با گزینه های مربی گری 

نفت انجام داده بودند.

 عیسی آل کثیر: دو سه ماه است مصاحبه نکرده ام
مهاجم تیم فوتبال پرســپولیس تاکید کرد که در دو، ســه ماه گذشــته 

مصاحبه ای با رسانه ها نداشته است.
عیســی آل کثیر گفت: من در دو، سه ماه گذشته با هیچ رسانه ای مصاحبه 
نداشــته ام. ضمن احترام نسبت به رسانه های گروهی، این تصمیم را گرفتم تا 
این دوره به دور از هر گونه حاشیه و اتفاقی برای من پشت سر گذاشته شود.

وی افزود: به همین علت از رســانه های محترم و فعاان رسانه های مجازی 
خواهــش می کنم با توجه به عدم انجام مصاحبه، از انتشــار هرگونه نقل قول 

منسوب به اینجانب که غیر واقعی خواهد بود، خودداری کنند.

 خبر خوب درباره مرتضی پورعلی گنجی
مدافع ایرانی تیم شنژن دوباره مصدومیت را سپری کرد.

 مدافع تیم ملی با پشــت ســر گذاشــتن مصدومیتش دوباره به تمرینات 
تیم شــنژن چین برمی گردد. مرتضی پورعلــی گنجی حدود یک ماه قبل با 
مصدومیت مچ پا روبرو شد. او خیلی زود فیزیوتراپی را شروع کرد تا پای خود 
را مداوا کند و به میادین بازگردد. حاا از چین خبر رسیده مشکل مرتضی به 
طور کامل رفع شده و می تواند از امروز در تمرینات گروهی تیم شنژن حاضر 
شود. پورعلی گنجی به خاطر مصدومیت بازی ایران و سوریه را از دست داد.

 فشار سنگین روی مهدی طارمی
مهــدی در این مدت بــرای تیمش چند پنالتی گرفته و پاس گل هم داده 

ولی درخشش باعث شده تا توقعات از او بیش از اینها باشد.
 توقعات از مهدی طارمی بسیار باا رفته و این باعث شده تا فشار سنگینی 
به این بازیکن وارد شود. کونسیسائو سرمربی پورتو با عمل به این موضوع اخیرا 
به مهدی گفته بود باید از فضای رسانه ها به دور باشد. به همین خاطر مهدی 
تصمیم گرفت کا از رســانه ها فاصله بگیرد چون می دانســت ممکن است با 
هر اظهارنظری این فشــار روی او بیشتر شود. طارمی ترجیح داد تمرکزش را 

روی تمرینات و بازی های پورتو بگذارد.
 با این وجود با توجه به درخششی که مهدی داشت، توقعات رفته رفته باا 
رفته به شــکلی که حاا حتی اگر او پنالتی هم بگیرد، دوباره طرفداران راضی 

نمی شوند و از او گل می خواهند.
 البتــه طارمــی این موقعیت را درک کرده و خودش تصور می کند کار در 
این شــرایط اتفاقا می تواند او را آبدیده تر از هر زمان دیگری کند. از ســویی 
کونسیســائو از طارمی توقعاتی در زمین بازی دارد که تنها به گلزنی معطوف 
نمی شــود و او باید در کارهای تدافعی هم حضوری فعال داشته باشد. مربی 
پورتو از عملکرد مهدی تا اینجا فصل راضی اســت ولی اینکه او 8 بازی برای 
تیمش گل نزده باعث شــده کمی تحت فشار قرار بگیرد. البته مهدی در این 
مدت برای تیمش چند پنالتی گرفته و پاس گل هم داده ولی درخشش باعث 

شده تا توقعات از او بیش از اینها باشد.

 موقعیت سردار آزمون تهدید شد
موقعیت 2 مهاجم 13 گله تیم زنیت سن پترزبورگ در جدول برترین گلزنان 
لیگ برتر روســیه تهدید شد. الکساندر سوبولف، مهاجم اسپارتاک مسکو با 2 
گلی که در بازی روز گذشته برابر روستوف به ثمر رساند 12 گله شد و به یک 
قدمی صدر جدول برترین گلزنان لیگ برتر روسیه رسید.بر اساس این گزارش، 
سردار آزمون و آرتم جیوبا، مهاجمان زنیت فقط با یک گل زده بیشتر )13 گل( 
نسبت به سوبولف بهترین گلزنان لیگ برتر روسیه هستند.تیم صدرنشین زنیت 
امشب در چارچوب هفته بیست وچهارم لیگ برتر روسیه میزبان خیمکی است.

  گلزنی انصاری فرد در یك شب تلخ
تیم آاکِ آتن با شکست سنگین خانگی در حضور کریم انصاری فرد مواجه 
شــد. در ادامه بازی های گروه قهرمانان سوپرلیگ یونان امشب )یکشنبه( تیم  
آاکِ شکســت غیر منتظره 5 بر یک برابر المپیاکوس را پذیرا شــد. گل های 
المپیاکوس در دقایق 17، 23، 35، 44 و 74 به ثمر رســیدند. تنها گل آاکِ 
هم توســط کریم انصاری فرد در دقیقه 88 وارد دروازه المپیاکوس شد.کریم 
انصاری فــرد با آغاز نیمه دوم در ترکیــب تیم  آاکِ آتن قرار گرفت.رقابت های 
گروه قهرمانان ســوپرلیگ یونان با حضور 6 تیم برتر جدول رده بندی با حفظ 
امتیازهای قبلی برگزار می شود. تیم نخست سهمیه لیگ قهرمانان اروپا را کسب 
می کند. تیم های دوم و ســوم هم راهی لیگ اروپا خواهند شد.در جدول گروه 

قهرمانان سوپرلیگ یونان تیم آاکِ با 48 امتیاز پنجم است.

 آمادگی یك استقالی برای تمدید
مدافع آبی پوشان که در پایان فصل قراردادش به اتمام می رسد، آمادگی اش 

را برای تمدید قرارداد با این تیم اعام کرد.
 هرویه میلیچ را می توان یکی از خارجی های خوب فوتبال ایران دانســت 
که دومین فصل حضورش در اســتقال را ســپری می کند و بعد از یک وقفه 
بیشتر از 3 ماهه، بار دیگر در روزی که استقال مقابل پیکان به میدان رفت، 
در ترکیــب ثابت این تیم قرار گرفــت میلیچ با اینکه مقابل پیکان از آمادگی 
آرمانی به دور بود، باز هم عملکردی نســبتاً قابل قبول داشــت.مدافع کروات 
آبی ها که از مدتها پیش آمادگی اش را برای تمدید قرارداد با آبی ها اعام کرده 
بود، در آخرین نشســتی که با مدیران این باشگاه داشت، بار دیگر آمادگی اش 
را بــرای تمدید قرارداد اعام کرده و برای عملــی کردن این اتفاق در انتظار 

تماس مسئوان باشگاه است.

 
ضربه های ویلموتس ادامه دارد 

فدراســیون فوتبال که در شروع سال جدید باید تمرکزش را بر روی 
فراهم کردن شرایط موفقیت تیم ملی می گذاشت، درگیر میراثی بدشگونی 

است که از مدیریت قبلی برایش به جا مانده است.
 صحبــت کردن در مورد قرارداد مــارک ویلموتس با تیم ملی فوتبال 
ایران و بدتر از آن نتایجی که او با این تیم در مقدماتی جام جهانی گرفت، 
تکراری و ناامیدکننده است اما واقعیت این است که نه تنها مدیریت جدید 
را به خود مشغول کرده است بلکه باشگاه پرسپولیس را هم به وارد چالش 

جدیدی کرده است.
ویلموتــس نه تنها با حضورش ضربه جبران ناپذیر مالی شــدیدی به 
فوتبال ایران زد، بلکه با نتایجی که برابر عراق و بحرین گرفت اوضاع تیم 
ملــی را در وضعیت قرمز قرار داد و در صورتی که تیم ملی نتواند به جام 

در حالی که انتظار می رفت شهاب الدین عزیزی خادم و تیم مدیریتی جهانی برود، این ضربات مهلک تر بر پیکر این فوتبال وارد خواهد شد.

جدیدش پس از شروع کار تمرکز را بر روی فراهم کردن موفقیت تیم ملی 
و نتیجه گرفتن در دیدارهای باقی مانده مقدماتی جام جهانی بگذارند، آنها 
درگیر حل و فصل مشکل بدهی 2 میلیون داری بابت قرارداد ویلموتس 

با شرکت سرمایه گذاری تامین اجتماعی هستند.
فدراسیون فوتبال پس از آنکه اموالش توقیف شد و سه دانگ ساختمان 
باشگاه پرسپولیس هم در آستانه سند خوردن برای تامین اجتماعی قرار 
گرفت، دســت به کار شده تا در نشست هایی با مسئوان تامین اجتماعی 
این مشکل را حل کند.به گفته علی جوادی سخنگوی فدراسیون فوتبال 
قرار اســت تا پایان هفته جاری عزیزی خادم نشستی را با معاون شرکت 
شستا برگزار کند تا زمینه توافق طرفین برای حل این مشکل فراهم شود. 
تاش فدراسیون فوتبال این است که بتواند ساختمان باشگاه پرسپولیس 

و البته ساختمان خود فدراسیون را آزاد کند.



 | صاحب امتیاز و مدیر مسوول : 
سید مهدی قیصری 

 | دبیر تحریریه : سعیده محمد
 |  تحریریه  :سارا هوشیار ،زهرا 

جعفری ،سمیه امانی ،لیا منصوری
پریسا یادگاری،،معصومه امینی 

مصلح آبادی، محمود رضایی،
جاوید صفرنژاد   

 | نشانی : تهران ، میدان انقاب ،  
ابتدای خیابان آزادی، کوچه جنتی، 

پاک 7  
 | کد پستی ۱۵۶۶7-۶۵3۵۱
 |  تلفن و  نمابر : ۶2۸۰۱ -    ۰2۱

   | سازمان آگهي ها: ۸۸3272۹۹
 | چاپ :نگار نقش 
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 چهارشنبه ۱۴۰۰/۰۱/۱۸-شماره ۱۰۶۰      اذان صبح ۰۵:۱۸:۱۸    طلوع آفتاب۰۶:۴۴:2۱     اذان ظهر۱3:۰7:۱۸     غروب آفتاب۱۹:3۰:3۵     اذان مغر ب ۱۹:۴۸:۰7     نیمه شب ۰۰:2۴:2۵     
امام رضا علیه السام:

مَن سَرَهُ أن ینَظُرَ إلِیَ الّ بغَِیرِ حِجابٍ 
وینَظُرَ الّ إلِیَهِ بغَِیرِ حِجابٍ، فَلیَتَوَلَ آلَ 
مُحَمَدٍ، وَلیَتَبَرَأ مِن عَدُوهِّم ولیَأتمََ بإِمِامِ 

المُؤمِنینَ مِنهُم؛ فَإنِهَُ إذِا کانَ یوَمُ القِیامَةِ 
نظََرَ الّ إلِیَهِ بغَِیرِ حِجابٍ ونظََرَ إلِیَ الّ 

بغَِیرِ حِجابٍ.
هر که دوست دارد که خدا را بی پرده 

ببیند و خدا نیز بی پرده به او بنگرد، باید 
آل محمّد را دوست بدارد و از دشمن 
آنان بیزاری بجوید، و از امام مؤمنان 

آنان پیروی کند. در این صورت، چون 
روز قیامت شود، خداوند بی پرده به او 

می نگرد و او خدا را بی پرده می بیند. 
المحاسن : ج ۱ ص ۱33 ح ۱۶۵ 

 دار                           2۴۱,3۰۰ 
یورو                          2۸7,23۰ 
 پوند انگلیس             3۴۵,۴2۰
 درهم امارات               ۶۸,2۸۰   
 لیر ترکیه                     32,۹۰۰
 سکه امامی           ۱۰7,۶۰۰,۰۰۰
 بهار آزادی          ۱۰۵,۴7۹,۰۰۰
 نیم سکه               ۶۶,۵۰۰,۰۰۰

 ربع سکه                ۴2,۰۰۰,۰۰۰ 
 سکه گرمی             2۴,۰۰۰,۰۰۰
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وضعیت عجیب کرونا در تهران!

فناوری
  تبدیل دوچرخه معمولی به دوچرخه برقی تنها با یك دستگاه 

ساده 
در حالی که وســایل زیادی وجود دارند که دوچرخه ی شــما را تبدیل به 
ای بایک)دورچرخه الکتریکی( کنند، بسیاری از آن ها شامل بخش های زیادی 
هستند که باید روی دوچرخه وصل شوند. کلیپ)Clip( این کار را ساده تر می کند. 
این وسیله  متشکل از یک دستگاه محرک برای چرخ جلو و یک ریموت بی سیم 
اســت.  به نقل از نیو اتلس، این دستگاه که توســط گروهی از کارآفرینان در 
بروکلین ساخته شده نتیجه ی یک سرمایه گذاری جمعی موفق است و اکنون 

وارد مرحله ی تولید شده و قرار است در بهار امسال توزیع شود.
در مرکز این دستگاه یک ماژول آلومینیومی وجود دارد که به دوشاخه یک 
دوچرخه ی جاده و یا هیبریدی متصل می شود. این دستگاه مناسب دوچرخه هایی 

است که قطر چرخ جلو آن ها 26 تا 28 اینچ )66 تا 71 سانتی متر( باشد.
این ماژول یک باتری لیتیومی Wh-144/36V دارد که یک غلتک استیکی 
موتوردار را تغذیه می کند. این غلتک در جلوی چرخ جلو قرار می گیرد و با حرکت 
خود چرخ را به حرکت در می آورد و دوچرخه را به سرعت 15 مایل در ساعت)24 
کیلومتر در ساعت( می رساند. وزن کل این محصول 7 پوند)3 کیلوگرم( است و 
بی شباهت به دستگاه محور عقب Rubbee نیست اما با اختصاص یافتن کلیپ به 
چرخ جلو می توان آن را به راحتی وصل و جدا کرد تا کاربران بتوانند به راحتی 

از آن بر روی دوچرخه های اشتراکی نیز استفاده کنند.
دوچرخه سواران می توانند این دستگاه را به وسیله ی یک ریموت نصب شده 
روی فرمان که با بلوتوث کار می کند فعال کنند. ازم به ذکر است که کلیپ 
به طور خودکار برای افزایش قدرت پدال زدن فرد فعال نمی شــود. طبق گفته 
سازندگان یک بار شارژ دستگاه به مدت 40 دقیقه برای طی کردن مسافت 10 

تا 15 مایلی )16 تا 24 کیلومتر( کافی است.

 صاعقه های آبی رنگی که فقط از ایستگاه فضایی دیده می شوند
دوربین ایســتگاه فضایی بین المللی در یک رویداد آب و هوایی که فقط از 
فضا قابل مشاهده است، یک صاعقه آبی رنگ ساطع شده از ابرها به سمت باا 
را رصــد کرد.  به نقــل از آی ای، آیا تا به حال در مورد آزمایش های زیادی که 
در ایستگاه فضایی بین المللی)ISS( انجام می شود، فکر کرده اید؟ فضانوردان در 
این آزمایشگاه مداری چیزهای زیادی را مطالعه می کنند که یکی از آنها آب و 
هوای کره زمین است. به ویژه آن دسته از رویدادهای آب و هوایی که از سطح 

زمین قابل مشاهده نیستند.
اکنون دوربین ایستگاه فضایی بین المللی در یکی از این رویدادها که فقط 
از فضا قابل مشاهده است، یک صاعقه آبی رنگ ساطع شده از ابرها را به سمت 
 )elves(»باا رصد کرده است. این پدیده به نام صاعقه های آبی و همچنین »الِوز
که مخفف »انتشار نور و اغتشاشات با فرکانس بسیار پایین به دلیل منابع تپش 
الکترومغناطیســی« است، نامیده می شود و نظارت بر آنها توسط ابزار اروپایی 
موسوم به »رصدگر تعامات جو-فضا«)ASIM( تعبیه شده روی ایستگاه فضایی 
بین المللی امکان پذیر است. ابزار »ASIM« در سال 2018 روی ایستگاه فضایی 
بین المللی نصب شده است و متشکل از مجموعه ای از دوربین های نوری، فتومتر و 
یک آشکارساز اشعه گاما و ایکس است و برای تشخیص تخلیه الکتریکی حوادث 

آب و هوایی که فقط از فضا قابل مشاهده هستند، به کار می رود.
شــناخت این رویدادهای آب و هوایی کهکشــانی نه تنها برای درک آب و 
هوای کره زمین، بلکه همچنین برای دریافت غلظت گازهای گلخانه ای موجود 

در جو زمین بسیار مهم است.
اما صاعقه های آبی و »الوز« چه هستند؟ صاعقه های آبی همانطور که از نام 
آنها مشــخص است، جریاناتی از رعد و برق های آبی رنگ هستند که برخاف 
صاعقه هایی که ما می شناسیم، به سمت زمین نشانه نمی روند، بلکه همانطور که 

تصویر نشان می دهد، به سمت باا و رو به فضا شلیک می شوند.
از طرف دیگر »الوز« انتشاراتی از نور هستند که به صورت حلقه هایی که به 

سرعت در حال انبساط هستند در یونوسفر ظاهر می شوند.
»الوز« و صاعقه های آبی هر دو توســط ابــزار »ASIM« در تاریخ 26 فوریه 
2019 در نزدیکی جزیره »نائورو« که یک جزیره کوچک در مرکز اقیانوس آرام 
اســت، مشاهده شــد. اکنون آنها در مقاله ای که در تاریخ 20 ژانویه 2021 در 
مجله Nature منتشر شده است، شرح داده شده اند. این تحقیق همراه به نمایش 
گذاشتن زیبایی حیرت انگیز این پدیده ها، جزئیات کامل آنها را توصیف می کند.

اگر از طرفداران پدیده های فضایی هستید، مطمئناً این مقاله ارزش خواندن 
دارد. این مقاله همچنین نشان دهنده همه چیزهایی است که شاید ما هنوز باید 

در سیاره ارزشمند خود کشف کنیم و از دید ما پنهان مانده است.
»آسترید اور« هماهنگ کننده علوم فیزیکی آژانس فضایی اروپا)ESA( برای 
پرواز فضایی انسان و رباتیک گفت: این مقاله، نمایانگر برجسته ای از پدیده های 
جدید است که توسط ابزار ASIM رصد شده است و نشان می دهد که ما هنوز 

چیزهای زیادی برای کشف و یادگیری در مورد زمین خود داریم.

 کشف فسیل 2۰ میلیون ساله یك کرم عظیم الجثه
دانشــمندان فســیل 20 میلیون ســاله یک نوع کرم را کشف کرده اند که 
طعمه خود را با مخفی شدن در گودالی در زیر زمین به دام می انداخته و شکار 

می کرده است. 
 به نقل از آی ای، اگر درباره کرم عظیم الجثه ای بشــنوید که تا زمان شکار 
طعمه خود در حالی که هنوز زنده است، در زمین پنهان می شود، احتمااً فکر 
می کنید که از یک فیلم ترســناک ایده گرفته شده است. اما بر اساس مطالعه 
جدیدی که در مجله Scientific Reports منتشر شده است، این نوع کرم ها در 
واقعیت مدت ها اســت که وجود دارند. رفتار تغذیه ای این شکارچی کمین گر 
موسوم به »کرم بابیت« با نام علمی »Eunice aphroditois« خارق العاده است. 
این کرم ها در حفره های خود پنهان می شوند تا وقتی که شکار آنها از باای سر 
آنها عبور کند. سپس آنها در کسری از ثانیه بیرون می جهند و با فک قدرتمند 
خود طعمه غافلگیر شده را شکار می کنند. سپس طعمه را که هنوز زنده است به 
انه خود می برند. اما چرا این موضوع اکنون مطرح شده است؟ زیرا محققان یک 
گونه اجدادی باستانی و احتمااً منقرض شده از این کرم ها را کشف کرده اند که 
حتی وحشتناک تر از گونه های فعلی هستند. کشف این فسیل کاماً یک موفقیت 
محسوب می شود، چرا که بدن این کرم عمدتاً از بافت نرم تشکیل شده که فسیل 
شدن آنها را دشوار می کند. محققان اظهار داشتند که برای شناسایی این فسیل 
کرم 20 میلیون ساله از داده های ریخت شناسی، رسوب شناسی و ژئوشیمیایی 

از ایه های میوسن در شمال شرقی تایوان استفاده کرده اند.
محققان به طور مشخص تر، گودال های L شکل این گونه را کشف کردند که 

طول آنها حدود 6.5 فوت)2 متر( و قطر آنها تقریباً یک اینچ)دو تا سه سانتی 
متر( بود. طول گونه های امروزی این کرم ها معمواً بین 2 تا 4 فوت)60 تا 120 
سانتی متر( کاهش یافته است، در حالی که برخی از گونه ها تا 10 فوت)3 متر( 

نیز رشد می کنند.
آنها فسیل کرم تازه کشف شده خود را »پنیچنوس«)Pennichnus( نامیدند 
و توضیح دادند که چگونه 319 نمونه کمیاب را که در رسوبات ماسه سنگی در 
سراسر ژئوپارک »Yehliu« در تایوان حفظ شده بودند، مطالعه و بررسی کردند. 
آنها در نهایت کشف کردند که این کرم باستانی دارای برخی از عادات شکار و 

تغذیه متمایز و نسبتاً غیرمعمول بوده است.
محققان نوشتند: این گودال های L شکل رفتارهای شکار کرم های بابیت را 

نشان می دهد. آنها بعد از هر بار شکار، دوباره حفره ای ایجاد می کردند.

 »زحل« در حال کج شدن است
پس از تشکیل سیاره »زحل« برخی از مکانیزم های دینامیکی سبب کج شدن 
زحل شده اند و اکنون نیز میزان انحراف محوری این سیاره 26.7 درجه است. 
تصور می شود که این رویداد بیش از 4 میلیارد سال پیش و در اواخر مهاجرت 

سیاره ای رخ داده باشد. 
 به نقل از تک اکسپلوریست، دو دانشمند از مرکز ملی پژوهش های علمی 
فرانسه و دانشگاه سوربن که در »موسسه مکانیک سماوی و محاسبات نجومی« 
کار می کنند اخیراً کشف کرده اند که قمر زحل می تواند کج بودن محور چرخشی 
این غول گازی را توضیح دهد. مطالعه آنها نشان می دهد که کج بودن این محور 

در طی چند میلیارد سال آینده افزایش نیز خواهد یافت.
دانشمندان دریافتند که کج بودن فعلی محور چرخش زحل در اثر مهاجرت 
قمرهای آن به ویژه بزرگترین قمر آن یعنی »تیتان«)Titan( ایجاد شده است. 
مطالعات اخیر نشــان داده اســت که قمرهای زحل بسیار سریع تر از آنچه در 
گذشته تصور می شد در حال دور شدن از زحل هستند. دانشمندان این مطالعه 
این افزایش نرخ مهاجرت را در محاسبات خود قرار دادند و آنها را بررسی کردند. 
دانشمندان بر اساس محاسبات خود نتیجه گرفتند که این روند حرکت بر روی 
کج بودن محور چرخش زحل تأثیر می گذارد و هرچه قمرهای آن دور می شوند، 

کج بودن سیاره بیشتر و بیشتر می شود.
دانشمندان اظهار کردند محور زحل همچنان در حال کج شدن است و آنچه 
امروز می بینیم صرفاً یک مرحله انتقالی در این تغییر است. طی چند میلیارد 

سال آینده، کجی محور زحل می تواند بیش از دو برابر شود.

 زئوس؛ اولین کشتی نیروی دریایی هیدروژنی جهان
یک کشتی آزمایشی نیروی دریایی که با هیدروژن)در کنار منابع دیگر( کار 

می کند، امسال در دریای مدیترانه به حرکت در خواهد آمد. 
 به نقل از اینوویشــن اوریجینز، به گفته گروه ســازنده، این کشــتی که 

»زئوس«)Zeus( نام دارد، اولین کشتی هیدروژنی جهان است.
به گفته مخترعان این کشتی، نام زئوس این کشتی مخفف جمله »بهترین 
کشتی بدون دود/ آاینده »)Zero Emission Ultimate Ship( است اما گفتنی 
است زئوس در اساطیر یونانی، پادشاه خدایان نیز است. داشتن این نام اختصاری 

بهتر از داشتن نام هادس)خدای جهان زیرزمینی( است.
زئوس اولین کشتی نیروی دریایی مجهز به یک موتور هیبریدی)دو ژنراتور 
دیزلی و دو موتور الکتریکی( اســت. این کشــتی دارای یک سری واحد پیل 
سوختی است که توانایی تأمین 130 کیلووات انرژی را دارند. تقریباً 50 کیلوگرم 
هیدروژن از هشت مخزن هیدرید فلزی تأمین می شود که این موضوع مطابق 
با فناوری است که پیشتر در زیردریایی ها مورد استفاده قرار می گرفت. سیستم 
باتری کشــتی، مدت زمان حرکت بدون انتشار آلودگی در مدت هشت ساعت 
با سرعت حدود 7.5 گره را فراهم می کند. طول قایق حدود 25 متر و وزن آن 
حدود 170 تن است. سیستم پیشرانش به گونه ای طراحی شده است که موتورها 
می توانند انرژی خود را از چهار طریق مختلف تأمین کنند. گزینه »فاقد ســر 
و صدا«)Zero Noise( فقط روی باتری های لیتیومی که برای یک دامنه چهار 
ساعته با سرعت چهار گره مناسب هستند عمل می کند. اگر کاپیتان تصمیم به 
انتشار عواملی مانند NOx و Sox نداشته باشد در این صورت از نیروی الکتریکی 
تأمین شده توسط سلول های سوختی برای تأمین انرژی کشتی استفاده می کند. 
همچنین این گزینه وجود دارد که هنگام شارژ شدن باتری ها برای حرکت کشتی 
از یک دیزل ژنراتور استفاده کنند. تنها دو موتور دیزلی برای پوشش مسافت های 
طوانی تر استفاده می شوند که می تواند 60 ساعت و با سرعت 9 گره حرکت کند.

به گفته شرکت کشتی سازی ایتالیایی فینکانتیری )Fincantieri( زئوس یک 
کشتی آزمایشی شناور است. هدف یافتن راه حل های سازگار با محیط زیست 
برای کشــتی های تفریحی، کشتی های بزرگ و لوکس و فرابر است. پیشرانش 
هیدروژنی می تواند راه حلی برای حداقل یک نوع حمل و نقل مانند کشتی های 
تفریحی باشد زیرا سلول های سوختی عماً بی صدا و بدون چرخش قطعات یا 
لرزش کار می کنند. زئوس یک ایده و کار مهم در سیاست نسبتاً نوپای اروپا که 

هدف آن افزایش توسعه و استفاده از انرژی هیدروژن است، می باشد.

 تشخیص نشانگرهای زیستی با کمك یك برچسب سوزنی
پژوهشگران آمریکایی در بررسی جدید خود، یک برچسب دارای سوزن های 

ریز ابداع کرده اند که می تواند به تشخیص نشانگرهای زیستی کمک کند. 
به نقل از وب سایت رسمی »دانشگاه واشنگتن در سن لوئیس«)WUSTL(، یک 
برچســب دارای سوزن های ریز ابداع کرده اند که می توان آن را روی پوست به 
کار برد. این برچسب به خاطر حساسیت بی سابقه ای که دارد، به پزشکان امکان 

می دهد تا وجود زیست نشانگر را تشخیص دهند.
این فناوری، هزینه کمی دارد و استفاده از آن برای پزشکان و خود بیماران 
ساده است. این برچسب می تواند لزوم مراجعه به بیمارستان را برای گرفتن خون 
از بین ببرد. »سریکانث سینگاماننی«)Srikanth Singamaneni(، سرپرست این 
پژوهش گفت: این برچسب های سوزنی عاوه بر هزینه کم و سهولت استفاده، 
مزیت دیگری نسبت به گرفتن خون دارند که شاید برای برخی از افراد، مهم ترین 

ویژگی آن باشد. سوزن های این برچسب تقریبا بدون درد هستند.
یافتن نشــانگر زیستی با استفاده از برچسب های سوزنی، به آزمایش خون 
شباهت دارد اما به جای استفاده از محلول برای یافتن و تعیین کمیت نشانگر 
زیستی در خون، سوزن ها مستقیما آن را از مایعی که سلول های ما را در پوست 
احاطه کرده است، می گیرند که »مایع میان بافتی پوست«)ISF( نامیده می شود. 
پس از گرفتن نشانگرهای زیستی، وجود و کمیت آنها با استفاده از فلورسنس 

شناسایی می شود.

با پایان کار شــاتل فضایی ناسا، مفهوم هواپیمای فضایی با قابلیت استفاده ی 
مجدد به نوعی فراموش شده است. آیا هواپیماهای فضایی دوباره رونق می گیرند؟

رؤیای پرواز فضایی وقتی آغاز شــد که اولین هواگرد در سال 1903 در کیتی 
هاک کارولینای شمالی به پرواز درآمد و پس از گذشت 70 سال به چیزی مانند 
هواپیماهای امروزی رسیدیم. اما با وجود برنامه ها، نمونه ها و پروازهای اولیه ی بسیار 
از آن زمان، فقط دو هواپیمای فضایی تاکنون به بهره برداری رسیده اند: شاتل فضایی  
و بوئینگ 37B-X. از این دو، تنها بوئینگ کوچک بدون سرنشین همچنان در حال 
فعالیت است. رؤیای هواپیمای فضایی همچنان زنده است؛ حتی اگر جاه طلبی در 
مورد نقش واقعی آن  کمرنگ شده باشد. به گزارش بی بی سی، ظاهرا در سپتامبر 
2020، چین هواپیمای فضایی بوئینگ مانند دارای قابلیت استفاده مجدد را پرتاب 
کرد و ممکن است تا هفت پروژه ی هواپیمای فضایی بدون خدمه و با خدمه در 
 Space( دســت توسعه داشته باشد. آزمایشگاه خودگردان پروازگر اسپیس رایدر
Rider( آژانس فضایی اروپا نیز منتظر است که در سال 2023 به فضا پرتاب شود 

و مینی هواپیمای فضایی هند اواخر این دهه به بهره برداری خواهد رسید.
اما هنوز برای فرســتادن فضانوردان به فضا به راکت ا متکی هستیم و آن ها را 
در کپسول های معلق به وسیله ی  چتر نجات به زمین برمی گردانیم؛ بنابراین، چرا 
هواپیمای فضایی )به  جز شاتل فضایی بازنشسته ناسا( هنوز به پرواز درنیامده است؟

یک پاســخ به ســؤال فوق را می توان در محل آزمایش ها ری اکشــن انجینز 
)Reaction Engines( در 2900 کیلومتری کیتی هاک در دامنه ی کوه های راکی 
در کلرادو پیدا کرد. امکانات موجود در فرودگاه فرانت رینج کلرادو )فرودگاه هوا و 
فضای کلرادو( برای آزمایش  فناوری که موتور راکت جدید انقابی ری اکشن انجینز 
به آن وابسته است، تنظیم شد. این آزمایش  ها از حمایت دارپا )آژانس پروژه های 
پژوهشی پیشرفته ی دفاعی آمریکا( برخوردار بود. ری اکشن انجینز شرکت هوافضای 

بریتانیایی اســت که توسط مهندسانی به نام های آلن باند، ریچارد وارویل و جان 
اسکات در سال 1989 پس از لغو پروژه هواپیمای فضایی بریتانیایی هوتول تأسیس 
شد. هدف این شرکت ایجاد جانشین هوتول و موتور آن بود. هواپیمای فضایی جدید 

اسکای لون نام دارد و طی یک مرحله در مدار قرار می گیرد.
SABRE، موتور موشــک هیدروژنی است که می تواند هواپیمای فضایی مانند 
اسکای لون را با استفاده از اکسیژن اتمسفر زمین از سرعت صفر به سرعت  مافوق 
صوت برساند و سپس هنگام حرکت با سرعت کافی، وسیله ی نقلیه را در فضا با 
استفاده از ذخیره ی اکسیژن درونی مانند یک راکت معمولی وارد مدار کند. آن ها 
امروزه با نام های بزرگ صنعت از جمله بوئینگ، بریتیش ایروسپیس و رولز-رویس 

و نیز آژانس های فضایی بریتانیا و اروپا پشتیبانی می شوند.
آن سوی حصار امنیتی، از موتور اصاح شده ی یک هواپیمای جنگنده دوران 
جنگ سرد برای بازسازی جریان هوای بسیار گرم حاصل از سرعت  مافوق صوت 
اســتفاده می شود. هوای بسیار گرم از دستگاه سبک و حلقه مانند تشکیل شده از 
هزاران لوله ی دارای دیواره ی نازک که حاوی ســردکننده اســت، عبور می کند. 
هدف از این پیش خنک کننده، حذف سریع گرما است. انتظار می رود استفاده از 
این سیستم در موتور SABRE از ذوب شدن اجزای داخلی در دمای باا ممانعت و 

عملکرد کارآمد موتور را تضمین کند.
در اوایل سال 2019، این پیش خنک کننده در دمای 420 درجه سانتی گراد 
در شــرایطی کار کرد که سرعت پرواز 3/3 ماخ )بیش از سه برابر سرعت صوت( 
را شبیه ســازی می کرد. اما مهندسان می خواستند به عدد جادویی 5 ماخ برسند 
که بیش از 6200 کیلومتر بر ساعت است. این سرعت بیش از دو برابر سریع تر از 
سرعت پیمایش کنکورد  و بیش از 50 درصد سریع تر از اس آر-71 بلک برد یعنی 

سریع ترین هواپیمای مجهز به موتور جت در جهان است.

آیا هواپیمای فضایی چند بار مصرف دوباره رونق می گیرد؟

پهپادهایی که همانند زنبور پرواز کرده و فرود می آیند

دانشمندان »دانشگاه فناوری دلفت« هلند و »دانشگاه علوم کاربردی وستفالن« 
آلمان روشی را ایجاد کرده اند که توسط آن هواپیماهای بدون سرنشین/ پهپادها 
می توانند یاد بگیرند که چگونه همانند زنبور پرواز کنند و با اجسام برخورد نکنند 

یا از آنها دوری کنند و همانند آنها به آرامی فرود آیند. 
به نقل از اینوویشن اوریجینز، حشرات هنگام پرواز و فرود از تکنیکی به نام »شار 
نوری« استفاده می کنند. آنها می توانند از طریق میدان دید خود سرعت حرکت اشیا 
را تعیین کنند. به عنوان مثال هنگام فرود آنها درک می کنند که با چه سرعتی 
در حال نزدیک شدن به یک برگ یا چمن هستند. آنها با کاهش به موقع سرعت 

خود می توانند یک فرود آرام انجام دهند.
پهپادها و ســایر ربات های پرنده برای پرواز به حسگرها و پردازنده هایی که بر 
روی آنها تعبیه می شود، نیاز دارند. بدیهی است که اگر این پهپادها به سیستم های 
ناوبری بیشتری مجهز باشند، پرواز بهتری خواهند داشت. اما نکته ای که از سوی 
دیگر با آن مواجه خواهند شد نیز این خواهد بود که سنگین تر و بزرگ تر خواهند 
شــد. به همین دلیل دانشمندان این مطالعه شروع به بررسی این موضوع کردند 
که چگونه حشرات بدن خود را در  هنگام عبور از پیچ و خم  و فرود آمدن روی 

گل ها، برگ ها و شاخه ها کنترل می کنند.
»گویدو دی کرون«)Guido de Croon( اســتاد میکروخودروهای هوایی الهام 
گرفته از فرایند زیستی و نویسنده ارشد مقاله گفت: ما کار خود را با بررسی روش 
شار نوری و استراتژی های ساده و زیبایی که حشرات پرنده استفاده می کنند آغاز  
کردیم اما در ادامه دریافتیم که این کار دشوارتر از تصور ما است. به عنوان مثال در 
یک زمان ربات های پرنده ما فرود نمی آیند اما همچنان در آسمان در حال حرکتند 
و به عبارت دیگر تنها باا و پایین می روند. دو مشکل اساسی در اینجا وجود دارد و 
آن این است که شار نوری فقط اطاعات ترکیبی در مورد فاصله و سرعت را فراهم 

می کند و به طور جداگانه نمی توان از آن اطاعاتی در مورد مسافت یا سرعت به 
دست آورد. به عنوان مثال اگر دو پهپاد در شرف فرود آمدن باشند و یکی از آنها 
دو برابر سریع تر از دیگری  در حال پرواز باشد و بیشتر نیز ارتفاع گرفته باشد هر 
دو شــار نوری یکسانی را درک می کنند. با این حال آنها باید به واگرایی در حال 
تغییر شار نوری پاسخ دهند. اگر یک پهپاد هنگام فرود پاسخ های خود را متناسب 
با ارتفاع خود تنظیم نکند، هرگز روی زمین فرود نخواهد آمد بلکه تنها در آسمان 

تنها نوسان خواهد کرد.
محققان می گویند، شار نوری در جهت پرواز پهپاد یا ربات بسیار ناچیز است 
و این امر تشخیص موانع را بسیار دشوار می کند. شار نوری الگوی حرکت آشکار 
اشیاء، سطوح و لبه ها در یک صحنه بصری است که ناشی از حرکت نسبی بین 
یک ناظر و یک صحنه است. شار نوری را همچنین می توان به عنوان توزیع سرعت 

آشکار حرکت در الگوی روشنایی در یک تصویر نیز معرفی کرد.
 )AI(برای حل این مشکل، ایده آموزش ربات هایی که مجهز به هوش مصنوعی
برای تخمین مســافت هستند، به ذهن محققان رسید. دانشمند اخیراً نظریه ای 
در این باره مطرح کرده بودند. به گفته دی کرون، ربات های پرنده باید بتوانند با 
نوسان فعال، مسافت را تعیین کنند. با انجام این کار، ربات ها یاد می گیرند که به 
عنوان مثال چمن هنگام فرود از فاصله های مختلف چگونه به نظر می رسد یا هنگام 
پرواز از میان جنگل درک می کنند تنه های درختان چقدر با یکدیگر فاصله دارند.

»کریســتوف دی واگتر«)Christophe De Wagter( یکی از محققان این مقاله 
در انتها گفت: این امر منجر به فرود بسیار سریع تر و نرم تر از قبل پهپادها می شود 
چرا که پهپادها اکنون می توانند موانع موجود در مسیر پرواز خود را به طور دقیق 
شناسایی کرده و به راحتی از کنار آنها رد شوند و با آنها برخورد نکنند.این تحقیق 

همچنین بینش جدیدی در مورد هوش حشرات ارائه داد.


